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Към финала

Фестивал Пътник Успех

ОЦК остава
без металурзи

Стр. 6

Стр. 25

Фолклорна феерия в София
с артисти от 9 страни

Стр. 6

Държавата спря
субсидията за БДЖ

Стр. 31

Ивет Лалова е лекоатлет
№1 в Европа за юни

Стр. 4

БСП събра 520 000
подписа за референдум

АЕЦ „Белене”
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Терор

Убиха министъра на
отбраната на Сирия в Дамаск

Стр. 10

Автобус с туристи от Изра-
ел беше взривен на паркинга
на бургаското летище към
17,30 ч. вчера. Към редакци-
онното приключване на броя
съобщенията бяха за между
трима и седем загинали. 33-
ма туристи са били транспор-
тирани в бургаската окръжна
болница, трима от тях в кри-
тично състояние, един от ко-
ито е починал в лечебното за-

Взривиха автобус
с израелци в Бургас

Няколко
ÄÓÌÈ

Ина
МИХАЙЛОВА

Три години под отлично-
то ръководство на един
министър гледахме скъпо
излезли ни продукции с хо-
ливудски имена. Печалба
не реализирахме. Рекапи-
тулацията от Брюксел
показа, че властта отно-
во си е направила сметки-
те без кръчмар, с калем
зад ухото, вместо да си
върши работата.

В отчаяна истерия за
избелване на окаляния
имидж управляващите ни
спретнаха лятно кино. В
“удобен” момент се зареди-
ха кризисни акции. Осъмнах-
ме с ударния арест на депу-
тата от ГЕРБ Димитър
Аврамов - нагласен и изкъсо
контролиран, както е видно
от стенограмата на прави-
телственото заседание.
Съдбата на “жертвата”
сполетя още общински
съветник в Айтос, двама
служители на ГДБОП, “орга-
низирана престъпна група
за данъчни престъпления” с
куп “криминално проявени”.

Междувременно пре-
сцентърът на правителст-
вото бълваше несвойстве-
ни за премиерските уста
слова. Цветанов, горд от
100% свършената работа,
даде пресконференция за
унищожителния доклад, а
Дянков от Бургас зареди
ценни съвети за светлото
бъдеще на съдебната власт.
Борисов към края на вчераш-
ния ден посочи с пръст ви-
новните: Станишев, трой-
ната коалиция, Станишев,
Висшият съдебен съвет,
Станишев... С “вината” на
някои свикнахме. На мушка-
та вече осезаемо е новият
обект - съдебната власт. Тя
трябва да бъде преформа-
тирана и програмирана, по
образ и подобие на изпълни-
телната власт. За да не е
пречка и да не създава преч-
ки. Дали Аврамов е жертва,
дали властта се издъни с
кризисния пиар, дали имидж-
мейкърите на кабинета
тактически скриха управ-
ляващите - едва ли е от
значение. Нали не мислите,
че докладът от Брюксел ще
има изтрезвително-очис-
тителен ефект върху
ГЕРБ? Това е все едно да
чакате да падне таванът на
лятното кино.

ведение. Други пострадали
бяха откарани към болницата
във Варна.

Взривеният автобус с плов-
дивска регистрация е взел 40
туристи от пристигнал в 16,50
ч. самолет на авиокомпания
“Еър Виа”, за да ги откара до
хотела им в Слънчев бряг. От
ударната вълна са били под-
палени намиращи в съседство
други автобуси и леки коли.

Летище “Сарафово” беше за-
творено за полети, районът
около него бе отцепен от по-
лиция. Самолетите се насочва-
ха към варненската аерогара.

Информацията за взрива
веднага бе разпространена от
световните агенции. До 19 ч.
вчера обаче нито една българ-
ска държавна институция не
потвърди, че става дума за
терористичен акт, нито излезе

В продължение на часове държавните институции
не подадоха официална информация за атентата

с официално изявление за
случващото се в Бургас. Вмес-
то тях това направи говорител
на израелския премиер Беня-
мин Нетаняху, който съобщи,
че “взривно устройство е било
взривено” в автобуса. Към мяс-
тото на инцидента отпътува
почти цялото държавно ръко-
водство начело с Плевнелиев
и Борисов.

Унищоженият автобус, който е трябвало да
превози израелските граждани до Слънчев бряг

Лятно кино

БОРИСОВ ИЗКАРА СТАНИШЕВ
ВИНОВЕН ЗА ДОКЛАДА

Стр. 23, 11

Стр. 13

Стр. 5
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България
БАРОЗУ БЕЗКОМПРОМИСЕН:

НАПРЕДЪКЪТ
НА БЪЛГАРИЯ Е

Размазващ доклад на ЕК
на страната и обяви, че

пет препоръки и за-
ключението, че на-
блюдението над Бъл-
гария ще продължи,
завършва юлският ев-

но действие от наша страна бива
последвана от “въпреки че...”.
Докладът изобилства от тежки
констатации, а анализът показ-
ва, че слабости се откриват на
всички фази от процеса на раз-
следване и от съдебния процес,
на ниво полиция, прокуратура и
съдилища.

Според доклада системните
грешки в областта на правопри-
лагането са онагледени наско-
ро, след като двама известни
осъдени избегнаха изпълнение-
то на наложеното им наказание
лишаване от свобода. Припомня

Корупцията и престъпността са проблем за България
Сериозни нарушения на правилата на ЕС за обществени-
те поръчки
Липсват убедителни резултати за справяне с
престъпността
Няма значителни подобрения в отчетността и ефикас-
ността на съдебната система
България трябва да има нов ВСС и НК
Неефиктивна борба с корупцията по високите етажи
Специализираният съд е постановил решения само
по маловажни дела
Изчезването на братя Галеви - голям провал на систе-
мата
Слаба разкриваемост на поръчковите убийства в стра-
ната

КОНСТАТАЦИИТЕ НА ЕК

С
родоклад за напредъка на Бълга-
рия, обобщаващ свършеното от
страната ни през последните пет
години. На брифинг в Брюксел
председателят на Европейската
комисия Жозе Мануел Барозу
определи напредъка ни през
този период като относителен.

Представеният вчера доку-
мент е от 26 страници, като поч-
ти всяка констатация за позитив-

Чрез акцията на МВР срещу депута-
та от ГЕРБ Димитър Аврамов се прави
опит да бъде изместен фокусът от нега-
тивната оценка на евродоклада за
България. Така лидерът на БСП Сергей
Станишев коментира в Бургас поредния
скандал, разтърсил държавата. Според
него Аврамов е жертва на “нескопосана
ПР-акция на вътрешния министър Цве-
тан Цветанов”.

“Искам да попитам за любопитното
съвпадение с последния случай с депу-
тата от ГЕРБ и излизането на доклада.

Върховният административен
съд отхвърли вчера жалбата
на съдия Мирослава Тодорова.
ДУМА припомня, че той има
правомощията да прекрати
предварителното изпълнение
на дисциплинарното й уволне-
ние. Решението на тричленния
състав може да бъде преразг-
ледано от 5-членно жури от
представители на ВАС.
Първоначално определеният по
случая съдия-докладчик, която
трябваше да разгледа искане-
то, съдия Румяна Папазова, си
направи самоотвод. Мястото й
бе заето от Георги Чолаков.
Тодорова поиска отвода му и
настоя делото й да бъде
пратено в компетентното
отделение “за определяне на
съдебен състав по принципа
на случайния подбор”. ВАС
обаче отхвърли искането й.
Докладчик по случая остана
Чолаков, а той и двамата му
колеги отхвърлиха и жалбата
на Тодорова за отменянето на
наказанието. Съдия Тодор
Тодоров е подписал решение-
то “с особено мнение”. Спо-
ред него последиците от
наказанието ще доведат до
значително по-тежко и по-
неблагоприятно положение от
това, което е дало основание

Вчерашните медийни импровизации на преми-
ера повдигат няколко много интересни въпроса.

Първо: защо правителствената пресслужба
разпространи изявление на Бойко Борисов по
доклада, след като само два часа по-късно той
се появи необявен на пресконференция на мини-
стрите Николай Младенов, Цветан Цветанов и
Диана Ковачева.

еханизмът за мониторинг на Еврокомисията върху правосъдието и вътрешния ред се превръ-
ща в бреме за България. До това заключение стигна в интервю за БНР заместник-пред-
седателят на НС и председател на парламентарната комисия по вътрешна сигурност и
обществен ред, депутатът от ГЕРБ Анастас Анастасов. В духа на солидарност с управля-
ващите той не се съгласи с констатацията в доклада на Европейската комисия за слаби
резултати от борбата срещу организираната престъпност.

ДПС ще се присъедини към
БСП и ще е съвносител на вота
на недоверие за политиката в
сигурността, вътрешните рабо-
ти, борбата с организираната
престъпност. Вероятно вотът
ще бъде внесен в четвъртък,
заяви вчера зам.-председате-
лят на движението Христо Би-
серов. ДУМА припомня, че още
във вторник, след като стана
ясен проектодокладът на ЕК
за България, БСП обяви, че
започва консултации за вот на
недоверие.

ВАС отхвърли жалбата
на Мирослава Тодорова

за решението на ВСС. Тодо-
ров посочва, че ако изпълне-
нието на уволнението на
съдия Тодорова не бъде
спряно, ще настъпят “значи-
телни вреди за обществото и
сериозно засягане на интере-
сите на участниците по тези
наказателни производства.”
Съдията алармира, че съдеб-
ният състав е тълкувал стес-
нително закона и не е отчел
правната възможност за
настъпването на значителни
или трудно поправими вреди
за Тодорова.
Междувременно неизясненото
положение на съдия Тодорова
стана причина за отлагане за
неопределено време на едно
от делата за злоупотреби в
общинското дружество “Со-
фийски имоти”. Докладчик по
него е Тодорова, а ВАС не се
произнесе навреме по иска-
нето й за спиране изпълнение
на решението за уволнение.
В жалбата си до ВАС шефка-
та на Съюза на съдиите
предупреди, че ако решение-
то за дисциплинарното й
освобождаване бъде
изпълнено предварително, ще
се стигне до обременяването
на други съдебни състави с
нейните дела.

Второ: МС има ли директор на пресслужбата си
и защо външният министър стана водещ на пре-
сконференцията.

Трето: абсолютно недопустимо е, когато преми-
ерът е на пресконференция, думата да му се дава
последен.

Четвърто: защо Бойко Борисов няколко дни
беше напълно неоткриваем и мълчалив?

Според Анастасов мониторингът бил бреме

ДПС СЕ ВКЛЮЧВА В ПОДПИСКАТА
ЗА ВОТ НА НЕДОВЕРИЕ

М

ДПС ще настоява акцент
във вота да бъде и натискът
върху независимата съдебна
власт, както и ограничаване-
то на демокрацията в Бълга-
рия. Бисеров очаква дебати-
те по вота и гласуването да
се състоят още следващата
седмица.

Моделът ГЕРБ е изчерпан,
всички страници в доклада на
Европейската комисия водят
до този извод, коментира зам.-
председателят на ДПС Лютви
Местан. Той допълни, че стра-

ната се нуждае от ново управ-
ление. Според него това се
потвърждава от факта, че
следващият мониторингов до-
клад ще бъде в края на 2013
г., а не през юли. Очевидно ев-
рокомисията не иска да оце-
нява това правителство, защо-
то не вярва в ресурсите на този
кабинет да се коригира, ана-
лизира Местан. Той посочи, че
Цветан Цветанов отчита 100%
изпълнение на реформите, а в
същото време в доклада на ЕК
има 17 препоръки.

Сергей Станишев:

Изместват фокуса от доклада на ЕК
В това разчитам чисто отклоняване на
вниманието. Проучванията за депутата
Димитър Аврамов са от седмици, а бяха
обявени точно сега, в деня на доклада,
когато има тежка негативна оценка за
България”, коментира председателят на
БСП. “Нека Цветанов обяви кои са тези
12 групировки в организирана пре-
стъпност, които перат 1,8 млрд. евро, но
точно в този момент той заминава за
Бавария, може би да си върне хонора-
ра, който беше взел уж за експертиза
по европейска интеграция. При тези ре-

зултати да върне хонорара на баварци-
те”, допълни соцлидерът.

Станишев подчерта, че най-важните
обещания и ангажименти на ГЕРБ - че
ще пребори организираната пре-
стъпност и корупцията, че ще вкара
България в Шенген и че страната ще
стане член на еврозоната, са претърпе-
ли пълен провал. Той отново заяви, че в
доклада на ЕК са констатирани много
тежки квалификации и оценки. “Съ-
държанието е, че няма резултати, че
няма последователност в политиката,

необходим е външен натиск, за да се
случват промени в съдебната система, в
борбата срещу престъпността и коруп-
цията и др. Освен това се казва още, че
трябва да се направи независим външен
одит за реформа на прокуратурата, да
се направи независим одит на систем-
ните проблеми в цялата верига на раз-
следването”, алармира за пореден път
Станишев. Соцлидерът допълни, че ме-
ханизмът за сътрудничество и проверка,
който е бил приет през 2007 година,
досега е трябвало да бъде изчерпан.

ВЪПРОСИВЪПРОСИВЪПРОСИВЪПРОСИВЪПРОСИ
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България
Цитат на деняЦитат на деня

Òîçè äîêëàä å ïðèçíàíèå,
÷å Áúëãàðèÿ âúðâè
ïî ïðàâèëíèÿ ïúò

Така Искра Фидосова коментира оценката на ЕК,
че “липсва посока в политиката”‘

На 21 юли 2012 г., събота, от 11,00 часа в киносалона на
ул. “Позитано” 20 ще се проведе заседание на Националния
съвет на БСП със следния дневен ред:

1. Етапна информация за хода на кампанията за събиране
на подписи за референдум за АЕЦ “Белене”.

2. Решение за издигане кандидатурата на Сергей Стани-
шев за председател на Партията на европейските социали-
сти.

3. Становище за бъдещето на Дома-паметник на връх
Бузлуджа.

4. Утвърждаване на съставите на работните органи на
Националния съвет на БСП.

5. Приемане на план за работата на НС на БСП за второ-
то полугодие на 2012 г.

6. Приемане на решение за насрочване на пълен цикъл
отчети и избори в общинските организации на БСП.

СЪОБЩЕНИЕ

ОТНОСИТЕЛЕН
се и че българските власти не
успяха да задържат едни от най-
големите престъпници в страна-
та след връчване от съда на по-
становената присъда, а това
следва да се разглежда като
голям провал на системата.

Според доклада основни
принципи като независимостта
на съдебната власт невинаги са
били напълно спазвани, а лип-
сата на последователност оз-
начавала, че процесът на ре-
форми не е създал необходи-
мия стимул тези реформи да
бъдат възприети като част от
развитието на България. По
темата за съдебната реформа
евродокладът отчита, че усили-
ята на държавата все още не
са довели до значителни подо-
брения в отчетността и ефикас-
ността на съдебната система.
При дисциплинарната практи-
ка пък се забелязва непосле-
дователност. Докладът опреде-
ля като непрозрачни атестира-
нето, повишенията и назначе-
нията в съдебната система. От
ЕК директно посочват, че при
няколко ключови назначения
на магистрати от Народното
събрание и от ВСС е липсвала
прозрачност и обективност и те
са били помрачени от твърде-

ния за политическо влияние.
Критиките в доклада отбеляз-

ват, че независимостта на съдеб-
ната власт е поставена под
въпрос, след като отделни съдии
са били пряко критикувани от
политическите среди. Извърше-
ното от ВСС уволнение на пред-
седателя на Съюза на съдиите в
качеството му на съдия буди без-
покойство, заявяват от Брюксел.

Цялостното впечатление на до-
кладчиците е за неспособност
да се спазва разделението на
държавните власти.

Брюксел заявява, че досега
създадените специализирани
структури на ниво полиция, про-
куратура и съдилища не са мог-
ли да докажат ефективността си
във връзка с успешното раз-
следване, образуване на нака-

зателни производства и провеж-
дане на съдебни производства
по значими дела. Друга важна
слабост на закона е, че той не
позволява на съда да разглеж-
да дела за корупция, която в
действителност често е свърза-
на с организираната престъп-
ност, се казва още в доклада.
Друга тежка констатация е, че
едва няколко значими дела за
организирани престъпни деяния
са получили осъдителни присъ-
ди. Сериозна е критиката и по
отношение на поръчковите

предписа пет препоръки
правителството няма ясна посока

Министър-председателят Бойко Борисов в
типичен за цялата си политическа кариера
стил изкара вчера Сергей Станишев виновен
за всички лоши констатации в доклада. След
като от няколко дни не се бе появявал
публично, в късния следобед вчера преми-
ерът най-накрая излезе от анонимност и се
появи на пресконференция, обявена предва-
рително само за министрите Цветан Цветанов,
Николай Младенов и Диана Ковачева. Малко
по-рано неговата пресслужба разпространи
изявление от негово име, в което със сух,
чиновнически стил Борисов изказа горещи
благодарности на ЕК за доклада и дори се
възторгна от факта, че Брюксел признавал
силната политическа воля на кабинета. В
явяването си на живо обаче премиерът
смени стила и прехвърли всички вини на

убийства, като Брюксел споде-
ля сериозната си загриженост
във връзка със слабите резулта-
ти при разкриването им. Слабо-
стите при прилагането на зако-
нодателството в областта на
обществените поръчки предо-
ставят много възможности за ко-
рупция, се отбелязва в доклада
на ЕК. Броят на получаваните в
комисията оплаквания във
връзка с българската система за
обществени поръчки продължа-
ва да расте, като се наблюдават
очевидни случаи на сериозни
нарушения на правилата на ЕС
за обществените поръчки.

Комисията отбелязва изрично,
че редовно получава оплаквания
от български граждани и чуждес-
транни инвеститори във връзка с
бездействие на съдебната систе-
ма и предполагаеми тайни спора-
зумения с организираната
престъпност на местно ниво.

Разликата между черновата
и официалната версия на докла-
да е едно, добавено в послед-
ния миг изречение: “В ключови
моменти българското правител-
ство демонстрира силна полити-
ческа воля да постигне дълбока
и трайна реформа”. Същото бе
изрецитирано от Бойко Борисов
на пресконференция вчера, за
да се похвали за това как оценя-
ват работата му. Нито една от
другите констатации обаче не е
смекчена или променена.

БОРИСОВ ИЗКАРА СТАНИШЕВ ВИНОВЕН
своите предшественици. От неговите думи се
разбра, че двете години от наблюдавания
период, през които е управлявал Станишев,
са виновни за всички неуспехи на неговия
кабинет. Борисов приписа на бившия преми-
ер всички прекратени дела. Борисов отново
повтори любимата си теза, че сегашният
ВСС е назначен от предишния парламент и
дори намекна, че уволнението на Мирослава
Тодорова е коварна акция на БСП, защото
по този начин в доклада се появили абзаци,
които иначе нямало да ги има. Останалите
министри в един глас заповтаряха, че до-
кладът бил обективен и описвал реално
състоянието в страната. Цветан Цветанов
обобщи, че не открил нито една критика
срещу себе си в доклада и заради това
нямал намерение да подава оставка.

светлините на официално-
то излизане на изключи-
телно критичния към пра-
вителството и България

Не видях в доклада на ЕК отчитането на про-
блема с натовареността на прокуратурата, заяви
главният прокурор Борис Велчев в оценка на кон-
статациите на Брюксел. “Вторият проблем, който не
видях, е една важна цифра, ключова. Броят на осъ-
дените лица нарасна повече от 3 пъти през послед-
ната година. Това също не видях. Първото направ-
ление по отношение на критиката е необходимост-
та от специализиране на работата на следствените
органи. Това е проблем и в резултат на взетите
мерки броят на делата е нараснал с повече от два

Арестуваха депутат
от ГЕРБ за конфликт
на интереси

длъжности в партията. Вчера от
ГЕРБ оповестиха, че членство-
то на депутата в партията се
прекратява. “Всички сме едино-
душни, че при подобни явления
и подобни случаи трябва да
бъдем много ясни и много бързи
с реакцията си, а не както оста-
нали политически формации,
които винаги търсят някакъв по-
литически елемент, за да гово-
рят популистки, без да се очист-
ват от подобни лица и да взи-
мат ясно позиция, която се раз-
граничава от лица, които ком-
прометират както партията, така
и тези морални устои, които
всички ние трябва да се стре-
мим да бъдат в интерес на об-
ществото”, продължи с тирада-
та си Цветанов.

“По обясними причини, ние
нямаше как да вземем неговата
позиция, тъй като той снощи не
беше в състояние да отговаря,
беше задържан в поделение на
МВР и нямаше как той да бъде
изслушан. Но фактът на задържа-
не беше достатъчен да се преце-
ни, че има вина от негова стра-
на”, заяви Румен Иванов от ГЕРБ,
който е член на Изпълнителната
комисия, отстранила Аврамов от
редиците на партията”.

Глоба от 5000 лв. за конфликт на интереси при приемане
на закони вече е налагана на Димитър Аврамов. Заедно
с колегата си от ГЕРБ Стоян Гюзелев той бе осъден на
14 юли миналата година от петчленен състав на Върхов-
ния административен съд. Присъдата е заради внасянето
на лобистка поправка в Закона за ползване на земедел-
ските земи.
Според ВАС депутатите са били в конфликт на интереси,
като са предлагали привилегии за арендатори. Двамата
настояваха в закона да залегне разпоредба, която
задължава собствениците на ниви да продават терените
си първо на арендаторите. Аврамов бе признат за вино-
вен, че е гласувал в свой личен интерес, защото държи
30% от акциите на “Гала инвест холдинг”, а това дружест-
во е собственик на 90% от капитала на “Игал”, който от
своя страна е арендатор и наемател на земеделски земи.

АВРАМОВ ВЕЧЕ Е ГЛОБЯВАН

В
доклад на Европейската комисия
депутат от ГЕРБ бе арестуван за-
ради търговия с влияние. Вчера
бе оповестено, че при спецакция
около 14 часа във вторник е
задържан 35-годишният Димитър
Аврамов. Арестуваният е член на
парламентарните комисии по зе-
меделие и гори и външна поли-
тика и отбрана. Той бе сред вно-
сителите на последните поправ-
ки в Закона за горите. Аврамов и
един мъж са задържани в Монта-
на при размяна на парична сума
в размер на 50 хиляди лева. Де-
путатът е получил пари, за да уп-
ражни влияние върху длъжност-
ни лица от държавната админис-
трация в Монтана при решаване
на спор за земеделска земя.
Градският прокурор Димитър Ко-
кинов се впусна да обяснява как
сигналът срещу гербаджията бил
подаден още преди 10 дни от
монтански бизнесмен, занима-
ващ се със селско стопанство.
Според Кокинов мъжът имал биз-
нес проблеми, за които споделил
пред депутата. Аврамов обещал
да помогне срещу 50 000 лв. и
поискал да му бъде прехвърлена
част от бизнеса. Белязани пари
от сделката са открити около по-
лунощ във вторник срещу сряда.

“Всички трябва да са равни
пред закона. Предприехме дей-
ствия по реакция на постъпилия
сигнал и това, което стана във
вчерашния ден, е продължени-
ето и завършването на цялост-
ния процес по сигнала, който
беше постъпил в службите”,
впусна се да нищи казуса и
вътрешният министър Цветан
Цветанов. Той заяви, че е участ-
вал в извънредното заседание
на изпълнителната комисия на
ГЕРБ по телефона, където било
взето решение Аврамов да бъде
освободен от всички заемани

и половина пъти”, оплака се главният прокурор.
Той обобщи още, че по някои от препоръките на

ЕК вече били взети мерки и даде като пример това,
че преди няколко месеца подписал методически
указания за извършване на всеобхватна финансова
проверка за предотвратяване на пране на пари.
“Третата група критични забележки е към концент-
риране цялостната дейност. Това е забележка, с която
не мога да не се съглася. Това може да бъде преодо-
ляно. По-добре е да направим екип, отколкото да
раздробим цялостната дейност”, коментира още той.

Борис Велчев
недоволен
Борис Велчев
недоволен
Борис Велчев
недоволен
Борис Велчев
недоволен
Борис Велчев
недоволен



4 ЧЕТВЪРТЪК 19 ЮЛИ 2012

България www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

БСП вече разполага с око-
ло 520 000 подписа на бълга-
ри, които подкрепят идеята за
провеждане на референдум
за АЕЦ “Белене”. Това заяви
лидерът на БСП Сергей Ста-
нишев при посещението си в
Бургас вчера. Станишев, за-
едно с младежи от морския
град, събираше подписи на
локален пункт, намиращ се на
улица “Богориди”. Лидерът на
партията призова съпартий-
ците си към пълна мобилиза-
ция, за да могат в края на
кампанията на 27 юли да
бъдат събрани над 700 000
подписа. Председателят на
БСП смята, че това е единст-
веният начин да бъде гаран-
тирана достоверността и ва-
лидността на подписката.
Станишев прогнозира, че со-
циалистическата партия ще
бъде вероятно първата поли-
тическа сила, която ще успее
да президвика свикването на
референдум в периода след
1989 година. Законът изисква
наличието на 500 000 валид-
ни подписа, за да бъде свика-
но допитване до народа. Ста-
нишев заяви, че подписката е
много добра проверка за кон-
дицията на партията една го-
дина преди парламентарните
избори.

Соцлидерът си бе поста-
вил за цел лично да събере

БСП събра вече 520 000 подписа
за референдум за АЕЦ „Белене”
Станишев прогнозира, че левицата
ще бъде първата политическа сила,
която ще успее да президвика
национално допитване след 1989 г.

Снимкa ПРЕСФОТО/БТА

Освен подписката за референдум, Станишев подкрепи и Ади от Бургас, която има рядък тумор на
глезена и се нуждае от незабавна операция в Израел, която струва 91 000 лв.

1000 подписа в цялата стра-
на и при посещението му в
Бургас почти бил изпълнил
тази своя задача. Преди Бур-
гас Станишев събираше под-
писи на няколко места в Со-
фия - пред парламента, в Дра-
галевци, на пазара в “Мла-
дост”, беше в Русе и в Плов-
див. След Бургас той ще
продължи да агитира във Вар-
на. По думите му има състеза-
ние между регионите кой по-
добре да се представи в под-
писката.

Ден преди посещението си
в морския град лидерът на
БСП отново обяви, че амби-
цията на партията е да мине
600 хиляди подписа. “Целим
именно по-високи нива, за да
не позволим чрез натиск от
изпълнителната власт да се
опорочи подписката. Ясно ни
е, че всеки подпис ще се гле-
да под лупа”, каза Станишев.
Ще се стремим към максима-
лен брой подписи, за да не
може правителството да се
подиграе над волята на огро-
мен брой български гражда-
ни, подчерта лидерът на БСП.
Станишев отчете общините-
първенци в събиране на под-
писи Видин - 116% над първо-
начално планираните подпи-
си, Кюстендил - 91%, Ямбол -
84%, Плевен - 80%, и 79% -
Хасково, и др.

равителството ще издигне за вто-
ри мандат кандидатурата на Ири-
на Бокова за генерален директор
на ЮНЕСКО. ДУМА припомня, че

ържавата ще мо-
же да бъде съ-
дена от физиче-
ски и юридичес-

В общежитията и на 100 м около тях
не може да има заведения с работно
време след 22 часа, игрални зали и
казина. Тази промяна в Закона за вис-
шето образование прие вчера едино-
душно и с пълно политическо съгласие
просветната комисия в НС. Левият де-
путат Ивелин Николов се изуми, че в
становище по тази промяна здравното
министерство изразява загриженост “да
не се наруши интересът на частната
инициатива”. Против се е обявила и
Държавната комисия по хазарта, чиято
работа не е да защитава интересите
на хазартния бизнес, заяви Николов.

Просветният министър получава
право да проверява дали вузовете

Канабис бе иззет от дома
на 78-годишна жена в монтан-
ското село Трифоново във
вторник. След сигнал служи-
тели на Районно управление
в Монтана са извършили
претърсване в дома на 78-го-
дишната С.С.

От имота била иззета зе-
лена тревна маса, която при
полеви наркотест реагирала
на канабис. Теглото на нарко-
тичното вещество било с тег-
ло 8,950 кг.

акон за доброволците поискаха вчера пред-
ставители на Българския червен кръст (БЧК)
и на Българския дарителски форум (БДФ).
Такъв законопроект е изготвен и внесен още

КАБИНЕТЪТ ПРЕДЛАГА ИРИНА
БОКОВА ЗА ОЩЕ ЕДИН
МАНДАТ НАЧЕЛО НА ЮНЕСКО

П

ГРАЖДАНИ ЩЕ МОГАТ
ДА СЪДЯТ ДЪРЖАВАТА
В БЪЛГАРСКИ СЪДИЛИЩА

тя оглави Организацията за образова-
ние, наука и култура на ООН през сеп-
тември 2009 г. Тогава Бокова изтъкна,
че кандидатурата й е била подкрепяна
от три последователни правителства -
на Симеон Сакскобургготски, на Сер-
гей Станишев и на Бойко Борисов.

Министерството на външните рабо-
ти щяло да поеме задачата да коорди-
нира осигуряването на подкрепа за
българската номинация сред държави-

те членки на ЮНЕСКО. Междувремен-
но Бокова бойкотира във вторник ве-
черта връчването на спорна награда
под егидата на ЮНЕСКО за научни по-
стижения, която е спонсорирана от пре-
зидента на богатата на петрол Еквато-
риална Гвинея Теодоро Обианг. Цере-
монията се състоя въпреки призивите
на правозащитници да не се връчва
призът заради обвиненията за коруп-
ция срещу Обианг.

Ирина Бокова, която публично се
възпротиви на наградата, не присъства
на събитието. В централата на ЮНЕС-
КО не се появи и самият Обианг.

Д
ки лица в български
съдилища за наруше-
ни права, гарантирани
от Конвенцията за за-
щита правата на чове-
ка и основните свобо-
ди, съобщиха от Мини-
стерския съвет. Прави-
телството предлага
тази възможност да
бъде регламентирана с
допълнения в Закона
за отговорността на
държавата и общините.
По този начин ще може
да се преодолее досе-
гашният подход, довел
до множество осъди-
телни решения на Ев-
ропейския съд по пра-
вата на човека срещу
България заради лип-
са на вътрешноправно
средство за защита
при дела за наруше-

ние на човешките пра-
ва.

Държавата щяла да
носи вече съдебна от-
говорност и за вреди,
причинени на граждани
и на юридически лица,
от нарушение на право-
то на справедлив съде-
бен процес в разумен
срок. Тази отговорност
ще може да се търси,
когато орган на досъ-
дебното производство,
прокуратурата или
съдът по граждански,
наказателни или адми-
нистративни дела не е
извършил в установени-
те срокове процесуално
действие, или ако
извършването му е до-
вело до неоправдано
забавяне на производ-
ството. За улеснение на
гражданите е предви-
дено те да бъдат предя-
вявани пред съда, в
района на който е посто-

янният адрес или се-
далището на ищеца.
По този начин ще се
преодолее забавянето
на делата и ще се из-
бегне концентрацията
им пред определени
съдилища.

Предлаганите про-
мени не отменят право-
то на жалбоподателите
да сигнализират ЕСПЧ
за констатирани неред-
ности. Законопроектът
е изготвен от работна
група, създадена със
заповед на министъра
на правосъдието, след
анализ на постановени-
те от ЕСПЧ осъдителни
решения по дела сре-
щу България.

В него са отразени
предложения на непра-
вителствени организа-
ции, практиката на
ЕСПЧ и препоръки на
Комитета на министрите
към Съвета на Европа.

ЗАБРАНЯВАТ НОЩНИТЕ
ЗАВЕДЕНИЯ И ХАЗАРТА ОКОЛО
СТУДЕНТСКИТЕ ОБЩЕЖИТИЯ
Велиана ХРИСТОВА ползват имотите си по предназначе-

ние. Ако има нарушения, може да им
се намалява субсидията, а ако те не
се поправят до една година, им се
отнема имотът. Комисията прие и
предложението на МС с още една
година да се удължи възможността
държавните вузове да приемат плате-
но обучение бакалаври. Министър Иг-
натов не можа да отговори на въпроса
на Ваня Добрева (БСП) колко младе-
жи са постъпили в платено обучение в
последната година, откакто бе въве-
дено платеното обучение. Тримата
леви депутати гласуваха против, Весе-
лин Методиев (ДСБ) се въздържа. Под
въпрос е дали тези промени в закона
може да минат преди парламентарна-
та ваканция.

ИСКАТ ЗАКОН ЗА
ДОБРОВОЛЦИТЕ

З
в края на 2011 г. и е бил подкрепен от министъра
на културата, както и от еврокомисар Кристали-
на Георгиева, но до днес не е подложен на раз-
глеждане.

По данни от 2010 г. в България има регистри-
рани 72 527 доброволци, които в рамките на го-
дината са отработили 3 152 000 часа. До момен-
та БЧК разполагат с 19 400 доброволци. От БЧК
обясниха, че според социологически проучвания
в България само 5% от населението би положи-
ло доброволчески труд, като по този показател
страната ни е на дъното на европейската класа-
ция. Липсва ясна държавна стратегия и политика
на действие за стимулиране на доброволците.

 Сред най-основните точки в проектозакона
са здравно осигуряване и застраховка на добро-
волците в ситуации, когато има риск както при
скорошния пожар на Витоша. Евентуални сред-
ства за командировки и специални обучения
също трябва да бъдат взети предвид. Едно от
важните предложения в закона е, ако безрабо-
тен полага доброволчески труд, да не бъдат
прекъсвани социалните му помощи.

ОТКРИХА
КАНАБИС
В ДОМА НА
78-ГОДИШНА
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34 млн. лв. да бъдат уве-
личени парите за об-
щинско образование в
бюджет 2013, настояват

Общините искат по 50 лв.
годишно за дете  в забавачка
Постигнато е споразумение за подписване на новия
Колективен трудов договор в здравеопазването

С

прекратяването на до-
говора за превоз на
пътници по 16 частни
автобусни линии в Со-
фия общината ще тряб-

Аида ОВАНЕС

от Националното сдружение
на общините в Република
България (НСОРБ), съобщи
председателят Тодор Попов.
Исканията на НСОРБ са изця-
ло подкрепени от КНСБ, под-
черта от своя страна прези-
дентът на синдиката Пламен
Димитров. В тази сума са и

парите за храна на малчуга-
ните в детските градини - по
50 лв. годишно на дете. В
същото време увеличението на
възнагражденията на учители-
те трябва да бъде според тях-
ната квалификация, категорич-
на е Янка Такева, председа-
тел на Синдиката на българ-
ските учители. По думите й
зрее социално напрежение
сред съсловието. По тази при-
чина от КНСБ предлагат целе-
во дофинансиране на средно-
то образование с 15 млн., с

което ще може да бъдат уве-
личени заплатите на учители-
те с 30 лв. от новата учебна
година. Веднъж на 2 май и
веднъж на 18 юни министър
Дянков обеща тези пари, ко-
ментира Такева.

Освен това от НСОРБ на-
стояват да бъдат дофинанси-
рани от държавния бюджет
редица дейности: с 23 млн.лв.
за социални услуги, с 26 млн.
- за здравеопазване, с 15 млн.
- за културни дейности. С 42
млн. лв. увеличаване на капи-

таловата субсидия, тъй като в
следващите години от евро-
фондовете не са предвидени
средства за поддържане на
местната пътна инфраструкту-
ра, а близо 68% от нея са вто-
рокласни и третокласни пъти-
ща, собственост на общините,
поясни Попов.

Очаква се идната седмица
да бъде подписан Колективни-
ят трудов договор (КТД) в сис-
темата на здравеопазването,
като действието му ще бъде не
както се очакваше от 1 юли
2012 г., а от 1 януари 2013 г.
Споразумението е постигнато
на среща при министъра на
здравеопазването Десислава

Атанасова късно във вторник.
Припомняме, че миналата сед-
мица подписването се прова-
ли, защото в последния момент
работодателите поискаха син-
дикатите да подпишат клауза,
че новите стартови възнаграж-
дения на медиците ще се да-
ват само при гарантирана фи-
нансова сигурност на болници-
те. Сега се дава възможност на
лечебните заведения, които
докажат, че не могат да
изпълнят част от изискванията
в КТД, да поискат от отрасло-
вия съвет дерогация и да не
бъде търсена съдебна или
друга отговорност на такива
мениджъри, поясниха от КНСБ.

София си връща 16 частни
автобусни линии с плащането
на огромни лихви

С
Деси ВЕЛЕВА

ва да изплати огромни лихви на
транспортната фирма “Карат С”,
която ги обслужва. Това стана
ясно на заседанието на общин-
ската комисия по транспорт,
която обсъди развалянето на
договора по взаимно съгласие.
Лихвите от 3,3 млн. лв. са натру-
пани само през последните
шест месеца и са върху дълго-
ве от 10-12 млн. лв. Така излиза,
че сме допуснали да плащаме
60% годишна лихва, изрази не-
доумението си общинският
съветник от Синята коалиция
Вили Лилков. От кметството се
оправдаха, че тя се изчислява-
ла по таблица на БНБ, но не
успяха да обяснят защо се е
забавило изплащането на пола-
гащите се на “Карат С” пари.
Според Лилков допускането на
такива огромни лихви е без-

стопанственост. От общината не
успяха да изяснят кога и откъде
ще се намерят пари за изплаща-
нето на дълга и лихвите, стана
ясно само че имат 6-месечен
срок за това.

Защо купуваме 68-те автобу-
са на “Карат С”, които са на три
години и не се знае в какво състо-
яние са, попитаха от БСП. Спо-
ред червения съветник Георги
Свиленски дружеството “Авто-
транспорт”, което ще поеме част-
ните линии, не бива да продължа-
ва да изплаща лизинга на въпрос-
ните автобуси.

Общинските съветници гласу-
ваха и доклад за преобразува-
нето на Центъра за градска мо-
билност от ЕООД в ЕАД. Пред
съветниците бе представен бъде-
щият петчленен борд на друже-
ството.

От общинското дружество “Ав-
тотранспорт” пък поискаха да
бъде обявено за приватизация
автобусното поделение “Републи-
ка”. В момента 60 дка терен не се
използвал, а имало разходи за
издръжка на охрана, данъци и т.н.

В деня на 175-та годишнина от рождението на Васил Левски деца посетиха църквата
“Св. Възнесение” във Враца, в която Апостола е участвал в църковно служение

ВЗРИВИХА
АВТОБУС...

Снимкa ПРЕСФОТО/БТА

От стр. 1

От София за Бургас бяха изпратени
два самолета с медицинско оборудване
и техника за разминиране. Израелският
Канал 2 съобщи, като се позова на оче-
видци, че експлозията в автобуса е ста-
нала веднага, след като някой се е ка-
чил в превозното средство. Други медии
от еврейската държава обръщат внима-
ние, че вчерашният взрив съвпада точно
с годишнина от атентата срещу израел-

ски център в Буенос Айрес през 1994 г.,
когато загинаха 85 души.

Окръжният прокурор Калина Чапкъ-
нова потвърди след 19,30 ч., че “в авто-
буса със сигурност е имало взрив”.

Припомняме, че в началото на януа-
ри т.г. се появиха информации, че е бил
предотвратен атентат с бомба срещу
автобус с израелски туристи, пътуващи
от Турция за зимните ни курорти. Тези
съобщения обаче не бяха тогава офици-
ално потвърдени.

Снимка БГНЕС

Летище Бургас, минути след взрива
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Нов играч на пазара
на ток - търговец
на дребно
Дори етажната собственост можело
да се регистрира като доставчик на
енергия, според експерти от БЕФ

Д
Мая ЙОВАНОВСКА

а има още един играч
по веригата от произ-
водството на енергия
до достигането й до
нашите домове - до-

АКТИВНИ
ПОТРЕБИТЕЛИ:
ТОПЛОФИКАЦИИТЕ
ДА ОТПИШАТ
СТАРИТЕ ДЪЛГОВЕ

Т

ържавната субсидия за
БДЖ е спряна на 100%
от началото на юли за-
напред, заяви мини-

оплофикациионните
дружества да отпишат
старите дългове, но пък
да започнат навреме да

събират актуалните си взема-
ния. За това призоваха вчера
от Асоциация “Активни потребители”. В момента в балансите
на някои от дружествата са записани активи от несъбрани
вземания от неплатени сметки на клиенти с давност повече
от 10 години, въпреки че Върховният касационен съд само
преди два месеца ясно се произнесе, че вземанията на топ-
лофикационните дружества са т.нар. периодични вземания и
за тях се прилага тригодишна погасителна давност.

ставчик на енергия на дребно,
който да бъде последна инстан-
ция при връзката с потребите-
лите. Това предложиха вчера от
Българския енергиен форум
(БЕФ).

Според председателя на
БЕФ Иван Хиновски това е не-
обходимо, за да е напълно ли-
берализиран енергийният па-
зар у нас. Ролята на този по-
следен играч е както да прода-
ва на дребно, така и да дейст-
ва например като консултант за
потребителите. Експертите от
БЕФ обясниха, че въпросните
доставчици трябва да имат пра-
во да купуват ток на едро с
отстъпка и да го продават на
дребните потребители. Не е
абсурдно дори една етажна
собственост да се регистрира
като доставчик на ток от по-
следна инстанция, коментира
Хиновски. От организацията
смятат, че въвеждането на
допълнителния играч по вери-
гата не само нямало да оскъпи
тока, но и било съвсем възмож-
но, заради либерализацията на
пазара, да доведе до намаля-
ване на сметките на крайните
потребители.

Друго предложение на ор-
ганизацията е да се кримина-
лизират всички видове краж-
би на енергия. По думите на
Хиновски кражбите са сред

Д

еталурзите от Оловно-цинковия комбинат (ОЦК) в
Кърджали ще изчакат само още 3 дни, докато траят
преговорите между банките- кредитори за съдбата на
предприятието, и после ще напуснат, предаде БГНЕС.

творено писмо до премие-
ра Бойко Борисов от слу-
жители на Централното уп-
равление на Агенция “Мит-

Спряха държавната
субсидия за БДЖ

най-големите проблеми при
топлоснабдяването. Това е от-
расъл, който от 1956 година
не е реформиран и там лип-
сва конкуренция, каза Хинов-
ски. Според него, за да няма
загуби, трябва да се инвести-
ра в топлопреносната мрежа.
Другият проблем са загубите
заради отказалите се потре-
бители. Той даде разчети на
организацията, които показ-
ват, че в сграда, където 100%
от собствениците ползват пар-
но, загубите са 19,5%, а раз-
ходите за отопление на квад-
ратен метър са около 1,40
лева. При 50 на сто отказали
се от парното, разходите ска-
чат на 2,30 лв. на кв. метър, а
загубите достигат 47%. Загу-
би над 20% били индикатор

за кражби. В много европей-
ски страни няма понятие “от-
казал се потребител”, заяви
Хиновски. Според него, за да
се ограничат загубите, трябва
да има или 100% потребле-
ние, или отказване от парно
на цялата сграда.

Хиновски обяви още, че
БЕФ ще предложи въвеждане-
то на т.нар. реципрочност при
дълговете. Това означава, че не
само потребителите трябва да
връщат с лихва забавените си
плащания, например към топ-
лофикациите, а и дружествата
ще са длъжни да възстановят
парите на клиентите със съща-
та лихва, когато те са надпла-
тили. Средната събираемост на
топлафикационните дружества
по данни на БЕФ е 52-53%. стърът на транспорта, информа-

ционните технологии и съобще-
нията Ивайло Московски пред
журналисти в Министерския
съвет, предаде “Фокус”. Ми-
нистърът заяви, че се надява да
не се стигне до спиране на
“Пътнически превози” и изрази
увереност, че скоро ще бъде
намерено решение на пробле-
ма. БДЖ няма възможност да
плаща по договора за заем с
държавна гаранция от 1995 г.,
поради което се активира

държавната гаранция, тоест па-
рите се блокират директно от
бюджета от страна на банката,
респективно бюджетът си ги
взема от субсидията на БДЖ,
обясни министърът.

Той посочи, че тогава ком-
паниите НКЖИ и БДЖ не са
били разделени. Търсим меха-
низъм, по който НКЖИ да пла-
ща по този заем, каза още
Московски.

ДУМА припомня, че на 13
юли министър Московски заяви
пред бТВ, че реално следва-
щия месец “Пътнически прево-
зи” ще бъде във финансово теж-
ко състояние.

М

260 металурзи
са напуснали ОЦК

Вчера в София започнаха вероятно последните тридневни
преговори между
представителите
на кредиторите, на
които се очаква да
бъде взето окон-
чателното реше-
ние за завода. На
тях обаче няма да
присъстват мажо-
ритарният собстве-
ник Валентин За-
хариев и изпълни-
телният директор
Славея Стоянова,
нито кандидат-ин-
веститорите от

полския холдинг “Силезия” АД.
От 1 март, когато започнаха протестите на работниците, до

момента са напуснали над 260 души. От останалите около 180
над 100 души ще напуснат след финала на междубанковите
преговори. Ще останат само онези 60 работници, които
поддържат непрекъсваемия режим на пещите, част от админи-
страцията и от спомагателните цехове, заявяват от синдикат
“Защита”.

Председателят на заводската организация на КТ “Подкре-
па” Анни Георгиев пък вече е на работа в рудопреработващия
завод ГОРУБСО в Кърджали. Той разкри, че Първа инвестици-
онна банка е разпоредила демонтаж на цялостното оборудва-
не в най-важния Електролитен цех, за да го продаде на КЦМ-
Пловдив. Това означава, че целият Цинков завод си отива, а за
евентуален рестарт с ново оборудване ще е нужна поне една
година, подчерта Георгиев. Трудовият договор на синдикалния
лидер от КНСБ в завода - Белю Стайков, е изтекъл на 15 юли,
но не е бил подновен. Телефонът му е изключен и дори коле-
гите му не знаят къде се намира в момента.

Митничари: Преместването
в Русе ще струва милиони

О
ници” бе депозирано в Министер-
ския съвет вчера. То е подписано
от 270 служители и съдържа ос-
новните възражения срещу мес-
тенето на агенцията в Русе.

В писмото се казва, че преме-
стването ще струва милиони ле-
вове, а не “широко тиражираните
150 000 лева”. Над 900 000 лв. ще
бъдат изхарчени за демонтиране-
то, транспорта и монтирането на
скъпото оборудване на Централ-
ната митническа лаборатория.
Освен това, заради промяна на
местонахождението, акредитаци-
ята на лабораторията и нейната
дейност ще бъдат прекратени
поне за 2-3 месеца. Още мини-
мум 400 000 лв. ще струва изграж-
дането на нови помещения за
проби.

Ще има и разходи за повтор-
ното изграждане на информационните системи
на митниците.

Минимум 200 000 лева ще струва оборудва-
нето на ново сървърно помещение за предоста-
вяне на електронни услуги за бизнеса.

Двете системи за подаване на акцизни дек-
ларации и за движението на стоки под режим
на отложено плащане на акциза, така нарече-
ните ПАД-ове, осъществяват контрола на акциз-
ните стоки. Спирането дори само за един ден на
този огромен комплекс от системи ще доведе до
задръствания по границите и до финансови за-
губи.

С 1 млн. лева ще се увеличат текущите раз-
ходи за митническата администрация - всеки

работен ден служители на ЦМУ участват в меж-
дуведомствени и национални съвети, комисии и
работни групи, повечето от тях предвидени по
закон, което до момента не е свързано с разходи
за транспорт, нощувки и дневни за командирова-
не.

Изборът на Русе е лишен от логични мотиви,
тъй като, откакто България е член на ЕС, по
цялата северна граница на страната отпадна
граничният митнически контрол.

Местенето на ЦМУ не дава отговор и на
въпроса какво се случва със семействата на над
400-те служители. На практика единият от съпру-
зите най-вероятно ще остане без работа, се каз-
ва в писмото.

Агенцията за приватизация и следприватизационен контрол
(АПСК) прекрати публично оповестения конкурс за продажбата на
100% от капитала на БДЖ “Товарни превози” EOOД, съобщиха от
агенцията. Мотивите за решението са липсата на сериозен инве-
ститорски интерес още в началния етап на конкурса и невъзмож-
ността да се реализира конкурентна процедура за дружеството.
Агенцията за приватизация и следприватизационен контрол съвме-
стно с Министерството на транспорта и информационните техноло-
гии и ръководството на “БДЖ Холдинг” ще направи цялостен ана-
лиз и в оптимален срок ще започне нова процедура за продажба
на дружеството.

ДУМА припомня, че от общо проявилите интерес 6 компании
остана само един кандидат - регистрираното на 3 юли “Дует Реъ-
луей България” ЕООД.

ПРЕКРАТИХА ПРОЦЕДУРАТА
ЗА ПРОДАЖБА НА
„ТОВАРНИ ПРЕВОЗИ”
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ЗЪРНЕНИ ПАЗАРИ

Прогнозата за реколтата
не почива на реални данни

рез изминалата седмица пред-
ставители на МЗХ откриваха
жътвата в различни краища на
страната. Коментарите за це-
ната, за качеството на рекол-

Новите, драстично повише-
ни цени на тока, създадоха без-
покойство в  преработвате-
лия бизнес и неслучайно първи-
те коментари бяха свързани с
оценките, че този ръст ще до-
веде до повишение на цените
на основни продоволствени
стоки. Коментари имаше при
хлебопроизводителите, мес-
ния и млечен сектор. Повише-
ните цени вероятно ще дове-
дат до следващо намаление на
потреблението.

Освен ръста в цените, раз-
личните браншове в продовол-
ственият комплекс са сериоз-
но притеснени за конкуренто-
способността на своя бизенс.
Според председателя на Съю-
за на преработвателите на
плодове и зеленчуци, К. Ламб-
рев, цените на енергията на-
маляват конкурентоспособ-
ността при преработката на
плодове и зеленчуци. “Говорим
за енергията като част от се-
бестойността на даден про-
дукт, но тя влиза и в други ма-
териали, които ние използва-
ме, например стъкло - буркани-
те са доста зависими от енер-

станището в Бургас, но до дни се очаква
влизането на кораби. В магазиите на при-
станището се намират близо 40 хил. тона
ечемик. Средните изкупни цени при ече-
мика се повишиха значително в резултат
на по-активната търговия през последна-
та седмица и се движат в следните грани-
ци - при пивоварния ечемик от 360 до 400
лв./т без ДДС, а за фуражния от 340 до
380 лв./т без ДДС.

Жътвата при пшеницата и рапицата
стартира масово. Търговията при тези две
култури не е толкова динамична, както
при ечемика. На този етап липсва търсене
на рапица от страна на търговците, тъй
като все още няма достатъчно събрани
по-големи партиди поради очакваното по-
малко производство спрямо предходната
реколтна година. Към момента средните
изкупни цени се движат в голям диапазон
при тази маслодайна култура, от 850 до 1
000 лв./тон  без ДДС.

При пшеницата нова реколта има
търсене, но предлагането на този етап е
слабо и липсват сериозни количества на
пазара. Ценовият диапазон за новата ре-
колта при тази основна зърнена култура
към момента е, както следва - за пшени-
цата с високи хлебопекарни качества е от
350 до 400 лв./т без ДДС, а при тази с
ниски хлебопекарни качества е от 330 до
360 лв./т без ДДС.

За наблюдавания период средните
изкупни цени на царевицата останаха на
равнища от предходната седмица, докато

тези при черния маслодаен слънчоглед
се понижиха с около 20 - 25 лв./т без ДДС.

За стабилността на зърнения пазар в
страната оказва влияние и добрата за-
пасеност от предходната реколтна годи-
на. Очакванията са, че с напредване на
кампания по прибирането на пшеницата
зърненият пазар да се активизира още
повече.

Необходимо е да отбележим също
така и драстичния ръст на международ-
ните цени при пшеницата, царевицата и
соевия шрот през наблюдавания период
поради по-малкото производство на пше-
ница в Черноморския регион. То отново
беше редуцирано надолу през послед-
ната седмица. Продължава и сушата в
САЩ, която компрометира очакваните
добри добиви от царевица само допреди
две седмици. Рязкото повишение на меж-
дународните котировки вече оказаха

влияние на вътрешните цени при ечеми-
ка нова реколта, като в следващите дни
у нас се очаква цените на пшеницата да
потеглят нагоре.

Напусналите количества зърно и
зърнени продукти от страната към
6.07.2012 г. са в размер на 22 989 тона (с
12 456 т. по-малко от предходния отчетен
период). По видове зърно и зърнени про-
дукти са, както следва: 2482 т пшеница;
5209 т ечемик; 1826 т черен маслодаен
слънчоглед; 10 724 т царевица; 1225 т
овес; 64 т шарен слънчоглед; 774 т ори-
зова арпа; 406 т карго; 114 т кориандър;
98 т нахут; 23 т ориз;  44 т брашно.

Към момента се отчита повишение на
количеството зърно напуснало страната
при царевицата, докато при черния мас-
лодаен слънчоглед отчитаме спад, съот-
ветно с 45,1% и 4,8% спрямо реколтната
2010 година.

П
тата, за количеството бяха оптимистични,
но не почиваха на никакви реални данни.

Първо, по отношение на качеството на
зърното. Както е известно, към този мо-
мент такава информация няма и поне до
края на месец юли няма да разполагаме
с реалната оценка.

Второ, по отношение на количеството
- жътвата е в началото и както е добре
известно, тя започва на терени, които са
най-добри.

Трето, цените са пазарни и не зависят
от желанието на министъра. Оттук, спеку-
лирането с тезата, че реколтата е добра и
цената на хляба няма да се повишава, не
почива на никакви аргументи. Още повече
че цената на хляба зависи и от цената на
тока, а той, както вече стана ясно, драс-
тично се повиши с 13 на сто от 1 юли.

Изминалата седмица може да се опре-
дели,  като динамична по отношение на
търговията с ечемик. Жътвата е на при-
ключване и пазарът е активен в цялата
страна. Изкупуват се значителни количе-
ства с цел експорт, като същият стартира
вече през последната седмица на приста-
нищата във Варна и Козлодуй. На порт
Варна продължава да се складират коли-
чества с ечемик и пшеница. Все още това-
ренето с ечемик не е започнало на при-

КОМЕНТАРЪТ НА „АГРО ММ”

гията. Увеличението, особено
на природния газ, е нормално да
се очаква, че ще се отрази на
цените” - каза Ламбрев.

По думите му “нито едно
увеличение не е добро”. Про-
блемът е, че производството
е сезонно и цените се догова-
рят обикновено в края на годи-
ната или в началото на след-
ващата годината. Когато по-
вишението на цените е в на-
чалото на производствения
сезон и има изменения на ос-
новни компоненти от себес-
тойността, това не може да
бъде компенсирано. Според
Ламбрев през последните го-
дини, без да има точни разче-
ти, се смята, че пазарът се е
свил с повече от 30-40% при
различни продукти от кон-
сервната промишленост, осо-
бено вътрешният пазар.

Имаше една положителна
тенденция от началото на го-
дината някои външни пазари
да проявяват съживяване, но
със задълбочаване на финансо-
вата криза започнаха и други
пазари да стават по-предпаз-
ливи.

Реализираният износ за периода 29.06.2012 - 9.07.2012 г.
Общият размер на напусналата пшеница реколта 2012 година за

периода е 2482 т (1982 т за ЕС и 500 т за трети страни). За същия
период на миналата реколтна година напусналата пшеница възлиза
на 41 510 тона

Общото количество ечемик напуснало страната от реколта 2012 г.
за периода е 5209 тона (5209 т за ЕС). Към същия период на миналата
реколтна година напусналият ечемик е възлизал на 42 740 т.

Общото количество царевица реколта 2011 г. напуснало страната
за периода е 1 332 694 т (855 973 т за ЕС и 476 721 т за трети страни).
Към същата дата на миналата година напусналото количество е 918
270 т, което е с 414 424 т. повече за реколтната 2011 година, или ръст
от 45,1%. За последната седмица от 29.06.2012 до 9.07.2012 г. напус-
налите количества царевица от страната възлизат на 10 724 т.

Общото количество черен маслодаен слънчоглед от реколта 2011
г. напуснало страната за периода е 855 475 т (677 956 т за ЕС и 177
519 т за трети страни). Към същата дата на миналата година напус-
налото количество е 898 820 т, което е с 43 345 т по-малко за
реколтната 2011 година, или спад от 4,8%. За последната седмица от
29.06.2012 до 09.07. 2012 г. напусналият черен маслодаен слънчог-
лед е в размер на 1826 т.

СЪСТОЯНИЕ НА БЪЛГАРСКИЯ ПАЗАРСЪСТОЯНИЕ НА БЪЛГАРСКИЯ ПАЗАРСЪСТОЯНИЕ НА БЪЛГАРСКИЯ ПАЗАРСЪСТОЯНИЕ НА БЪЛГАРСКИЯ ПАЗАРСЪСТОЯНИЕ НА БЪЛГАРСКИЯ ПАЗАР
Средните цени на пшеница-

та с високи хлебопекарни каче-
ства за реколта 2012 година
през изминалата седмица се
движат в диапазона от 330 до
360 лв./т. Средната изкупна
цена на пшеницата с високи
хлебопекарни качества в стра-
ната за периода е на равнище
от 347 лв./т без ДДС. Цената
ФОБ пристанище Варна микс
нова и стара реколта е 385 лв./
т без ДДС. Цената ФОБ приста-
нище Бургас нова реколта е 365
лв./т без ДДС.

При пшеницата с ниски хле-
бопекарни качества средните
изкупни цени реколта 2012 го-
дина през наблюдавания пери-
од се движат в диапазона 320-
350 лв./т без ДДС. Средната

изкупна цена за страната е на
равнище от 331 лв./т без ДДС.

Средните цени на пивоварния
ечемик реколта 2012 година през
изминалата седмица се покачи-
ха и варират в границите от 360
до 400 лв./т без ДДС. Средната
цена на пивоварния ечемик нова
реколта в страната е на равнище
от 364 лв./т без ДДС, което е с 25
лв./т повишение спрямо предход-
ната седмица.

Средните цени на фуражния
ечемик реколта 2012 година
през изтеклия период отбеляза-
ха значителен ръст от 30-40 лв./
т и са в рамките на 340-380 лв./
т без ДДС. Средната цена на
фуражния ечемик нова реколта
в страната е на ниво от 357 лв./
т без ДДС, при 331 лв./т през

предходния период. Цената
ФОБ пристанище Бургас е 400
лв./т без ДДС.

Средните цени на рапица-
та реколта 2012 година вари-
рат в по-голям диапазон, от
850- 900 лв./т без ДДС за Се-
вероизточна България, до 950-
1000 лв./т без ДДС за Югоиз-
точна България.

При черния маслодаен
слънчоглед средните цени бе-
лежат понижение и се движат в
диапазона от 730 до 800 лв./т
без ДДС. Поради товарене на
кораб със слънчоглед на при-
станището във Варна, цената
ФОБ варира в рамките на 890-
900 лв./т без ДДС, тъй като ко-
личествата идват от по-далеч-
ни области.

СТАТИСТИКА ЗА ИЗНОСА
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Наскоро списание “Форбс” обяви кои
са най-добре печелещите спортисти в
света. Eто и една любопитна особе-
ност - някои спортисти печелят повече
като рекламни лица, отколкото от
спорт. Вижте кои са те:

Тайгър Уудс
- 96% рек-
ламно лице,
4% спортист
Пари от
реклами:
54.5 млн.
долара
Пари от
спорт: 1.9
млн. долара

Фил Микълсън
- 93% рекламно
лице, 7%
спортист
Пари от рекла-
ма: 57 млн.
долара
Пари от спорт:
3.7 млн. долара

Дейл
Ърнхард
- 85%
рекламно
лица, 15%
спортист
Пари от
реклама: 24
млн. долара
Пари от
спорт: 4.16
млн. долара

Дерик Роуз
- 76% рек-
ламно лице,
24% спортист
Пари от
реклама:
18.2 млн.
долара
Пари от
спорт: 5.6
млн. долара

Джеф Гордън
- 75% рекламно
лице, 25% спор-
тист
Пари от реклама:
18 млн. долара
Пари от спорт: 5.9
млн. долара

ЛеБрон Джеймс
- 72% рекламно
лице, 28%
спортист
Пари от рекла-
ма: 33 млн.
долара
Пари от спорт:
12.8 млн. долара

Джими
Джонсън
- 70% реклам-
но лице, 30%
спортист
Пари от
реклама: 14.7
млн. долара
Пари от спорт:
6.2 млн.
долара

Тони Стюарт
- 69% реклам-
но лице, 31%
спортист
Пари от
реклама: 15.4

млн. долара
Пари от спорт: 6.5 млн. долара

Коби Браянт
- 57%
рекламно
лице, 43%
спортист
Пари от
реклама: 28
млн. долара
Пари от
спорт: 20.2
млн. долара

ай-богатият българин е столи-

Спортисти, които
печелят повече
от реклама

ската гимназия в Свищов, където се жени
за богата наследница и така набира
първоначалния си капитал.

След Освобождението Иваница Симе-
онов става общински съветник, кмет на
града, а впоследствие и подпредседател
на Народното събрание. Този пост, както
и близките им контакти със Стефан Стам-
болов и Константин Стоилов, изиграват
ключова роля в развитието на бизнеса на
двамата братя.

Докато Иваница гради политическа
кариера, Стефан се занимава с бизнес. С
помощта на информациите на брат си,
който е в течение на най-важните иконо-
мически въпроси за страната, делата им
процъфтяват. Първата им доходна сделка
е с плащанията по бюджета, които по това
време със закон трябва да стават през
БНБ, но братята успяват да заобиколят
забраната. Друг финансов удар е конце-
сията за строителството на жп линията
София - Роман.

По-късно двамата братя създават
Българска търговска банка, в която се
влива банка “Братя Симеонови”. Институ-
цията печели търговете за строителство-
то на жп линии в страната, обвързана е
със сключваните заеми на България. Бан-
ката фалира, когато правителството спи-
ра строежа на един от големите жп про-
екти под натиска на Европа.

Евлоги и Христо Георгиеви -
предприемачите дарители

Двамата братя се смятат за най-бога-
тите търговци и банкери в края на IX век.
Двамата са родени в Карлово в богато
семейство - бащата на майка им Тодор

Пулиев е първият българин,
който прави фирма в Румъния и
търгува с ориз, гайтани и обра-
ботени кожи.

Първоначално към семей-
ния бизнес и чичовците си в
Румъния се присъединява Евло-
ги. Впоследствие в Галац при-
стига и брат му Христо. В първи-
те години братята Георгиеви
продават ориз, зърно и само-
ковско желязо. След това вли-
зат в делови отношения с
гръцката фирма “Теолого” в
Манчестър и от Англия внасят
прежди, платове, желязо, захар,
подправки, кафе и ром.

След тези сделки братя Ге-
оргиеви насочват интересите
си към банкерството - следят
лихви, сконто и курсови разли-

ки. През 1872 г. 90% от техните приходи са
от банкерски операции. Счита се, че състо-
янието, което са управлявали, възлиза на
23 млн. лв. към момента на смъртта на Ев-
логи Георгиев, който надживява брат си с
четвърт век.

Въпреки че прекарват по-голямата
част от живота си в чужбина, двамата бра-
тя остават свързани с България. Те са едни
от най-големите дарители изобщо в исто-
рията на страната ни. Благодарение на 6-
те милиона, които те оставят за целта, е
построен ректоратът на Софийския уни-
верситет. За дарения отива и останалата
част от състоянието им, след като и два-
мата не оставят наследници.

Иван Калпазанов -
търговецът на текстил

Един от най-известните фабриканти и
занаятчии в XIX век се ражда в бедно
семейство. Иван Калпазанов загубва баща
си рано и се налага да изхранва майка си
и седемте си братя и сестри. Започва
търговските си начинания с текстил, кърпи,
конци, прежда, чорапи и други. Успоредно
с това изработва женски, мъжки и детски
дрехи, както и текстил за дома.

Убеден, че гайтанджийството е пер-
спективен занаят, Иван Калпазанов се
заема да го изучи. Той изработва гайтани
- изплетен вълнен шнур, който се използ-
вал за декоративно украшение върху дре-
хите. Започнал този бизнес през 1860 г.,

само за няколко години разширява
дейността си и извън страната.

Освободителната война времен-
но отлага изпълнението на мечтата
на Калпазанов да се сдобие със соб-
ствена фабрика. През 1882 г. първа-
та модерна фабрика в Княжество
България вече е открита и започва
да произвежда вълна и прежда. Тя
е оборудвана с модерни машини от
Германия, има водна турбина и пар-
на електроцентрала, които идва да
види дори и княз Александър Първи
Батемберг.

Иван Калпазанов умира през
1889 г. Делото му е продължено от
неговия син Иван Калпазанов-млад-
ши, а внуците му даряват историче-
ски материали на Регионалния ис-

торически музей в Габрово и до днес.

Христо Докузанов -
софийският колбасар

Христо Докузанов е роден през 1885 г.
Родственик е на Райна Княгиня. В начало-
то на ХХ век успява да разбие чешкия
монопол на българския пазар с колбаси.
Магазинът му е бил един от най-известни-
те в София, намирал се е на “Дондуков”.
Предлагал е видове колбаси, които до
момента не са срещани в България, като
леберкез и винервурст например. Бил е
известен в столицата с така нареченото
“мешано” - смесени няколко вида колбаси.

Запомнен е и със своята благотвори-
телност - за всеки голям празник е давал
кошница с колбаси на всеки от работни-
ците си. В края на работния ден е разда-
вал на бедните останалите продукти, ко-
ито не са били продадени. Днес наслед-
никът на прочутата фамилия Димитър
Докузанов се занимава с винарство в
родното му Панагюрище.

Сградата на банка

“Братя Симеонови”

Сградата на Ректората на
СУ “Св. Климент Охридски” в София, 1934 г.

Н
чанин с доход за миналата година от 13
млн. лв. Това сочат официалните данни на
НАП на база подадени данъчни деклара-
ции. В топ 20 на най-богатите у нас има
още представители на Пловдив, Варна,
Добрич, Русе, Плевен и Благоевград. Най-
заможните са декларирали общо 114 млн.
лв. доходи за 2011 г. Какви са били бога-
тите българи в миналото? Ето пет исто-
рии, представени от profit.bg.

Магърдич Томасян -
цигареният магнат

Едно 15-годишно момче идва от Батак
в Пловдив и започва да се занимава с
търговия с тютюн. Никой тогава не пред-
полага, че Магърдич Томасян ще сложи
началото на елитната българска марка
цигари “Томасян”. Заедно с друг арменец
- Кеворк Гарабедян, той отваря собствен
магазин в подножието на Стария град, а
по-късно създава и фабрика за производ-
ство на цигари.

Големия си разцвет фирмата бележи
по времето на управлението на неговия
син - Арменак Томасян. През 30-те години
на ХХ век фабриката произвежда рекорд-
ните 1 млн. цигари само на една смяна.
Това извежда фамилията Томасян сред
десетте най-големи данъкоплатци в стра-
ната по онова време. Както при повечето
богати фамилии, край на всичко слага на-
ционализацията през 1947 г. Тогава фаб-
риката се влива в активите на тю-
тюневия гигант “Родопи”.

Днес наследникът на богатата
фамилия Ервант Хугасян живее в
Пловдив. По-голямата част от живо-
та си е прекарал в чужбина, като
във Венецуела е притежавал и соб-
ствена фирма, занимаваща се с кор-
поративни сливания. Той е послед-
ната издънка на рода, чиято исто-
рия ще приключи с неговата смърт.

Иваница и Стефан Симе-
онови - братята банкери

Двамата братя от Русе са най-
известните банкери у нас от годи-
ните след Освобождението, собст-
веници на банка “Братя Симеоно-
ви”. Те са и едни от най-богатите българи
през XIX век. Иваница се занимава с търго-
вия и когато тя се разраства, се премест-
ва от Търново в Русе. Стефан учи в Търгов-
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Вчера Южна
Африка отбеляза
94-ия рожден ден
на Нелсън
Мандела. По
инициатива на
неговата
фондация 18 юли
стана Световен
ден на Нелсън
Мандела, който
е признат от
ООН като ден, в
който се
призовава всеки
човек да отдели
67 минути от
времето си в
оказване на
помощ на други
хора. Цифрата
не е случайна,
маркира
годините му на
активна дейност

бещанието на Гърция да спе-
сти 11,5 милиарда евро през
следващите две години в за-
мяна на спасителните заеми
от ЕС и МВФ е “почти

Либералите печелят
изборите в Либия

Според резултатите от
първоначалното преброяване
на гласовете, оповестени от
Централната избирателна ко-
мисия в Либия, “Алиансът на на-
ционалните сили”, обединяващ
либерални партии, движения и
независими политици, ще има
39 от предвидените за парти-
ите 80 мандата. Политическо-
то крило на либийското движе-
ние “Мюсюлмански братя” - Пар-
тията на справедливостта и
строителството, получава 17
мандата.

Руският сенат
ратифицира
членството в СТО

Съветът на федерацията,
горната камара на руския пар-
ламент, ратифицира договора
за присъединяване на Русия към
Световната търговска органи-
зация. Ратификацията предвиж-
да Русия да поеме ангажимен-
тите си съгласно Споразумени-
ето от Маракеш за учредяване
на тази организация. Страната
ще се ползва от преходни пери-
оди от 2-3 години за либерали-
зиране на достъпа до пазара си
и 5-7 години за най-чувстви-
телните стоки.

II атомен реактор
заработи в Япония

В Япония възобнови работа-
та си четвъртият енергиен
блок на АЕЦ “Ои” в югозападна-
та част на остров Хонсю. Той
стана вторият работещ ядрен
реактор в страната. Блокът ще
започне да изработва енергия
в събота, а пълна мощност ще
достигне към 25 юли.

Арестуваха
най-търсения
нацистки престъпник

Унгарските власти са арес-
тували обвинения в нацистки
престъпления Ладислаус (Ласло)
Чижик-Ксатари, който е обвинен
за смъртта на 15 700 евреи. Още
в понеделник се появиха съобще-
ния за ареста на престъпника.
Но от прокуратурата в Будапе-
ща не бе потвърден този факт.
Тогава те заявиха, че в момента
се води разследване по получена-
та информация.

ЕК разследва
Майкрософт

От Европейския съюз пред-
полагат, че производителят на
софтуер не е спазил споразуме-
ние от 2009 г. То предвиждаше
Майкрософт да позволи на по-
требителите на неговата опе-
рационна система Уиндоус да
могат да ползват какъвто ис-
кат интернет браузър, а не
само браузъра на Майкрософт
Интернет експлорър. Наруше-
нието засяга около 28 млн. ев-
ропейски граждани.

„Адидас” затваря
фабриката си
в Китай

Германският гигант “Адидас”
съобщи, че затваря единстве-
ната си фабрика за спортни
стоки в Китай, но изтъкна, че
страната ще продължи да бъде
“основен световен производи-
тел” на стоките й посредством
подизпълнители. Понастоящем
“Адидас” има близо 300 фабрики,
собственост на партньорски
китайски компании. През м.г.
продажбите в страната нарас-
наха с 23% до 1,229 млрд. евро,
допълни тя.
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Заради рецесията в страната икономиите,
планирани за следващите 2 години, не
могат да бъдат изпълнени

O
невъзможно” да се изпълни. Такова
мнение изказа в свое интервю лидерът
на социалистите Евангелос Венизелос.
Неговата партия ПАСОК участва в трой-
ната коалиция, подкрепила правителст-
вото на Нова демокрация и премиера
Андонис Самарас. Лидерът на ПАСОК
посочи, че проблемите сега се задълбо-
чават от прогнозите за рецесия. Прави-
телството съобщи, че икономиката
може да се свие с 6,7 процента през
тази година в сравнение с по-ранните
прогнози за само 4,5 на сто.

Премиерът на страната Андонис
Самарас смята, че на гръцката иконо-
мика е нужно допълнително време, за
да стъпи на крака. Частните кредитори
отбелязаха, че страната е изпълнила
много малко от обещаните реформи

през последните два месеца. Източник
от гръцкото финансово министерство
съобщи, че не се изключват нови съкра-
щения на заплатите и пенсиите, ако пра-
вителството се провали в опита си да
намери други области, където да ореже
държавните разходи.

Очаква се Гърция да поиска от евро-
зоната извънреден мостов заем, за да
закърпи положението в бюджета, дока-
то намери начин да съкрати разходи за
11.5 милиарда евро и да успокои между-
народните кредитори, съобщи БТА, по-
зовавайки се на радио Скай. Парите са
нужни на коалиционното правителство в
Атина, за да изплати облигации на обща
стойност 3.1 милиарда евро, държани от
Европейската централна банка, чийто
падеж изтича на 20 август.

Освен за погасяване на облигации
заемът ще се използва и за плащания
по лихвите на дългови ценни книжа в
размер на 600 млн. евро, а също така и
за покриване на вътрешни финансови

нужди. План за новите икономии трябва
да представи днес финансовият ми-
нистър Янис Стурнарас. Той ще запоз-
нае с него лидерите на трите партии в
парламентарното мнозинство зад каби-
нета на Самарас.

 Междувременно гръцкото министер-
ство на труда и финансите съобщи, че
са се появили нови данни за поредната
машинация с пенсиите, които могат да
нанесат съществени загуби и в без това
празната държавна хазна, съобщи атин-
ската информационна агенция. При
сравнение на данните за пенсиите и
данъчните декларация на хиляди лека-
ри-пенсионери се оказало, че някои от
тях получават прекалено големи пен-
сии, а не ги декларират като доход.
Сред бившите лекари, аптекари, фар-
мацевти и зъболекари се оказало, че
5,5% от тях получават пенсия над 6
хиляди евро. Освен това проверката е
показала, че сред лекарите-пенсионе-
ри 12% са инвалиди, за което получа-
ват съответната добавка. Според прове-
ряващите процентът е невъзможен, тъй
като цяло в страната процентът на ин-
валидите е 7,7. Според властите това е
“доста голяма грешка” и навярно води
до спекулации с пенсиите.

Айсберг, два пъти колко-
то размера на Манхатън, се
е откъснал от бреговете на
Гренландия и е заплавал
из Атлантика.

Леденият блок е с раз-
мери 120 кв. км и се е
откъснал от северната част
на ледника Петерман. Уче-
ните предполагат, че при-
чината може да е глобал-
ното затопляне, но все още
няма неоспорими доказа-
телства.

АП отбелязва, че това не
е първият случай, в който

азходите на руския федерален бюджет през
2013 г. за национална отбрана в сравнение
с 2012 г. ще бъдат увеличени с 25,8%,
а за национална сигурност и правозащитна дей-
ност - с 9%. Това се посочва в публикуваните в
сряда основни направления на бюджетната поли-
тика за 2013 г. и плановия период за 2014-а и
2015-а, цитиран от Голос России.
При това през 2013 г. в сравнение с текущата
година се съкращават разходите за здравеопаз-
ване, образование, култура и кинематография,
социална политика, а също по разделите на
националната икономика и общодържавните
въпроси.

Огромен айсберг се
откъсна от Гренландия

толкова голям айсберг се
откъсва от ледника. Преди
две години леден блок с
площ 260 кв. км се понесе
свободно в океана. Минала-
та година части от него
бяха открити близо до Ню-
фаундленд, Канада.

Експертите посочват, че
увеличението на темпера-
турите в Гренландия става
много по-бързо, отколкото
в другите краища на света.
Само за 30 години средна-
та температура се е пока-
чила с 4 градуса.

P

Актът за раждане на амери-
канския президент Барак Оба-
ма може да се окаже фалши-
фикат, твърди шериф Джо Ар-
пейо, цитиран от АП.

До този извод Арейо и гру-
па доброволни негови помощ-
ници са достигнали, след като
анализирали цифровите шиф-
ри на някои частни данни в акта.
Оказало се, че в документа
няма някои данни, въпреки че

Русия увеличава
парите за отбрана

Актът за раждане
на Обама фалшив?

такива полета като “национал-
ност на бащата” и “месторабо-
та на бащата” са попълнени.

В качеството на експерт е
привлечен бивш чиновник, чий-
то подпис стои на свидетелст-
вото за раждане и който в мо-
мента на разследването е
навършил 95 г.

Администрацията на Обама
е отказала да коментира това
разследване.
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Свят

ирийският министър
на отбраната гене-
рал Дауд Раджиха
загина вчера при са-
моубийствен атен-

Обезглавиха
сирийската армия
Обезглавиха
сирийската армия
Обезглавиха
сирийската армия
Обезглавиха
сирийската армия
Обезглавиха
сирийската армия
Обезглавиха
сирийската армия

C

Лидерът на КНДР Ким Чен-
ун беше назначен за мар-
шал на севернокорейската
армия, съобщиха световните
информационни агенции.
Решението за даване на
най-висшето военно звание
на младия лидер беше
взето, ден след като начал-
никът на генералния щаб на
севернокорейската армия И
Йон-хо беше освободен от
поста си по здравословни
причини, отбелязва Ройтерс.
Така новият севернокорей-
ски лидер “наследи” титлата,
която носеше неговият баща
Ким Чен-ир.
Маршал е най-висшият
военен пост в КНДР и ще
“циментира” контрола на
Ким Чен-ун над армията,
отбелязва АП.
Назначаването на новия
севернокорейски лидер,
който все още няма 30
години, за маршал от армия-
та консолидира неговата
власт, отбелязва Франс
прес.
Влиянието на севернокорей-
ските въоръжени сили,
наброяващи 1,2 млн. души,
което ги нарежда на
четвърто място в света по
числен състав, нарасна
значително при управлението
на Ким Чен-ир. Бащата на
Ким Чен-ун въведе доктри-
ната “Сонгун” (“Армията на
първо място”), според която
армията има водеща роля в
страната.

инистър-председателят
Дмитрий Медведев на-
значи Алексей Волин за
заместник-министър на

При
самоубийствен
атентат в
Дамаск загинаха
или тежко
пострадаха
висши военни,
сред които и
зетят на
президента Асад

тат, който беше извършен сре-
щу сградата на Агенцията за
национална сигурност в Да-
маск, съобщи сирийската
държавна телевизия, цитирана
от Асошиейтед прес. Нападени-
ето е било извършено с кола
бомба до сградата на Служба-
та за национална сигурност. В
момента на експлозията вътре
се е провеждало заседание на
министри и членове на служби-
те за сигурност.

Според първоначални данни
няколко души са били ранени,
като част от тях са в критично
състояние. Сред пострадалите,
които са откарани в болницата
“Шами”, са сирийският вътрешен
министър Мохамед Ибрахим ал
Шаар и зетят на Башар Асад -
Асеф Шаукат, беше съобщено

първоначално. Малко по-късно
Ройтерс предаде, че заместник-
министърът на отбраната  Асеф
Шаукат е починал от раните си,
получени при експлозията.

Според източник от сирий-
ските сили за сигурност, цити-
ран от Ройтерс, атентаторът е
работел като телохранител на
вътрешния кръг на президента
Асад. Телевизия “Ал Манар” оба-
че съобщи, че терористичният
акт е бил извършен от роднина
на едно от длъжностните лица,
който успял да проникне в сгра-
дата. Телевизия “Ал Арабия”
съобщи, че бунтовници са стре-
ляли и по охраната на прези-
дентския дворец в Дамаск.

Две опозиционни групиров-
ки поеха отговорността за атен-

тата. Бунтовническата ислями-
стка групировка Лиуа ал Ислам
(Бригадата на исляма) пое от-
говорността за атентата в Да-
маск в изявление във фейсбук,
предаде Ройтерс. Говорител на
групировката потвърди пред
агенцията по телефона автен-
тичността на съобщението.
Малко по-късно Свободната
сирийска армия също пое отго-
ворност за атаката. “Това е вул-
канът, за който споменахме,
ние едва сега започваме,” за-
яви нейният говорител Касим
Саадедин.

Сирийската столица от не-
деля е зона на ожесточени
боеве между сирийската редов-
на армия и бунтовниците. Това
са най-тежките сражения в

Дамаск от началото на въста-
нието през март 2011 г.

По предварително набеляза-
на програма в късните часове на
деня Съветът за сигурност на
ООН бе свикан да гласува по
нова резолюция за Сирия, въпре-
ки че Русия и Западът продължа-
ват да са на различни позиции
за налагането на санкции.

“Русия няма да подкрепи при-
емането на санкции срещу Си-
рия”, заяви руският външен ми-
нистър Сергей Лавров, цитиран
от ИТАР-ТАСС. “Обявена е опе-
рация “Дамаски вулкан”, “Битка
за столицата “, “Решаващ бой” и
на този фон да се приема резо-
люция, която забранява едност-
ранно нещо на правителството,
би било оказване на пряка под-

крепа за революционно движе-
ние”, посочи той. “Ако това е
революция, ООН няма нищо
общо с нея”, подчерта Лавров.

“Ако ще се продължава с по-
литиката, градяща се на подкре-
па за опозицията, трябва да е
ясно, че тя не води доникъде,
тъй като Асад сам няма да си
иде, и всички увещания да се
оттегли са продиктувани от бе-
зизходица. Според мен западни-
те партньори не знаят какво да
правят. От това произтича и емо-
ционалната риторика: “Ако беше
решила Русия да му откаже под-
крепа (на Асад), всичко щеше
да си дойде на мястото”. Русия
вече заяви, че не поддържа ре-
жима, изтъкна в заключение
Лавров.

Ким Чен-ун
пое пълния
контрол над
армията

Пирони за чиновниците
Руските медии вече имат куратор

МММММ

Алексей Волин
смята, че
пресата
трябва да е
пирон в стола
на чиновника,
който да не го
оставя да
живее спокойно.
Ако чиновникът
няма пирон в
стола си, то
данъкоплатецът
има основания
за тревога

Кира ЛАТУХИНА

връзките и масовите комуника-
ции. Той ще курира провеждане-
то на държавната политика в
сферата на развитието на меди-
ите. “Российская газета” попита
Алексей Волин как смята да ра-
боти с пресата.

 Какви задача възнамеря-
вате да решавате на новата
си длъжност?

- Ще решавам задачите, кои-
то ми постави министърът. Има
няколко обективни проблема,
които измъчват отрасъла. Първо,
сега се променя това, което е
прието да се нарича информаци-
онно поле. Съществуваше класи-
ческият модел, когато има медии
и техни потребители. А сега този
модел се промени по такъв на-
чин, че информационно поле
създават не само журналистите,
но и блогърите, и често съвсем
обикновени хора, които ползват
социалните мрежи. Ние вече не
живеем в условията, когато меди-
ите са нещо особено и извънред-
но, а живеем в условията на общо
информационно пространство. А
наличието на общо информаци-
онно пространство променя ра-
ботата с информацията. На прак-
тика нищо не може да се скрие -
всичко веднага става общо до-
стояние. По-рано всяка информа-
ция се смяташе за ценност, сега
хората я получават в излишък.

Второ. В страната ни дълго
време се бориха за цивилизо-
ван подход към авторското пра-
во. Сега, по същество, човече-
ството е изправено пред слож-
на дилема - противоречие меж-

ду днешното строго законода-
телство за авторското право и
свободното разпространение на
информацията.

 А кое, според вас, тряб-
ва да се промени в сферата
на законодателното урегули-
ране?

- Нашите медии, общо взето,
умеят да живеят при всяко зако-
нодателство. Днешното спокойно
и нормално им позволява да ра-
ботят вече много години.

Има обаче неща, които биха
могли да се променят. Имаме
прекалено строго определение
за реклама в закона за реклама-
та. Тук може да попадне всяко
съобщение за икономическа
дейност.

Важно е обаче да се има

предвид, че към законодателст-
вото трябва да се подхожда из-
ключително с медицинския прин-
цип “не вреди”. Т.е. това да не
доведе до влошаване на същест-
вуващото положение. Ако
набързо се правят промени, пра-
вилата на играта могат да станат
по-лоши и по-трудни. А държава-
та съществува не за да прави
нещата по-лоши.

 Как се отнасяте към
това, че всички общественоз-
начими дискусии се преместват
в интернет, и как министерст-
вото смята да управлява соци-
алните мрежи?

- Министерството изобщо не
възнамерява да управлява соци-
алните мрежи. Това е нещо, кое-
то се е появило и се развива без
министерството. Това е територия
за свободна размяна на мнения

между гражданите, време за пре-
карване на хората, които са в
състояние да правят това без
властта и държавата.

Интернет в това число е едно
от местата, където стават диску-
сиите. Те стават и във вестници-
те, и в списанията, и в телевизи-
ята, и в кухнята. Интернетът не е
нищо повече от носител. Не бих
казал, че той има някаква осо-
бена роля.

 Как оценявате днешното
състояние на пазара?

- Добро. Пазарът расте, има
добри рекламни бюджети. Сега
той е на прага на сериозна
трансформация: новите възмож-
ности довеждат този пазар до
мултимедийност. Не съм обаче
привърженик на тезата, че ще
загинат печатните медии или че
интернетът ще погълне телеви-
зията. Всеки има своите предим-
ства. Всички слухове за пред-
стоящата гибел на един или
друг формат са преувеличени.

 Вие сте с “Елцинова”
школа на взаимодействие с
пресата. Навремето казвах-
те, че пресата трябва да е
пирон в стола на чиновника,
който да не му дава спокойно
да живее. Промени ли се пози-
цията ви?

- Както и преди смятам, че ако
чиновникът няма пирон в стола
си, данъкоплатецът има основа-
ния за тревога. А ние не трябва
да караме данъкоплатците да се
тревожат. Още повече че през
изминалите години тези пирони
се увеличиха. Такива пирони ста-
наха и интернетът, и проектите в
рамките на “Откритото правител-
ство”. Така че колкото повече
пирони, толкова по-добре.
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Интервю
Михаил Миков:

Европа даде спокойствие на
ГЕРБ до следващите избори

Интервю на Веселка ВЕНКОВА

Управниците показват дълбоко неразбиране на Конституцията,
на правовата държава, на разделението на властите и тяхната независимост,
категоричен е зам.-председателят на Коалиция за България

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

МИХАИЛ МИКОВ е четвърти мандат народен представител от
Видинския край. Избран е с бюлетината на Коалиция за България.
Член е на комисиите по правни въпроси и вътрешна сигурност и
обществен ред в 41-ото Народно събрание. В Изпълнителното бюро
на НС на БСП отговаря за парламентарната дейност на партията
и за съдебната система. Миков е и председател на Съвета по
регионална политика, териториални диспропорции и местно само-
управление в Националния съвет на социалистическата партия.
Вчера Михаил Миков посочи две “нови” поправки на ГЕРБ, които
“елегантно” се промъкват във варианта за Изборен кодекс. Едната
е свързана с разширено използване на СРС по отношение на поли-
тиците в рамките на предизборната кампания. Другата предвижда
поставянето на агитационни материали извън изборните кампании
и се въвеждат ограничения. “Очевидно Борисов иска само неговите
портрети и календарчета да стоят в РПУ-тата и приемните на
общинската и централната власт”, коментира социалистът.

ÃÅÐÁ èçãóáè òðè ãîäèíè
ïîëèòè÷åñêî âðåìå çà
èíòåãðèðàíå íà Áúëãàðèÿ
â Åâðîïåéñêèÿ ñúþç

‘

 Заговори се, г-н Миков, че във
ВСС имало квоти и на по-влиятелни
личности, беше споменато и ваше-
то име. Как Цветан Цветанов успя
“да подчини” този разнолик Висш
съдебен съвет на волята си?

- В мнозинството си ВСС беше
съставен от представители на съдеб-
ната власт, разбира се, има и парла-
ментарна квота. И ако нея коменти-
раме, тя беше избрана с внушително
мнозинство в предишното Народно
събрание. В нея имаше и съдии, и
прокурори, и адвокати, и смятам за
абсурдно твърдението, че който ги е
предлагал, той държи тези хора. За-
щото след избора членовете на Вис-
шия съдебен съвет би трябвало да се
еманципират от политическо влияние
и да вземат решенията си в унисон с
политиката, провеждана от това “пра-
вителство” на съдебната власт. Не слу-
чайно то е шарено като видове маги-
страти, като начин на избиране. Всич-
ко да се оправдава днес с парламен-
тарната квота е абсурдно. Защото из-
борите и в съдебната власт - тогава,
а и преди, стават с емоция, еуфория
и очакване на нещо добро, а накрая
всички стоварват заслужени и неза-
служени упреци върху тези, които си
отиват.

 Все пак вътрешният ми-
нистър подчини ли Висшия съдебен
съвет на волята си и как?

- Факт е, че има кадрови реше-
ния, които индиректно се свързват с
министъра на вътрешните работи, те
са публична тайна. Те всъщност вля-
зоха и в докладите на Европейската
комисия! Какво означава да подчи-
ни? Очевидно има един стремеж за
налагане на ръководни места в съдеб-
ната власт на кадри, които по раз-
лични начини се свързват с Цветанов
и ГЕРБ.

 Като юрист ще коментирате
ли защо се е стигнало дотам, че
ваши колеги юристи са готови да
угаждат на властта все едно кой я
упражнява?

- Това е етичен въпрос и той е
строго индивидуален, не искам да
бъда съдник никому.

 Ако този Висш съдебен съвет
обаче не беше в такава степен под-
чинен на днешните управляващи,
дали щяха да са други изводите в 5-
годишния мониторингов доклад на
Европейската комисия, с който
трябваше да приключи наблюдение-
то върху България?

- Това са два различни въпроса.
Стоварването върху ВСС на цялата

‘отговорност, защото Висшият съде-
бен съвет след няколко месеца си
тръгва, е некоректно подменяне на
големия въпрос: как изпълнителната,
законодателната и съдебната власт
свършиха работата така, че по отно-
шение на България да се прекрати
мониторинговият период. Когато на-
времето се приемаше този нов меха-
низъм, той беше по-лек от варианта

предпазна клауза, която беше познат
европейски похват. Сега какво се
оказа? Че на петата година краят му
се вижда през крив макарон... И това
започна фатално да се отразява и на

такива процеси като Шенген, които
по никой начин по време на нашето
управление не бяха обвързани в ме-
ханизма за верификация и партньор-
ство.

Проблемите са в различни посоки,
но основна е ролята на правителство-
то, на управляващата партия ГЕРБ,
която три години не можа да се спра-
ви с този проблем. А това беше голя-

мата цел в предизборните им обеща-
ния, ако си спомняте. Най-интересно-
то е, че ГЕРБ не успя да се справи
както с процеса по механизма, така и
с другата голяма цел на България -
Шенген. Те допуснаха да се обвържат
двата процеса, проявиха нехайство,
небрежност, неразбиране на полити-
ческата и външнополитическата стра-
на както на механизма, така и на про-
цеса Шенген. Сведоха го до едно про-
сто изпълнение на технически крите-
рии и вече са в безпътица, защото
това правителство може би ще остане
единственото, което не е успяло да
реализира някакъв голям, национален
европейски приоритет - като влизане-
то в ЕС, в Шенгенското пространство.
Засега, трета година - провал!

 Еврокомисията констатира:
мафията управлява държавата ви
и ни оставя без “зорко” наблюдение
година и половина - чак в края на
2013-а ще има някакъв доклад. Това
означава ли, че сами ще трябва да
се справим с мафията, “която ни уп-
равлява”, каква е, ако може да се
търси, отговорността на партньо-
рите ни в ЕС?

- България я управлява дясно пра-
вителство, Европа също се управлява
от десницата - очевидно е намерена
формула, която да даде спокойствие
на кабинета на ГЕРБ до следващите

избори. Там откривам ключа на това
удължаване на срока, непривично за
механизма. Но ако същите усилия
бяха положени от това правителство
за доказване, за убеждаване на на-
предъка на България, може би поли-
тическите констатации в доклада ня-
маше да бъдат толкова тежки. Може
би нямаше да има правителства в
Европа, които да се страхуват от при-
емането на България в Шенген. За-
щото едно са заклинанията колко ни
обичат и вярват партньорите, съвсем
друго са резултатите. А резултат е
прекратяване на мониторинговия ме-
ханизъм, приемане в Шенген, добър
доклад на Европол за България!

 Значи чакаме парламентарни-
те избори през 2013 г., ГЕРБ про-
дължава “да управлява” така, както
може, а не както трябва, и полити-
ческата класа си отдъхва от оцен-
ките на ЕК в очакване?

- Левицата многократно е заявя-
вала, че всеки ден управление на
ГЕРБ е вреден за страната и това не
е само в сектор правосъдие и вътреш-
ни работи. Така стоят нещата в об-
ластта на здравеопазването, в бор-
бата с бедността, в областта на енер-
гетиката. Действията, които парламен-
тарната опозиция може да предпри-
еме, са в рамките на Конституцията, а
най-тежката форма на търсене на
отговорност е вот на недоверие.

 И как вървят разговорите с
останалите парламентарни групи?

- Водим консултации и в спешен
порядък трябва да подготвим мотиви-
те, защото има много основания за
искане на вот на недоверие на това
правителство. Особено в сектора на
правосъдието - за пръв път в доклада
се появи въпроса за накърнената не-
зависимост на съдебната власт. И то
като една твърде мека, дипломатич-
на форма на всичките заклеймявания
и клевети, които излизаха от устата
на вътрешния министър, независимо
дали по повод на един или друг съдия,
или по отношение на лекари, които в
край сметка се оказват невинни. Това
е дълбоко неразбиране на Конститу-
цията, на правовата държава, на раз-
делението на властите и тяхната не-
зависимост. И това че Брюксел го
казва, е не само черешката в сладо-
леда - ние многократно сме поставя-
ли тези въпроси. Очевидно управля-
ващото мнозинство и министър-пред-
седателят не искаха да чуват такава
позиция, защото априори те не допу-
скат, че от страна на опозицията и на
социалистическата партия може да
дойде разумен съвет или критика.

 Има ли някакъв шанс вот на
недоверие във връзка с доклада на
Еврокомисията, при положение, че
няма критична маса от народни
представители, които биха гласу-
вали по съвест?

- Вотът на недоверие е най-тежка-
та форма на политическа отговорност.
Вотът на недоверие е политически
акт, в който силите в парламента се
позиционират. Народните представи-
тели заявяват позицията си една го-
дина преди парламентарните избо-
ри. И когато цялото общество, меди-
ите, неправителственият сектор, не-
зависимата съдебна власт, Европа
констатират очевидно несвършена
работа в този най-тежък за България
доклад, нека всеки с гласа си каже
къде е. Мисля, че вотът е най-висша-
та форма на политическо определя-
не и на народните представители, и
на политическите групи в парламен-
та една година преди изборите.

 Ако трябва с една дума, с едно
изречение да характеризирате ев-
родоклада?

- С една дума не може. Простите
отговори ги дава днешното управле-
ние. След време се оказва, че те не
са верни. ГЕРБ изгуби три години по-
литическо време за интегриране на
България в Европейския съюз!
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Датата

Извозени ли
бяха столичани?

МАЯ
ЙОВАНОВСКА

Поредeн опит
за ограбване

ДЕСИ
ВЕЛЕВА

ДЕН НА БЪЛГАРСКАТА ДИПЛОМАТИЧЕСКА
СЛУЖБА.

Отбелязва се
от 1999 г. На
тази дата през
1879 г. е изда-
ден указ на
княз Алексан-
дър I, с който
се назначават първите български дипломатичес-
ки представители в чужбина. Драган Цанков,
Евлоги Георгиев и Димитър Кирович са изпрате-
ни да защитават българските интереси в Цари-
град, Букурещ и Белград.

1877 - СЪС СЛАВНА ПОБЕДА ЗАВЪРШВА
ПЪРВАТА ШИПЧЕНСКА БИТКА ОТ РУСКО-
ТУРСКАТА ВОЙНА. Осман-

ските орди отстъпват, а руските
войски под командването на ген.
Йосиф Гурко установяват кон-
трол над стратегическия проход.
Боевете на Шипка имат реша-
ващо значение за бъдещото
разгръщане на руските настъпа-
телни действия. Подвигът на за-
гиналите е увековечен с Памет-
ника на свободата.

1879 - ОСНОВАН Е „ДЪРЖАВЕН ВЕСТНИК”.
Излиза за първи път в
София на 28 юли 1879 г.
първоначално веднъж
седмично, а от 1891 г. -
всеки присъствен ден.
През първите 12 години
е държавно информаци-
онно издание, като по-
мества официални съоб-
щения, новини и телегра-
ми от чужбина. По-късно
се ориентира към публикуване на влезлите в
сила нормативни актове. Излиза до 30 ноември
1950 г., когато е заместен от “Известия на Пре-
зидиума на Народното събрание”. След 1989 г.
издаването му е възобновено.

1880 - УЧРЕДЕН Е ПЪРВИЯТ БЪЛГАРСКИ
МЕДАЛ „ЗА ОСВОБОЖДЕ
НИЕТО 1877-1878 Г.”. Ини-

циативата е на княз Алек-
сандър I. Създаден е по по-
вод третата годишнина от
кръвопролитните боеве на
Българското опълчение при
Стара Загора. По-късно ме-
далът е връчен на всички опълченци.

1903 - ПРОВЕЖДА СЕ ФИНАЛЪТ НА ПЪРВИЯ
ТУР ДЬО ФРАНС.

Най-престижното колоез-
дачно състезание в све-
та се провежда на тери-
торията на Франция и
съседните й държави в
продължение на около 3
седмици през юли. По-
бедител става колоез-
дачът, завършил целия
тур с най-добро време. Французинът Морис Га-
рин е първият носител на приза. Освен букет
цветя, той получава чек за 3000 франка и покана
за участие в следващото състезание.

1916 - В ДОБРИЧ СЕ РАЖДА ДИМИТЪР СПИ-
САРЕВСКИ, ЛЕТЕЦ-ИЗТРЕБИТЕЛ. Загива

при първия си боен полет на
20 декември 1943 г., след като
сваля тежък американски бом-
бардировач Б-24 чрез възду-
шен таран по време на бом-
бардировките на София през
Втората световна война. Про-
изведен посмъртно в чин ка-
питан. Погребан е на Алеята
на летците в Централните со-
фийски гробища.

1980 - ЗАПОЧВАТ ЛЕТНИТЕ ОЛИМПИЙСКИ
ИГРИ В МОСКВА (ДО 3 АВГУСТ). Поради на-

хлуването на съветските
войски в Афганистан в
края на 1979-а западните
страни обявяват бойкот на
игрите. Символ на олим-
пиадата е руското мече
Миша. България записва
най-доброто си предста-
вяне на олимпиади - 41
отличия (8 златни, 16
сребърни, 17 бронзови) и
3-о място в класацията по
медали. Шампиони са
гимнастикът Стоян Делчев, кануистът Любомир
Любенов, боксьорът Петър Лесов, щангистите
Янко Русев и Асен Златев, борците Валентин
Райчев, Исмаил Абилов и Георги Райков.

Анатолий СТАНКУЛОВ

Помните ли как преди
десетина години ни на-
тресоха топломерите. Те
изобщо не мерят колко е
топло, а само разпреде-
лят сред съседите в коо-
перацията (справедливо
или не - спорно е) какъв
дал за отопление да пла-
тят според това, дето е
подала топлофикацията.
Та, навремето решиха, че
това ще го има и на наш
гръб отвориха пазарна
ниша, от която да пече-

Скандално начало и
спокоен финал. Така могат
да се определят близо
четиригодишните отноше-
ния между Столичната
община и частната транс-
портна фирма “Карат С”.
Обявяването на конкурси
за даване под наем на
частници на някои от ли-
ниите на градския транс-
порт в София през 2008 г.
бе съпътствано от тайни
записи, срамни уговорки,
оставки, съдебни искове,
нарушения на процедури,

битки между конкуренти. И
целият този хаос в името
на осъществяването на
бляскавата идея на тога-
вашния кмет Бойко Бори-
сов на всяка цена частни
фирми да поемат част от
обществения транспорт.

Днес ситуацията е ко-
ренно различна. Дого-
ворът се разваля, но всич-
ко става тихо, без сканда-
ли, без спорове, уволнения
и драми. Разтрогват се от-
ношения, които вероятно
не трябваше да бъдат за-
почвани. Сега е моментът
да се направи и равносмет-
ката от сътрудничеството,
прекъснато впезапно 5
години преди приключва-
нето на договора. А
въпросът, който безспорно
си задават сега столича-
ни, е - бяхме ли извозени
ние и общината от рейсо-
вете на частната фирма?

От кметството се опит-
ват да обяснят измъкване-

то си от сделката по най-
простия начин - изплащат
само натрупаните дългове
към фирмата и лихвите
върху тях. На пръв поглед
няма нищо изненадващо и
съмнително. Докато не се
окаже, че лихвата е огром-
на - 3,3 млн. лв. върху 10
млн. лв., и се е събрала
само за последната поло-
вин година. Защо след
като се тръби, че община-
та се управлява така ус-
пешно, тя е допуснала да
се натрупат в кратки ско-
рове такива задължения.
Въпросните пари трябва
да са били предвидени в
бюджета за годината и не
е ясно защо не са, или не
са изплащани навреме.
Още повече при тази бас-
нословна лихва.

Втората особеност на
прекратяването по взаим-
но съгласие на договора
дава по-голяма яснота за
настояването на “Карат С”

да излезе от връзката с
кметството набързо, по
пантофи. Общината смело
и безразсъдно реши да
вземе използваните от
фирмата и в момента авто-
буси и да продължи да
плаща лизинга по тях. А
дали така просто не осво-
бождава от затруднено
положение частната фир-
ма, която тихомълком се
опитва да се измъкне от
финансовите си проблеми
и да ги прехвърли на ад-
рес “Московска” 33. Тя пък
смята, че лесно ще наме-
ри няколко милиона за
тригодишните автобуси.

Изобщо общината ми-
лионите за нищо ги няма.
Тепърва ще търси откъде
да ги намери. Даже из-
числи, че излиза на пе-
чалба с милиони от сдел-
ката. А следващата сигур-
но ще е още по-успешна.
Кой ли тогава ще извози
столичани?

лят т.нар. топлинни сче-
товодители. И защото вся-
ко действие има равно по
големина и противопо-
ложно по посока проти-
водействие, като ни на-
тиснаха насила да си сло-
жим топломери, дадоха
път и на кражбите. С пре-
зумпцията и оправдание-
то, че крадат от лошите
топлофикации, хитреците
започнаха да дерат съсе-
дите си, щото от техните
магарии и шемкерии
страдат коректните або-
нати, а не дружествата. За
това обаче не са виновни
тия, които крадат, а ония
отгоре, дето определят
калпавите правила. И се
започна една сага...

Връщам се в онези
години, защото и сега се
завъртя идея, която, ако
бъде възприета, пред-
стои отварянето на по-
редната пазарна ниша.

Експерти предлагат, за
да се бил напълно либе-
рализирал пазарът на
енергия, на него да се
отвори място и да бъде
пуснат нов играч - търго-
вец на дребно. В този
модел нещата биха из-
глеждали така - произ-
водител на енергия,
НЕК, електроразпреде-
лителни дружества, пре-
нос по мрежата и накрая
се намърдва въпросният
нов субект - доставчик
на дребно. Ето и нещо
интересно: с неговото
участие токът не само
нямало да поскъпне, а
дори щяло да се стигне
до намаляване на смет-
ките. Трудно ми е да си
представя как още някой
ще яде от яслата и това
най-малкото няма до
лиши другите от досе-
гашната дажба. И за по-
ниските сметки дълбоко

се съмнявам, защото в
тая държава винаги
всичко се прави за смет-
ка и върху гърба на
обикновените потреби-
тели.

Най-безумно обаче е
предложението и етажна-
та собственост да може да
се регистрира като достав-
чик на ток от последна
инстанция. Абсурден е
самият закон за етажната
собственост, който беше
така на-тъкмен, че съсе-
дите в кооперациите бук-
вално да се побъркат. Да
си представям в едно та-
кова дружество докъде
могат да стигнат страсти-
те и проблемите, след
като всеки собственик в
тях трябва да участва с
имота си. Уви, както и да
си го представяме, това
изглежда като поредния
опит за ограбване на
обеднелия ни  народец.
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Ãðúöêàòà êðèçà 
ïðåç ïîãëåäà íà ÁåðëèíСАДИЗЪМ ли? Да, са-

дизъм. Как да наречем 
по друг начин това за-

доволство да се причинява 
болка и унижение на хората? 
В тези кризисни години видях-
ме как в Гърция, Ирландия, 
Португалия, Испания и в други 
страни от Европейския съюз 
безмилостното провеждане на 
ритуалните мъчения, налагани 
от Германия (замразяване на 
пенсиите, увеличение на пен-
сионната възраст, орязване на 
публичните разходи, намале-
ние на държавните услуги, на 
фондовете срещу бедността, 
реформа на трудовия кодекс 
и т.н.), предизвика замайващо 
покачване на безработицата 
и на бездомниците. Просията 
нарастна неимоверно. И са-
моубийствата.

Въпреки че социалното 
страдание достигна непоно-
сими граници, Ангела Меркел 
и последователите ѝ, сред 
които е Мариано Рахой, про-
дължават да твърдят, че да 
се страда е добре и че на 
това не трябва да се гледа 
като на мъчение, а като на 
истинско избавление. Според 
тях наказанието ни пречиства 
и възражда всеки ден и ни 
приближава към сетния час 
на мъките. Тази философия 
на болката не е вдъхновена от 
Маркиз дьо Сад, а от теориите 
на Йозеф Шумпетер, един от 
бащите на неолиберализма, 
който смяташе, че всяко со-
циално страдание отговаря 
по някакъв начин на една 
необходима икономическа 
цел и че би било грешка да 
се облекчава дори малко това 
страдание.

Сега сме в това положе-
ние. С Ангела Меркел в роля-
та на „Ванда Покорителката“, 
подстрекавана от хор фана-
тични финансови институции 
(Бундесбанк, Европейската 
централна банка, Световната 
търговска организация и дру-
ги) и от вечните пристрастени 
еврократи (Дурао Барозу, Ван 
Ромпой, Оли Рен, Хоакин Ал-
муния и т.н.). Всички те залагат 
на един народен мазохизъм, 
който да доведе гражданите 
не само до пасивност, но и до 
това да искат още изкупление 
и още мъчение „за вечна сла-
ва на Европа“. Дори мечтаят 
за нещо, което в полицейските 
среди се нарича „химическо 
подчинение“, тоест, фарма-
цевтични вещества, способ-
ни да унищожат частично 

Икономически садизъм

или цялостно съзнанието на 
жертвите, да ги превърнат 
в играчка на мъчителя. Но 
трябва да внимават, защото 
„масата“ ръмжи.

В Испания, където прави-
телстовото на Мариано Рахой 
прилага политика на дивашки 
ограничения, на границата 
на „садизма“ (1), проявите 
на социално недоволство се 
множат. И това става в кон-
текст на пълно объркване, 
когато гражданите внезапно 
осъзнават, че към икономиче-
ската и социалната криза се 
прибавя и една тежка криза на 
управлението. Основни стъл-
бове на държавната сграда се 
разпадат едновременно: крал-
ската власт (покрай злокобния 
лов на слонове в Ботсвана); 
съдебната власт (с мръсния 
случай Дивар); църквата (с 
това, че не плаща данък соб-
ственост); банковата система 
(за която се казваше, че е 
„най-солидната“ в Европа, а 
установяваме, че се разпада); 
Испанската банка (неспособ-
на да предвиди какво става 
с „Банкиа“ и други зрелищни 
фалити); Автономните обла-
сти (някои от тях затънали 
в невероятни корупционни 
скандали); средствата за ма-
сова комуникация (прекале-
но зависими от рекламата, 
които скриха наближаващите 
беди)…

Да не говорим за испан-
ското правителство, чийто 
председател – в момент, кога-
то Испания (заедно с Гърция) 
се превърна в ядро на светов-
ните проблеми – изглежда не 
знае накъде върви. И отговаря 
на основни въпроси с мълча-
ние или дава сюрреалистични 
отговори като „Ще направим 
нещата така, както Господ 
повелява“, или просто казва 
неистини (2). Мариано Рахой 
и икономическият му екип 
носят голяма отговорност за 
настоящата катастрофа. Уп-
равляваха кризата с очевидна 
непохватност. Оставиха да 
загние случаят с „Банкиа“, 
превърнаха един фалит в 
битка с Брюксел, Европейска-
та централна банка и МВФ; 
упражняват най-глупавото от-
рицание на съвсем ясни неща, 
като претендират, че спасява-
нето на банката с цената на 
много тежки последствия за 
Испания е само един евтин 
заем, неподчинен на никакви 
условия („Това е само една 

ИГНАСИО РАМОНЕ

Оскъдната победа на консервативната 
партия „Нова демокрация“ на гръцките 
парламентарните избори от 17 юни бе 
приветствана от една необичайна коали-
ция. От Вашингтон до Пекин и от Париж 
до Берлин държавните глави се радват, 
че един изтощен народ продължава да 
плаща висока цена за щедрите подаръци, 
направени на финансистите. Герман-
ските управници, най-неотстъпчиви от 
всички, използваха дълбоко залегналото в 
страната им чувство, че гърците злоупо-
требяват с европейската солидарност. И 
заслужават мъките си.  

ОЛИВИ Е СИРАН*

* Журналист.

ТАЗИ юнска утрин най-
влиятелният германски 
есеист приема посети-
тели в кафене „Айн-

щайн“ – луксозно берлинско 
заведение на две крачки от 
Бранденбург ската врата. Упра-
вителят придружава посетителя 
до залата за срещи, запазена за 
„Хер Доктор“, където телеви-
зионен екип си прибира инвен-
тара. Други журналисти чакат 
реда си. Трябва да се действа 
бързо – половин час за всяка 
среща. Човекът, за чиито прог-
нози се надпреварва германска-
та преса, е бивш банкер – сух 
мустакат мъж, който никога не 
се усмихва. Името му – Тило 
Сарацин – се ползва с голяма 
тежест на издателския пазар. От 
книгата му „Германия се само-
ликвидира“, публикувана през 
2010 г., бяха продадени милион 
и половина екземпляра и тя се 
нареди сред най-големите бест-
селъри на германския пазар от 
1945 г. насам. В нея бившият 
член на управата на „Дойче 
банк“ описва с апокалиптични 
слова агонията на една нация, 
опустошена от имиграцията, 
исляма и демографската маса 
на „по-малко интелигентните 
домакинства“. Днес Сарацин 
отново шества по витрините на 
книжарниците, за да предотвра-
ти друго бедствие. В „Европа 
не се нуждае от еврото“ (1), 
излязла през май и вече класи-
рана начело на най-продаваните 
политически книги, той призо-
вава просперираща Германия 
(от което личи, че тя още не е 
съвсем загинала) да се справя 
сама и да не дава повече и сан-
тим на своите средиземномор-
ски партньори, които обвинява, 

че рушат Европа с алергията си 
към труда и с бюджетната си 
немарливост.

Всъщност тезата не е нова. 
На почетната стълбица на ико-
номическия неонационализъм 
Сарацин се класира зад голям 
брой съперници, между които 
Ханс-Олаф Хенкел – бивш пред-
седател на могъщата Федерация 
на германската индуст рия (BDI), 
който през януари размаха собст-
вен памфлет. В „Спасете пари-
те ни! Как измамата евро грози 
нашето благоденствие“ (2), 
също превърнала се в бестселър, 
знаменосецът на германските 
износители предлага Европа 
да се раздели на две отделни 
парични зони – едната, въоръ-
жена със силно евро, запазена 
за северните страни, а другата, 
със слабо евро, за „маслинените 
държави“ от Юга.

Сарацин, когото Ди Велт 
нарича „рок звезда на социал-

демокрацията“, е член на Гер-
манската социалдемократиче-
ска партия (SPD). Той изказва 
мнението си с равен тон, без 
крайности в едната или другата 
посока. Държи най-напред да 
разсее усещането, че е заместил 
един обществен враг с друг 
– фигурата на дивия мюсюл-
манин  с образа на гръцкия бон-
виван: „Да се осигури мирът 
между народите, означава да 
се уважава правото на всеки 
да живее както смята за до-
бре. Ако гърците предпочитат 
да си почиват, вместо да се 
трудят; ако искат да излязат 
от работа за три часа, за 
да прекарат приятно време 
с метресата си, това засяга 
само тях. При условие, че след 
това не ни карат да плащаме 
сметката.“ Когато го запиташ 
от къде черпи такива интимни 
познания за гръцкия народ, 
икономистът отговаря:  „Четох 
много интересна статия по 
въпроса в Шпигел.“ 

Ãåðìàíñêàòà äîéíà êðàâà

ДОКАТО потиска киха-
вицата със значител-
ни усилия, от които му 

избиват сълзи, мислите ме 
отвеждат към казаното пре-
дишната вечер в бар „Цур Тра-
убе“ в Нойкьолн – популярен 
квартал на Берлин. „Гърците 
си гледат кефа и се пенсиони-
рат на 50 години. Така поне 
пишат вестниците. Това не 
ми влиза в работата, бих пра-
вил като тях, но не смятам 
за нормално ние в Германия 
да им плащаме дълговете 
от джоба си. И без това си 
имаме достатъчно проблеми, 

не намирате ли?“ Това не са 
думи на банкер, а на прода-
вачка от магазин на „Шлекер“.  
Марта Цвитер, 48-годишна, 
била наета в края на 2010 г. за 
7,50 евро на час, но през март 
тази година я уволнили, точно 
преди акционерите да ликви-
дират веригата от дрогерии. В 
очак ване да се конкретизира 
планът за преструктуриране, 

(1) Thilo Sarrazin, Europa Braucht 
den Euro nicht, DVA, Берлин, 2010.

(2) Hans-Olaf Henkel, Rettet Unser 
Geld! Wie der Euro-Betrug unser Wohlstand 
gefährdet, Heyne, Мюнхен, 2011.
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Ãðúöêàòà êðèçà ïðåç ïîãëåäà íà Áåðëèí
за което преговарят профсъю-
зите, тя услужливо дава ухо на 
несвързаните изповеди на своя 
съсед на бара – Тино, току-що 
приключил работния си ден в 
съседния гараж. И той няма 
много добро мнение за гърци-
те: „При тях цари корупция 
и кой знае какво още. Ние им 
помагаме да се измъкнат, а 
после ни наричат нацисти!“

Подобни приказки вече не 
изненадват никого в страна, 
където 62 % от населението се 
причисляват към противниците 
на всякакъв вид планове за по-
мощ на Атина (3). От избухва-
нето на гръцката криза в края на 
2009 г. стереотипът за една Евро-
па от кръшкачи, лакомо бозаещи 
от германската млечна крава, 
се разпространи сред всички 
слоеве на населението – от ръ-
ководните екипи до клиентите 
на бирариите, като се мине през 
редакционните зали. Тон даде 
през февруари 2010 г. корицата 
на седмичника Фокус, изобразя-
ваща Венера милоска, показала 
среден пръст, под заглавие „Мо-
шениците на евросемейството“. 
На вътрешните страници се 
публикуваха разяснения по те-
мата, подхванати впоследствие 
с повече или по-малко нюанси 
от всички големи медии. „По 
всичко личи, ако писаното във 
вестниците е вярно, че прие-
мате да работите само срещу 
бакшиш“, твърди писателят 
Валтер Вюленвебер в „Открито 
писмо до гърците“, публикувано 
в Щерн (5 март 2010 г.).

С едрите си заглавия за „из-
мамниците от Пелопонес“, „ев-
ромусаката“ или „луксозните 
пенсии на гърците“ Билд цай-
тунг, ежедневник от групата на 
Аксел Шпрингер, представя на 
своите читатели ( с предполагаем 
брой 10 милиона души, т.е. 
почти един на всеки пет гер-
манци на възраст, на която се 
четат вестници) една удобна 
интерпретация на кризата на 
базата на шаблонни фрази, 
ненакърняващи прекомерно 
интересите на банките и дело-
вите среди. Следните цитати от 
един репортаж дават представа 
за съдържанието:„Билд посети 
страната на фалшивите фа-
лити, луксозните пенсионери, 
данъчните измамници и използ-
вачите“ (26 април 2010 г.). 
По-нататък специалният пра-
теник се кълне, че е срещнал 
пенсионирана пощенска слу-
жителка, която получава „3500 
евро на месец“ (4). Ефектът 
върху читателя е гарантиран, 
особено ако е сред четиридесет-
те процента германски трудещи 
се, живеещи с по-малко от 1000 
евро месечно.

Порицанията на Билд съз-
дават общ фон, върху който 
звучат писанията и на по-дос-
тойни за уважение негови кон-
куренти. Консервативният Ди 
Велт например отразява ви-
зитата на Алексис Ципрас – 
лидер на лявата коалиция 
СИРИЗА, дошъл в Берлин да 
се опита да успокои германците 
относно своята програма, под 
заглавие: „Гъркът, който плаши, 
иска милостиня и заплашва 

Европа“ (22 май 2012 г.). И така 
прибягва до същия арсенал като 
неудобния Билд. Последният 
две седмици по рано крещи на 
първа страница до снимка на 
Ципрас: „Ако ТОЗИ човек дойде 
на власт, НАШИТЕ милиарди са 
в опасност!“ (9 май 2012 г.). При 
това забравя да спомене, че съ-
щите тези милиарди нямаше да 
бъдат тъй лесно натрупани без 
наличието на бюджетния дисба-
ланс, който Берлин днес громи, 
тъй като германският търговски 
излишък произлиза до голяма 
степен от дефицита на европей-
ските му партньори (5). Освен 
това, след началото на кризата с 
еврото Германия се превърна в 
убежище за инвеститорите и тя 
съответно финансира дълга си 
с исторически ниски лихвени 
проценти. Според изчисление 
на сайта на икономическия все-
кидневник Еко  (21 юни 2012 
г.) „ниската цена, на която 
Германия получава кредити, 
почти компенсира отпусканите 
на Атина заеми.“

Ото Хенингер, 62-годишен 
търговски кадър във фарма-
цевтична компания и активист 
на Християндемократиче-
ския съюз (CDU) на Ангела 
Меркел, смръщва вежди пред 
„ксенофобските“ излияния на 
булевардната преса. Но той 
също се безпокои за парите си. 
„Германия е страната, която 
финансира най-голямата част 
от плановите за спасяване на 
Гърция – една бездънна яма, в 
която ние, данъкоплатците, 
хвърляме десетки и десетки 
милиарди. Това повече не се 
търпи. В по-дългосрочен план 
е застрашена и нашата ико-
номика.“ Помолен да посочи 
по-точно тази заплаха, мъжът 
тежко въздиша. Всъщност 
се безпокои най-вече за бъ-
дещата си пенсия. Подобно 
на тринадесет милиона свои 
сънародници той се е включил 
в допълнителното пенсионно 
осигуряване чрез капитали-
зация, въведено от правител-
ството на Шрьодер през 2001 г. 
Тази система му обещава добра 
пенсия, но се основава отчасти 
върху пенсионни фондове, 
„чиято платежоспособност 
зависи от доброто състояние 
на европейските пазари“. Това 
обяснява защо всички герман-
ци в положението на Ото Хи-
нингер са втренчили тревожен 
поглед към тези пазари.  

Германците са по-малко 
склонни на състрадание към 
съдбата на „причинителите 
на фалити“, още повече че с 
охота се препичат по гръц-
ките плажове и поради това 
се смятат за добри познавачи 
на местната действителност. 
„Гърците са хора на живота, 
точно това ни харесва у тях. 
Но те са и хитреци, които не 
плащат данъци и крият пари-
те си в чуждестранни банки.“ 
Всички ли? „Да, всички. Поне 
всички, които познавам. Всъщ-
ност те самите признават, че 
грешката е тяхна.“

Гърци, поканени да спо-
делят мнението си в печата, 
изглеждат съгласни с г-н Хе-
нингер. „Разбира се, че ние 

сме отговорни“, твърди писа-
телката Соти Триантафиулу в 
интервю за лявоцентристкия 
вестник Зюддойче Цайтунг. 
Гърция ли? „Голяма детска 
градина, общество от незрели 
хлапета“, което заслужава 
камшик (4 юни 2012 г.). Същият 
ден друг гръцки писател, Никос 
Дому, зарадва интервюиращите 
го от Шпигел с  анализ на пси-
хологическите проблеми на 
сънародниците си: „Ние искаме 
да притежаваме всичко, да се 
наслаждаваме на всичко.“

Същата песен преповтарят 
като всепризната истина мно-
го вестници, подобно на прес-
тижния Шпигел, убеден че в 
Гърция „държавните служи-
тели излизат в пенсия преди 

50-годишна възраст“ (Шпи-
гел онлайн, 1 май 2010 г.). 
При това съвсем не е трудно 
информацията да се провери 
– достатъчно е да се посети 
гръцкото посолство в Берлин 
и да се разговаря с аташето по 
печата Пантелис Пантелурис, 
който на 65-годишна възраст 
е все още на работа. Този 
бивш борец против режима 
на полковниците, принуден 
от съкращенията на персонала 
да работи седем дни в седми-
цата, често до след 22 часа, в 
момента се готви да излезе в 
пенсия. Като голямото мно-
зинство от гръцките държавни 
служители той ще получи 
съвсем скромна пенсия, равна 
на половината от заплатата му, 
която е намалена с 40%.

Ïîðîé îò îáèäè

СИНЪТ му Михалис не 
престава да се ядосва. 
Роден в Берлин и живеещ 

в Хамбург, той никога не се е 
чувствал пò грък, отколкото през 
последните две години. „Все 
по-трудно понасям потока от 
подигравки, обиди и неистини, 
който постоянно се излива върху 
гърците.“ Независим журналист, 
той поддържа блог за контраин-
формация, в който анализира 
детайлно езиковите похвати, 
използвани по отношение на съ-
народниците му (6). Отбелязва, 
че „медиите се отнасят към 
гърците по същия начин като 
към безработните. На базата 
на един или два случая на измами 
при получаване на обезщетения 
по закона Харц ІV се сочат с 
пръст всички безработни. Това 
е начин да се саботира въз-
можната солидарност между 
нископлатените работници и 
по-бедните от тях.“

Пантелурис си задава въ-
проса за „еротичната връзка“, 
която германците поддържат с 
парите и спестяванията. „Ду-
мата „дълг“ (Schulden), обяс-
нява той, е много близка до 
думата „вина“ (Schuld). Тази 
семантична близост е израз 
на особена визия за света – да 
задлъжнееш, значи да поемеш 
вина, дори да сториш грях. Дъл-
гът не се схваща като икономи-
чески инструмент, евентуално 
полезен, а като проклятие.“ 
Дали не става дума за неизле-
кувана травма, наследена от 
Ваймарската република, когато 
хиперинфлацията принужда-
ваше германците да бутат цяла 
количка с банкноти, за да си 
купят хляб? „Ако толкова се 
страхуват от увеличението на 
цените, част от причината е, 
че постоянно им повтарят, че 
трябва да се страхуват.“

Неотдавнашна случка по-
твърждава тази хипотеза. В 
началото на май президентът на 
Германската федерална банка 
Йенс Вайдман заяви, че Герма-
ния може да понесе малко по-
висока инфлация от средната за 
Европа (2,6 % през март). Това 
предизвика ужасяваща реакция 
на Билд Цайтунг, който излезе 
със заглавие на първа стра-
ница: „Внимание, инфлация! 
Федералната банка отслабва 

еврото. С каква скорост ще ни 
изядат парите?“ (11 май 2012 г.). 
За илюстрация по темата служи 
снимка на банкнота от 1000 
милиарда марки от 1923 г… 
„Абсурд!, възмущава се бло-
гърът от Хамбург. „В Европа, 
където повечето хора едва 
намират нещо в дъното на 
портмонето си, рискуваме 
по-скоро дефлация, отколкото 
хиперинфлация !“

И все пак натрапчивият 
страх от инфлация е донякъде в 
реда на нещата. Той се проявява 
успоредно с носталгия по бляс-
кавия период на дойчемарката, 
когато най-силната европейска 
валута вече притежаваше всич-
ки атрибути на единна монета, 
но предоставена изключително 
на разположение на заслужили-
те икономики. Леко треперене 
в монотонната дикция издава 
вълнението, изпитвано от г-н 
Сарацин в момента, когато зася-
га следвоенните десетилетия, по 
време на които „съществуваше 
абсолютен паритет между 
дойчемарката и валутите на 
страните-сателити на Гер-
мания, като Нидерландия, Ав-
стрия и Дания“. Въпреки че 
не подкрепя идеята за силово 
напускане на еврозоната, за 
което апелира малката баварска 
партия на Свободните избира-
тели, бившият съуправител на 
„Дойче банк“ охотно подчерта-
ва, че „търговският излишък, 
реализиран от Германия вън от 
еврозоната, намалява жизнено-
то значение на последната за 
нашата икономика“ – гледище, 
което вече си пробива път сред 
елита на германския бизнес.

Макар Европа да не пре-
дизвиква вече ентусиазъм в 
редиците на  германските ра-
ботодатели, те остават силно 
чувствителни към потоците от 
квалифицирана и евтина работ-
на ръка, които тя им предоставя. 
В това отношение кризата е 

нещо като манна небесна, тъй 
като тласка хиляди южняци, 
задушени от безработицата, да 
търсят спасение в Германия. 
Според федералната статисти-
ка имиграционните вълни от 
Испания и Гърция са нараснали 
съответно с 49% и 84% през 
първото шестмесечие на 2011 г. 
Този приток на работници, гото-
ви да се включат в производство-
то, кара индустриалците почти 
да прегърнат общностния идеал. 
„Бинго! Това е Европа, нали?“, 
тържествуваше директорката 
на завод за лепила по време на 
икономически форум през де-
кември миналата година, докато 
управителят на биск витената 
фабрика „Балсен“ си спомняше 
за чудесните години през 60-те, 
когато фирмата му „внасяше 
стотици испанци“ (7).

Този горещ прием се сблъск-
ва обаче с някои ограничения. 
През март федералното пра-
вителство премахна с декрет 
социалните помощи, които ев-
ропейските емигранти можеха 
да получат при пристигането 
си на германска територия. 
„Културата на гостоприем-
ството не бива да се превръща 
в покана за включване в нашата 
социална система“, предупреди 
говорителят на Министерството 
на труда. При това заплахата от 
испано-гръцко цунами, зали-
ващо гишетата на службите за 
социални помощи, изглеждаше 
доста неправдоподобна, до-
колкото самото министерство 
признаваше, че молбите за 
социални помощи се отнасят 
единствено до няколко „отдел-
ни случая“. Като този с Костас 
Константинос. Пристигнал в 
Берлин през септември 2011 г. 
без пукната пара, този 35 го-
дишен атински информатик 
поискал и получил помощ от 
530 евро, която му позволила 
да следва курс по немски език 
и да мечтае „за друга работа, 
освен като сервитьор в гръцки 
ресторант“. Лишен внезапно 
от доходи и от здравна застра-
ховка, получил удар вследствие 
на стресовото състояние, той 
сега се пита как да плати цената 
на болничното си лечение.

И все пак Министерството 
на труда допринася за прия-
телството между народите. 
Докато изхвърля Константинос 
на улицата, то отпуска специал-
на субсидия на фондациите 
на петте големи политически 
партии (Християндемократи, 
Социалдемократи, Свободни 
демократи, Зелени и Левица), 
за откриване на бюро в Атина. 
Както обяснява министерството 
в специално комюнике, тази 
операция трябва да се възприе-
ма като „сигнал за укрепване 
на германо-гръцкото приятел-
ство“.

(3)  Според проучване на ин-
ститут Ennid за Билд ам Зонтаг, 26 
февруари 2012.

(4) Авторът на този „репор-
таж“ Паул Ронцхаймер, както и 
Николаус Бломе, също журналист от 
Билд, получиха през 2011 г. „Награда на 
медиите Херберт-Канд“ за статиите 
си по гръцката криза. Между другите 
героични постъпки на Ронцхаймер е 
позирането му за снимка на площад 

„Синтагма“ в Атина, присмехулно 
размахвайки пачки стари драхми по 
посока на група манифестиращи.

(5) Вж. Costas Lapavitsas, „Grèce, 
sortie de crise, sortie de l’euro“ (Гър-
ция, излизане от кризата, излизане 
от еврото), юни 2012, www.monde-
diplomatique.fr

(6) http://pantelouris.de
(7) „Fluchtpunkt Deutschland“, 

Шпигел, Хамбург, 22 декември 2011.



МОНД дипломатик - 19 ЮЛИ 20123

(На стр.6)

ДОСИЕ 
Туризмът, индустрия за бягство от всекидневието

До началото на ХХ век само малцина представите-
ли на висшето общество можеха да си позволят да 
тръгнат да откриват света. Макар че престоят 
в чужбина не е достъпен за всички, туризмът вече 
не е привилегия на най-богатите. Той дава храна 
на една нова индустрия, която води до масови 
придвижвания на населението, както е в Китай 
(вж. с. 4). Ала извоюването на свободно време 

удържа ли на своите обещания за еманципация? 
(вж. по-долу) Противно на един упорит мит, 
ваканциите на западняците в търсене на една 
илюзорна самобитност, съвместима с техния 
комфорт (вж. с. 6), не винаги допринасят за 
развитието на южните страни (вж. с. 4), нито 
пък за процъфтяването на сезонните работници 
на пазара на труда.

Äîáðå îðãàíèçèðàíî áåçäåëèå

*Съответно географ и социолог, съставители на Le Tourisme: 
émancipation ou contrôle social? (Туризмът: социален контрол или 
еманципация?), Еditions du Croquant, Белкомб-ан-Бож, 2011.

ФИЛИП БУРДО И РОДОЛФ КРИС Т Е Н*

ТРЯБВА ли да се учудваме? 
Почивката, т.е. туризмът, пъту-
ването и развлеченията, пре-

дизвиква положителни представи. 
Същевременно още в началото на 
масовизирането на развлекателните 
употреби на свободното време през 
60-те години на XX в. социологът 
Жофр Дюмазедие се опасява от 
злоупотреба с техния еманципатор-
ски потенциал. Той вижда как те се 
превръщат в нов опиум за народа. 
Представяйки през 1970 г. едно ново 
издание на „Правото на леност“ на 
Пол Лафарг, историкът Морис До-
манже, от своя страна, изтъква, че 
постепенно гражданите губят интерес 
към социалния и политическия живот, 
за да вложат енергията си в „натрап-
чивото желание за удоволствия 
веднъж в годината“. Дори с риск това 
да доведе до засилване на тяхното 
отчуждение чрез труда...отчуждение чрез труда...

С подема на туристическата ин-
дустрия еманципаторската динамика 
на платените отпуски, въведени във 
Франция през 1936 г. от Народния фронт, отслабва. За 
сметка на това свободното време да се подчинява на 
производителността и пазарната логика. Защото тури-
змът си остава подвластен на пазарните механизми в 
света - да изкушиш почиващия, да го задържиш и да го 
подтикнеш да харчи все повече, това е основната му 
цел. И тогава се намесва една паралелна реалност, 
непропусклива и сегрегационна, която го затваря в 
твърде тесни рамки. Тя възпрепятства всяко потапяне 
сред местните хора и кристализира по безподобен 
начин в местата-фетиши, наречени „паркове“. За 
добро или за зло, така можем да се окажем „паркира-
ни“ еднакво добре както във Венеция, така и в някой 
планински район, където ще ни покажат къде да спим, 
къде да вървим и как да се държим, ако се озовем 
пред някоя свикнала да се рови в боклуците мечка. 

„Паркът“ се оказва идеалната формулировка на 
запазеното пространство, където благоденствието 
става най-сетне възможно. „Тук се измисля нов живот“ 
четем в интернет сайта на френската Федерация на 
регионалните природни паркове (PNR). Регионалните 
природни паркове илюстрират най-пълно въпросните 
територии, оставяйки ни да си мислим, че в техните 
рамки се случва нещо различно, „спонтанно“, „ав-
тентично“, а те самите също са подложени на про-
цедурите на социалния инженеринг, тоест, полезни 
пространства, сегментирани, функционализирани и 
нормирани за производствени цели. Една рисунка 
на Жебе от комикса L’An 01 (Година 01), публикуван 
в поредица в началото на 70-те години на XX в., 
илюстрира значението на този вид географска област, 
представяйки една страна като строго разпределе-
но пространство, където „туристическата пътека“ и 
„частният плаж“ граничат с „индустриалната зона“, 
„военната зона“, „ловното място“, „военната зона“, 
„забранената за преминаване морава“ и „химическото 
земеделие“ (1)...

Такава е положителната конотация, приписвана 
на различието, което заляга в основата на атракцията 
за почивка някъде другаде. Благодарение на това 
градското „тук“ предоставя на „природното друга-
де“ почти безкрайно разнообразие от положителни 
представи и предимства пред градските условия 
и ограниченията, които могат да бъдат свързани 

с тях - професионално отчуждение, икономически 
затруднения, социален контрол, задръствания, ур-
банистични провали, замърсяване, шум, несигурност, 
недостиг на време, ограничени социални контакти... 
Оттук нататък въображението за туризма се свежда до 
аргументи за продажба: „Убедете нерешителните 
си клиенти, че дюните са противоположното на 
градския стрес, лек за психологическо успокоение, 
тишина, бавно пътуване с камили и изчистени 
линии“ (L’Echo touristique, 2006). Така „Правото 
на пътуване“ се превръща в търговски лозунг на 
туроператора, който изключва всяка идея за културна 
и социална еманципация.

Тази еволюция върви редом с банализирането 
на позоваванията за курортите като „фабрики за 
мечти“. И тогава откриваме перспективата на холи-
вудската развлекателна културна индустрия. Отвъд 
натрапчивата потребност да се легитимира сериоз-
ността на туристическата дейност, като се подчертае 
индустриал ният ѝ характер, тази лекота на езика 
се сблъсква с нейната роля на знаменосец на една 
игрова глобализация, фактор за „либерализацията с 
човешко лице“ и вектор на един световен туристи-
чески ред, както твърди Световната организация на 
туризма (2).

СЪЩЕВРЕМЕННО митът за туризма като фак-
тор на прогреса е разбит на пух и прах, както 

и представата за един безгрижен, благодушен и 
егоцентричен туризъм. Кризата е глобална – енер-
гийна, климатична, демографска, санитарна, криза 
на сигурността и идентичностна. Появява се чувство 
за отговорност, дори за вина, което намира израз във 
все по-маргинални поведения – отказ от туризма 
или от някои негови форми, търсене на професио-
нални, активист ки или хуманитарни претексти, за 
да пътуваш, без да се чувстваш „турист“, оттегляне 
към практиките за отдих в градовете и околностите 
им или пък да се живее целогодишно във ваканцион-
но селище... Дори хелиотропизмът – трескавото 
търсене на слънцето, който заема основно място в 
колективната представа за ваканциите през ХХ век, 
вече не е това, което е бил, доколкото защитата от 
слънчевите лъчи се превръща в залог на обществе-
ното здраве, пред риска от злокачествен меланом. 
„Забравям всичко“ на семейство Бидошон (популяр-
ни рисувани филмчета - бел. ред.) по време на отпуск 
все още ли е валидно, след като да бъдеш или да не 

бъдеш турист става екзистенциален 
въпрос?

Кризата на идентичността на 
западния турист, за която се предпо-
лага (поради липса на изследвания 
по този въпрос), че засяга на първо 
място една малобройна част от сред-
ните класи, заела поза на недоверие 
спрямо консуматорството и неговата 
хищност, се изявява, когато този ту-
рист не може и не иска вече да се 
приема за такъв. Той очаква да се 
променят положението и погледът 
му спрямо посетените общества и се 
стреми да види отвътре посетената 
страна въз основата на други връзки 
и опосреднявания, различни от въве-
дените от двойката посетител-посетен 
или клиент-предложител на услугата. 
От потенциален зрител кандидат 
нетуристът се надява да достигне 
до статута на свидетел, извършител 
на граждански акт. Също така, отказ-
вайки да бъде прост консуматор, той 
ще може да се почувства поканен, 
както в случая с ангажирания туризъм. 

Couchsurfi ng, международната мрежа на предлагащи 
и търсещи диван за нощувка, и greeters, доброволци, 
които приемат посетители, залагат на гостоприемство-
то, обмена и безвъзмездността.

ОТ ЧЕТВЪРТ век се правят редица опити да се 
преобрази туризмът, да се обнови неговият сми-

съл и практиките му, които се дължат на осъзнаване 
на въздействието му върху околната среда и обще-
ствата. Туризмът се стреми да  вземе под внимание 
критиките, отправени към него. Тези реформистки 
проекти се обозначават като екотуризъм, траен ту-
ризъм, солидарен, граждански, отговорен, етичен, 
справедлив и прочие туризъм. Последната измисли-
ца е хуманитарният туризъм, който възпроизвежда 
всичките двоякости на двете действия, които твърди, 
че съчетава – да се види и да се спаси светът. Това 
не му пречи – или дори напротив – да очаква добро 
бъдеще. Приносът на тези подходи, ту искрени и 
достойни за уважение, ту опортюнистични, не бива да 
бъде пренебрегван. Макар че тяхното дефиниране и 
конкретните им практики са доста мъгляви, което се 
дължи и на сбитите послания или на смесиците между 
алтруизъм и различие: „Не бъдете просто туристи, 
а пътувайте със 100% гражданска отговорност 
във Виетнам“, предлага една емисия на Франс Ентер 
през януари 2010 г., като обяснява как „да плуваме 
срещу течението“, за да избегнем масовия туризъм 
в залива Ха Лонг.

Като отхвърлят всеки разрив между всекидневно-
то и невсекидневното и опитват различни решения, 
за да омагьосат отново най-обикновените места и 
времена, изхождайки от един политически проект, 
„ситуационалистите“ полагат основите на едно ану-
лиране на туризма, основано върху преодоляването 
на компенсаторния разрив между тук и другаде, 
между труд и свободно време. Изкуството на психо-
географското отклонение, така любимо на Ги Дебор, 
се отнася до възприятийния обрат на ежедневието 
благодарение на пътуването и този обрат започва 
сега. Поетичното се свързва явно с политическото. 
Този проект си остава актуален и сочи, че отвъд 

(1) Gébé, L’An 01 (Година 01), L’Association, coll. „Eperluette“, 
Париж, 2000. 

(2) „Code mondial d’éthique du tourisme“ (Световен етичен 
кодекс на туризма), Organisation mondiale du tourisme, 1999.
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Да помогнем на Юга, като се попечем 
на слънце. Дали примамливото предло-
жение на Световната организация по 
туризъм наистина ще има успех?

ЖИЛ КЕР*

МОБИЛНОСТ, потребление, либерализация 
на обмена. За международните институ-
ции туризмът е важен вектор на развитие. 
Но не само това. Ако се вярва на Светов-

ната организация по туризъм (СОТ, специализираната 
институция в системата на Обединените нации), той 
е също „основна движеща сила на социалноиконо-
мическия прогрес“ (1). На Световния ден на туризма 
през 2006 г. СОТ стартира информационна кампания 
под мотото „Туризмът, средство за забогатяване на 
отделните индивиди, семействата, общностите и 
целия свят“, с цел да „се осъзнае положителният 
ефект“, който може да има: „икономически предим-
ства, по-добро разбирателство между народите, 
нови работни места в селските райони, защита на 
околната среда и др.“. Чували бяхме за „trade, not 
aid“ („търговия, а не помощ“), но вече сме в ерата на 
„travel, not aid“ („пътуване, а не помощ“). Трябва ли 
обаче да гледаме толкова идилично на нещата?

Според СОТ туризмът е една от малкото възмож-
ности пред производителите от Юга да продават на 

консуматорите от Севера, тъй като разчита на култур-
ни и природни ресурси, които често са единствените 
активи на бедните държави. На следващо място, той 
приобщава към икономическата активност най-от-
ритнатите членове на обществото. Движението на 
територията на страната на потребители с висока 
покупателна способност благоприятства търговските 
контакти с малките хотели и местните производи-
тели. Той допринася и за намаляване на неравен-
ството между половете, тъй като основната част от 
работещите в сектора са жени (70% от ефективите в 
световен мащаб). Освен това чрез него населението 
осъзнава необходимостта да опазва природните си 
богатства и националното си наследство. И накрая, 
като създава контакти между хора с различна нацио-
налност, туризмът ще „направи“ социалните връзки 
достъпни за всеки и поражда „културна гордост, 
мир и разбиране на Другия, чувство за собственост 
и контрол“ (2).

В подобна картина обаче се пропуска фактът, че 
туризмът е преди всичко индустрия, контролирана 
от мултинационални компании, като „TUI Travel“ 
и „Accor“, и е изградена от мащабни техническо-
търговски планетарни съюзи. През 2001 г., по време 
на конгрес на Световната търговска организация 
(СТО), генералният секретар на Международната 
федерация на туроператорите представи в детайли 
средното разпределение на цената на международните 
туристически пакети, закупувани в Белгия, Герма-
ния и Обединеното кралство. Средно 20% остават 
в държавата по произход, а 37% – за самолетната 
компания. Само 43% от цената на пакета от услуги 
достигат до приемащата държава, а от тях трябва да 
се извадят разходите по вноса на някои стоки, без 
които туризмът не може: напитки, храни, климатик, 
телевизия, електроенергия и др. И все пак офертите 
на туроператорите представляват 80% от пътуванията 
към развиващите се страни.

Освен това животът в затворената среда на ва-
канционните клубове и наставническото обгрижване 
на организираните пътувания, при които времето 
е пресметнато и пазаруването е планирано, много 
слабо благоприятстват контактите с най-дребните 
производители. Да вземем, например, пълен турис-

тически пакет за една седмица на тунизийския бряг. 
При продажна цена в сезона от 600 евро за френския 
турист, 350 евро така и не достигат до Тунис. С тях се 
покриват данъкът върху добавената стойност (ДДС) и 
летищните такси във Франция, разходите за керосин, 

Дълго време принудени да не напускат 
местоживеенето си, днес работниците 
се възползват от почивките си, за да 
обиколят собствената си страна и да 
отлетят към други хоризонти.

ПАЛ НИРИ*

В КИТАЙ днес често се случва студент или се-
кретарка на директор да заминат на почивка 
няколко пъти в годината. Зяпане по витрините 
в Хонконг, обиколка из казината в Югоизточна 

Азия, разходка с раница на гърба, ски в Манджурия 
или пък организирана екскурзия за откриване на „про-
чутите планини и реки“… Все дейности, достижими 
за средната класа от градовете, която непрестанно се 
развива и става по-многообразна. Дори все повече жи-
тели на селските райони от време на време си подаряват 
еднодневни екскурзии за посещение на някой храм или 
къпане в термалните води на някой курорт. По време 
на празника на пролетта толкова много хора заминават 
на почивка, че понякога се нарушават традиционните 
семейни събирания за китайската Нова година (по 
принцип през февруари). 

Без да стигат дотам, че открито да искат отпуска, 
тъй като обикновено продължителността и датите на 
почивките се определят от работодателя, служите-
лите по-свободно споделят желанието си да сменят 
гледката неколкократно през годината. Най-бедните 
и дребните предприемачи (които страдат от произ-
водствените темпове, наложени от необходимостта 

за конкурентоспособност) сякаш са най-изключените 
от това ново общество на развлеченията и трябва да 
се задоволят със семейните събирания по време на 
празника на пролетта.

При положение че само преди петнадесет години 
самата идея за почивка (дудзя) изглеждаше странна 
за мнозинството от населението, днес китайците 
съставляват основната клиентела на международната 
индустрия за туризъм. За разлика от Съветския съюз, 
комунистически Китай от първите петдесет години 
не беше насърчавал туризма. Трябваше да се изчакат 
икономическите реформи, приети през 1978 г., когато 
правителството одобри развиването на дванадесет 
нови курортни зони, предназначени по онова време 
да привличат чуждестранна валута на китайците от 
Хонконг и от други страни

Едва с подобряването на стандарта 
на живот в края на 80-те и началото 
на 90-те години на ХХ век се появява 
реално вътрешният туризъм. На първо 
време става въпрос за организирани 
пътувания за държавни служители. 
Липсата на свободно време (с изклю-
чение на Празника на пролетта и на 
неделите) и сдържаността на правител-
ството (някои ръководители се безпо-
коят да не би да се развият проститу-
цията и хазартните игри) дълго време 
възпрепятстваха индивидуалните 
пътувания. През 90-те години на ХХ 
век между 2000 и 2500 увеселителни 
парка, повечето от които акцентират 
върху културните традиции и фолклор-
ните обичаи, изникнаха в градовете с 
пълната подкрепа на властите, които 
видяха в това начин за засилване на 
патриотичното чувство.

Голям успех за обектите в списъка на 
ЮНЕСКО или за тибетските долини

През 1998 г. се прие политика за насърчаване на 
туризма, с цел да се засили потреблението, което ут-
върди започналия поврат. Още от следващата година 
на национално равнище бяха определени три седмици 
отпуск около 1 октомври, 1 май и Празника на пролетта. 
Средните класи от градовете незабавно се възползваха, 
като бързо включиха пътуванията в начина си на живот 
– доказателство за това са 302-та милиона вакационни 
пътувания, преброени от Министерството на туризма 
по време на „златната седмица“ от 1 октомври 2011 г. 
(1). Цифри (последните публикувани), които са труд-
ни за тълкуване, но които са над два пъти повече от 
резултатите за същия период през 2008 г.

Когато китайците откриват радостите 

* Професор, завеждащ катедрата по Световната история 
от антроположка перспектива в Свободния университет в 
Амстердам.

*Доцент по икономически науки в университета в Поатие.

Северна
Америка

Южна
Америка

Коста
Рика

Бразилия

КАНАДA
СЪЕДИНЕНИ ЩАТИ

Мексико

Куба

Доминиканска
република

Ямайка

101
милиона

54 милиона

Евроатлантическа зона: 
- 16% от световното 
население.
- Приема 62% от туристите в 
света (605 милиона).

Източници: Световна организация 
по туризъм (СОТ), „Ecpat France”, 
фондация „Scelles”.
1. Липсват данни за Африка.
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търговските комисионни, общите разходи и печалбата 
на туристическото бюро. От оставащите 250 евро, 
които след като се удържи местната летищна такса 
и ДДС се превеждат на хотела или клуба, трябва да 
се приспаднат и вносът и изпращането на част от 

печалбите на Север. Накрая за местната икономика 
остават най-много 150 евро.

Друг пример: пакет за едноседмичен трекинг в 
Мароканския атлас, продаван от френски туроператор 

с полет на „Ер Франс“. От 950 евро 540 не стигат 
до Мароко. За разлика от Тунис удържаните разхо-
ди за внос са много по-малки, тъй като продуктът 
„екскурзионно летуване“ изисква почти изцяло 
местни ресурси. За сметка на това разпределение-
то на приходите е крайно неравномерно. 370 евро 
ще захранят икономиката на Маракеш (печалба за 
местната агенция, нощувка в местен хотел, микро-
бус, възнаграждение на екскурзовода, закупуване на 
провизии за биваците) и само 40 евро ще достигнат 
до „местните“ (готвач и мулетари). В крайна сметка, 
приемащата област получава по-малко от 5% от за-
платените от пътуващия суми.

И така, повечето южни държави печелят твърде 
малко от международния туризъм, като не броим това, 
че значителна част от оставащите приходи често се 
присвоява от местната икономическа и политическа 
олигархия. Колкото до богатите държави, тази индуст-
рия е до голяма степен концентрирана, докато струк-
турата на пазарите в развиващите се държави е доста 
разпръсната. При това положение туроператорът от 
Севера може да накара да се конкурират доставчиците 
на услуги от един и същи регион или от различните 
региони на една и съща държава и да задържи по-
голямата част от добавената стойност.

(1) Интернет страница на Световната организация по 
туризъм (СОТ), www.2.unwto.org/fr

(2) „Tourism and poverty alleviation“ (Подкрепа за туризма 
и борба с бедността), OMT, Мадрид, 2002.

ЖИЛ КЕР

Ако пътуването с раница на гърба (2) е високо 
ценено от младите жители на градовете, то повечето 
китайци предпочитат пътуване, организирано от 
работодателите, от агенциите или от приятелска ком-
пания. Тази формула сигурно ще е преобладаваща 
още дълго време, тъй като се харесва на онези, които 
пътуват за първи път, а те представляват основната 
част от пазара. Храмовете, планините и като цяло 
историческите паметници са най-предпочитаните 
дестинации. Тъй като будизмът отново добива голяма 
популярност, посещенията на храмове позволяват 
връщане към ритуала на горене на пръчици за от-
даване на почит към боговете. Въпреки че Китай 
не разполага със система за класиране на своето 
културно наследство, природните богатства, оце-
нени наскоро, дестинациите, свързани с етнически 
туризъм (основно на югозапад при тибетците, пле-
мената дай, донг, миао и др.) и старинните обекти, 
унищожени по времето на Културната революция 
и възстановени след това, бележат огромен успех. 
Особено ценени са местата, включени в списъка на 
световното наследство на ЮНЕСКО, чиито брой 
нараства всяка година благодарение на силната воля 
на правителството.

 
Тази настойчивост не е изненадваща, тъй като 

повечето обекти се намират в западната част на стра-
ната, която е най-бедната и най-трудно достъпната. 
Така властта поставя туризма на централно място в 
стратегията си за развитие. В много области от юго-
западната част, включително и в Тибет, икономиката 
на развлеченията се е превърнала в най-големия 
източник на приходи, което кара властите да проявят 
нов интерес към околната среда, устойчивото раз-
витие и опазването на наследството. Така долината 
Дзиуджайго (провинция Съчуан), вписана в списъка 
на световното наследство на ЮНЕСКО, е обитавана 
само от няколко хиляди тибетци, но привлича над 
три милиона туристи всяка година и разполага с 

четиридесет и четири големи хотела, сред които 
престижните „Шератон“, „Интерконтинентал“ и 
„Мариот“.

 
Тези стари и нови дестинации често са обособе-

ни в ясно ограничени пространства, които понякога 
включват няколко села със светлинни табели и големи 
инфраструктури. След като платят входа, групите с 
екскурзоводи, могат да се възхитят на пейзажите и 
да присъстват на представления с фолклорни танци. 
Търсенето на автентичност, което характеризира 
част от западния туризъм, е изключително право на 
разхождащите се и на малцината богати и изиска-
ни, които притежават луксозни къщи в планините, 
проектирани от прочути архитекти. Почивките на 
море също започват да носят приходи, но тъй като 
китайците не обичат по традиция загорелия тен, те 
не включват продължителен плаж.

 
Що се отнася до екскурзиите в чужбина, те стават 

все по-многобройни. Нискотарифни авиокомпании 
са се внедрили в страната, а съседите от Южна и Из-
точна Азия решиха наскоро да улеснят процедурата 
за китайски граждани, като им издават визи когато 
пристигнат на тяхна територия. През 2011 г. шестде-
сет и пет милиона китайци са пътували зад граница, 
или тринадесет пъти повече, отколкото през 1997 г. 
Пътуванията в Европа, Африка и други части на света 
се увеличават бързо, но уикендите в Хонконг са ви-
соко ценени от младите жители на градовете, които 
откриват също обиколките „с раница“ в югоизточна 
Азия (Лаос, Камбоджа, Виетнам, Тайланд…)

(1) Седмица ваканция по случай основаването на Народ-
ната република (1 октомври 1949 г.)

ПАЛ НИРИ

от курортите Кой пътува?
Брой на хората в света, които ползват платен 

годишен отпуск: 4 милиарда.
Брой на хората, които извършват най-малко 

едно туристическо пътуване в чужбина в рамките на 
годината:

• от 200 до 250 милиона, тоест 1 от 30 жители на 
планетата.

• 26% от жителите на Европейския съюз.
• Между 50 и 60% от датчаните, холандците, 

норвежците и австрийците.
• Повече от 40% от германците, белгийците и 

британците.
• По-малко от 20% от французите, италианците и 

испанците.
Във Франция висшите ръководни кадри и практи-

куващите свободна професия представляват 22% от 
пътуващите в чужбина, като в същото време са само 
7% от населението.

Източници: Международно бюро по труда; Световна 
организация по туризъм; Евростат 2008; Дирекция по 

туризма (2005 г.).

Една от най-големите индустрии в света
(износ, суми в милиарди долари)

• Електроенергия: 1800.
• Химически продукти: 1450.
• Професионално оборудване и 

телекомуникации: 1300.
• Земеделски продукти: 1150.
• Туризъм: 1032 (разходи за международен 

туризъм, включително и за пътуванията).
• Автомобилна индустрия: 850.
• Текстилна индустрия: 530.

Като цяло по пряк и непряк начин вътрешният и 
международният туризъм участват във формирането 
на 9% от Брутния вътрешен продукт в света и осигу-
ряват работа на 250 милиона души в целия свят.

Източник: World Travel & Tourism Council 
(WTTC, Световен съвет за пътуване и туризъм).
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Главозамайващо увеличение

Световно 
население

Приходи от международния 
туризъм
 
В милиарди евро

Растеж на световния туризъм

База 100 през 1950 г..

Пристигащи 
международни 
туристи

15 %
20 %

10 %

5 %

2 %

Европа

Северна
Африка

Субсахарска
Африка

Камерун

Замбия

Мадагаскар
Реюнион

Мароко

Тунис
Египет

Албания

Шри Ланка

Индия

Бирма

Тайланд

Лаос

Камбоджа

Малайзия

Индонезия

Филипини

ЕВРОПА

ЮЖНА
АФРИКА

ЯПОНИЯ
ЮЖНА КОРЕЯ

АВСТРАЛИЯ
НОВА ЗЕЛАНДИЯ

Сенегал
Гамбия

Кения
Мавритания

504
милиона

55 милиона

33
милиона

17
милиона

1

Близък Изток и 
държави от Персийския залив

Азия-Тихи океан
62% от световното население.

Приема 22% от туристите в света (217 милиона).

Секс туризъм
Главни дестинации за секс 
туризъм
Произход на основните 
клиенти на секс туризма

За всеки регион 
сферите са 
пропорционални 
на броя на 
пристигащите 
туристи или на 
населението 
(от 2% до 62 %) 

„Масов“ туризъм
Пристигащи туристи през 2011 г.,
в проценти от всички пристигащи туристи в света 
(числото представлява броя на пристигащите)

Пристигащи от 
други континенти  

Пристигащи от 
същия регион

В проценти от световното 
население през 2011 г.

ДЪРЖАВИ 
ОТ ПЕРС. 

ЗАЛИВ

ТУРИСТИТЕ СА СЪСРЕДОТОЧЕНИ НА СЕВЕР
 Когато се говори за пътешествия, изникват пред-

стави за екзотични области, но пътуванията най-често 
са до съседни страни. Значителното увеличение на 
международния туризъм, който нараства 39 пъти 
по-бързо от населението от 1950 г. насам, се харак-
теризира със силна междурегионална концентрация. 
През последните десетилетия обаче се развива един 
специфичен пазар, свързващ клиентите от Севера с 
южните дестинации – сексуалният туризъм.
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Понякога целта на 
пътуването е завръщане към 
един „по-истински“ (защото 
е по-примитивен) начин 
на живот на хора, които 
пък често се стремят към 
модерния свят.

СПЕЦИ А Л Е Н П Р А Т Е НИК 
КЛО ТИЛД ЛИКИО

ДАЛЕЧЕ от модерния свят, 
Борнео  остава  верен  на 
истинската си природа.“ 
„Пътуване като вълнуващо 

приключение, за да се срещнете с ет-
ническите общности в джунглата и 
невероятната фауна на Борнео, див ос-
тров, където може да се проследи ево-
люцията на нашата планета.“ С тези 
реклами, придружени от изображения 
на животни с кротък поглед на фона на 
тучна джунгла, туроператорите за Азия 
представят на френските си клиенти 
малайскатамалайската част от остров Борнео. Нека 
туристите да приемат поканата и бързо 
ще открият противоречието, присъщо 
на „туризма на автентичното“.

Шатрите от лико и палмови листа са 
отстъпили на къщи с цинкови покриви 
и дървени или още по-лошо, стени от 
циментови тухли. Валутата на туристи-
те, дошли да се полюбуват на девствена 
гора и непокътнати пейзажи, съдейства 
за модернизирането на тези места. 
Впрочем, докато жителите печелят 
откъм комфорт и сигурност, туристите 
губят откъм живописност. Това е един 
от парадоксите на екотуризма, за който 
се счита, че носи приходи на населени-
ето, ограничава вредите върху околната 

Â äæóíãëàòà íà Áîðíåî - òóðèñòè 

среда и допринася за повишаване на еко-
логичното съзнание на всички участни-
ци в процеса. И тъй като пътниците, в 
които се прицелва малайският марке-
тинг, обикновено харчат много, породе-
ната от тяхното посещение модерниза-
ция се разраства. Но в чия полза?

„Екотуризъм, екотуризъм. Само 
тази дума е в устата на политиците. 
Те обещават, че той ще донесе раз-
витие и не трябва да се изненадваме, 
че очакванията на обитателите са 
много високи!“, дразни се Ани (1), кон-
султантка, натоварена с изработването 
на нов план за туризма в щата Сабах 
в северната част на Борнео. Властите 
наистина представят като императив 
икономическата и социокултурната 
устойчивост, както и тази на околната 
среда. Между другото парите от туризма 
трябва да позволят съхранението на 
посещаваните природни пространства, 
а дори самото присъствие на туристи и 
хотели увеличи натиска върху околната 
среда. „Трябва да се спре с тази реклама 

на „природните“ места, която води 
до много повече посещения“, твърди 
Ани. Тогава какво да се прави? Да се 
ограничи броят на туристите и техният 
отпечатък върху околната среда и да 
бъде отказана тази манна, каквато пред-
ставлява масовото им прииждане?

Необразовани, говорещи зле 
английски, местните жители 
са извън играта

Горната дилема се проявява по 
неоспорим начин при резервата на 
долен Кинабатанган в Сабах. Присъст-
вието на орангутани, носати маймуни, 
слонове, птици-носорог и техни кос-
мати, пернати и люспести спътници, 
които могат да бъдат наблюдавани 
по бреговете на Кинабатанган, беше 
благоприят но за зоотуризма през 80-
те години. От 1997 насам тези места 
станаха обект на редица защитни мерки 
с подкрепата най-напред на Световния 
фонд за дивата природа (СФДП), а след 
това и на други местни и международни 
неправителствени организации (НПО), 
като френската Hutan или американо-
малайската Land Empowerment Animals 
People (LEAP). От 2005 г. местността е 
животински резерват, съставен от девет 
отделни парцела, които се простират 
върху двеста километра по протежение 
на реката от самото ѝ устие.

 
Тази накъсаност на терена прави 

трудно придвижването на животните, 
чието генетично разнообразие и здра-
ве са застрашени от едно нарастващо 
кръвосмешение. Освен това законът 
за фауната (Wildlife Conservation 
Enactment) регулира икономическите 
дейности в зоната – ловът и беритбата 
са забранени или се разрешават само 

по изключение. Следователно опазва-
нето на околната среда благоприятства 
възхода на туризма, от който се обога-
тяват главно туроператорите, дошли от 
града, а не местните хора. Последните 
предпочитат да превръщат земите си 
в малки плантации и благодарение на 
програмата за настаняване на гости при 
местни жители, се задоволяват с подо-
баващ дял от печалбите от туризма.

 
Понастоящем резерватът наброява 

четири села, които приемат посетите-
ли: Абаи, Сукау, Билит и Бату Путех (от 
долната към горната част на реката). 
Тази защитена зона от около двадесет 
и седем хиляди хектара и присъствие-
то на многобройни големи компании 
събужда у обитателите едно двойно 
чувство, че са им взели собствеността. 
И действително, ако те имат право на 
няколко акра благодарение на статута 
им на коренни жители, компаниите 
имат много по-големи финансови 
средства, които им позволяват да се 
сдобият с плантации от по няколко 
стотин хектара. Земите, върнати на 
местните обитатели са твърде ограни-
чени, за да могат децата им, на свой 
ред, да преживяват благодарение на 
тях. Тези, които не притежават парцели 
и живеят от риболов или временна зае-
тост в града или в плантациите, са още 
по-ощетени. Това да не ги притеснява 
– екотуризмът ще им дойде на помощ! 
На теория жителите могат да отворят 
страноприемница, да бъдат наети на 
работа в хотелите, да се възползват от 
интереса към местната култура или 
да продават „типични“ произведения, 
но в действителност всичко е много 
по-сложно.

КОНСЕНСУСЪТ относно туризма се характери-
зира с това, че изключва всякакво политическо 
измерение и се оценява единствено игровият 

му и икономически характер. Въпросното явление 
би могло да се разбере по-добре, ако се придър-
жаме към хипотезата, изказана от философа Тони 
Андреани - демокрацията и политическата култура 
принадлежат в по-голямата си част към сферата на 
труда, а не към тази на свободното време (1).

Туристическата митология утвърждава идея-
та за ваканцията като отклонение, като време, 
неподвластно на гражданския живот и историята. 
Образите, представящи прекъсването на социал-
ните задължения, се срещат в изобилие, както 
например в рекламата на туристическа агенция 
„Оподо“ (2007): на един плаж на остров Мавриций 
двама туристи се хвърлят във водата, след като 
са оставили върху пясъка на преден план не само 
градските си дрехи, но и маските си… Следовател-
но туризмът е ритуалният израз на една потреб-
ност, която се състои в освобождаване от поетите 
задължения и социално бягство, дори своеобразно 
колективно освобождаване. Тук се сблъскваме 
с често срещания, пренебрежителен смисъл на 
думата „турист“, с конотациите ѝ на лековатост, 
аматьорство, дилетанство и дори цинизъм.

Въпреки това полаганите всестранни усилия 
да се поддържа този сектор извън кадър по отно-
шение на обикновения свят вече не са достатъчни. 
И многобройни признаци свидетелстват за въпрос-
ния разрив. 

На местно ниво проектите за туристически 
обекти и паркове за развлечения предизвикват 
почти системно едно противопоставяне, чиято сила 
напомня тази на съпротивата срещу изграждането 
на съоръжения за изгаряне на отпадъци или строеж 
на магистрали. Това явление вече не се ограничава 

до израза „Където и да е, само не при мене“, а се 
стига все повече до отхвърляне на „фабриките за 
удоволствия“ с израза „Нито тук, нито другаде“.

Възприемането на туризма като дейност, която 
изтъква местната идентичност, не замърсява и 
създава работни места, отстъпва мястото на кри-
тика, която го опровергава на всички нива, в това 
число и от гледна точка на социалните практики 
и териториал ното развитие. Броят на социалните 
конфликти нараства, за което свидетелстват после-
дователните стачки  през първото десетилетие на 
XXI в. – първата стачка на служителите на лифто-
ви съоръжения във френските курорти за зимни 
спортове (февруари 2004 г.), последвана няколко 
месеца по-късно (юни 2004 г.) от широко отразения 
в медиите социален конфликт в големите хотели по 
Лазурния бряг по повод фестивала в Кан.

По-късно станахме свидетели на първата стач-
ка на служителите в туристическите бюра (септем-
ври 2005 г.), първата демонстрация на сезонните 
работници в Шамони (март 2006 г.), първата стачка 
(за шестдесет години!) на служителите в седали-
щето на туроператора FRAM (май 2008 г.)... 

Тези движения, макар и закъснели, говорят 
доста за особения статут на тази индустрия в 
една страна, привикнала на социални движения, 
а секторът въобще предоставя ново пространство 
за действие на синдикалните организации, сблъск-
ващи се с повтарящи се проблеми, свързани 
преди всичко със сезонната работа – несигурност, 
незаконен труд, лоши трудови условия , ниско 
заплащане...

Ф. Б. И Р. К.

(1) Tony Andéani, Un être de raison. Critique de l’homo 
oeconomicus (Едно разумно същество. Критика на хомо ико-
номикус), Syllepse, Париж, 2000.

ограничените разсъждения за търсене на различни 
видове туризъм, може да се мисли и за изоставяне 
на туризма въобще.

Тази радикална позиция, която далеч не е 
прост антиконформизъм, се прилага практически 
във всекидневието – турнета на музиканти-люби-
тели, житейски или активистки пътувания, занаят-
чийски стажове, съвместни проекти, доброволен 
и безплатен труд… Все употреби на времето и 
пространството, които, преживявани като лични 
приключения, се освобождават от легитимните 
места, поведения и кодове на туризма, за да се 
посветят на комбинации от междучовешки, житей-
ски, художествени, занаятчийски, интелектуални, 
географски и времеви регистри. Правилата и 
формите на туризма са пренебрегнати, избегнати, 
забравени или отречени.

Десетилетия наред конформистките ритуали 
са използвали еманципаторския мит за ваканции-
те, сега посттуризмът тепърва предстои да бъде 
измислен. Нека имаме наум утопичното уравне-
ние на Ернст Блох: „свободно време = свободни 
пространства“ (3).

(3) Ernst Bloch, Le Principe espérance (Принципът на-
дежда), tome 2: Les épures d’un monde meilleur (Плановете за 
един по-добър свят), Gallimard, Париж, 1982 (1º изд. 1959).

ФИЛИП БУРДО И РОДОЛФ КРИСТЕН

Любезни, но гневни организаториÄîáðå 
îðãàíèçèðàíî 

áåçäåëèå
(От  стр. 3)

(1) Имената на събеседниците ни бяха 
сменени по тяхна молба. 
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Странен говорител

ВСЯКА КАУЗА си има 
посланици. Силуетът 
на бившата манекенка 

Адриана Карембьо рекламира 
събирането на средства от страна 
на Червения кръст във Франция. 
Ирландският певец Пол Дейвид 
Хюсън (по-известен под името 
Боно от групата „U2“) дава гласа 
си за борбата с глада, така 
както е замислена на Световния 
икономически форум в Давос. 
Но ще трябва ли да се научим 
да свързваме развитието на 
туризма като вектор на растеж 
(вж. статията на стр. 4 ) с 
облика, леко намръщен, на 
Робърт Мугабе? Изглежда именно 
към това ни насочва решение-
то на Световната организация 
по туризъм (СОТ), обявено на 
29 май 2012 г., президентът на 
Зимбабве да се представя като 
„радетел“ за каузите ѝ, редом 
с футболиста Дейвид Бекъм, 
актрисата Дрю Баримор и певеца 
Рики Мартин. Новата мисия на 
Мугабе, на власт от 1987 г., обаче 
ще му даде малко възможности 
да пътува, тъй като е обвинен в 
предизборна измама, подтикване 
към насилие и възпрепятстване 
на появата на политическа 
опозиция. Той подлежи на 
международни санкции, които 
му забраняват да пътува в някои 
държави в света, сред които и 
Канада, която напусна СОТ след 
решението на организацията.

 â òúðñåíå íà ñàìîáèòíîñò
Наистина, как да се отглеждат 

плодове и зеленчуци, когато първите, 
които се възползват от тях, са май-
муните, дивите прасета и слоновете? 
Ловкостта на едните и силата на 
другите прави безполезни всякакви 
огради. Единствено големите план-
тации имат средствата да поставят 
сигурни електрически заграждения. 
Остават занаятите, но рядкост са тези, 
които все още практикуват тъкането 
или дялането. Пластмасовите изделия 
доста отдавна замениха кошниците от 
лико. Традиционните представления? 
Младите не се интересуват от местната 
култура. Животните предизвикват по-
голям интерес у туристите.

 
Само две стаи със закуска с доста 

примитивни удобства се администри-
рат от местните. По принцип хотелите, 
всички под общото име еко-ложи в 
справочниците и брошурите, дават под 
наем заеманите от тях парцели, което 
носи значителни приходи на десетина 
семейства. Но само две или три от 
тях наемат на работа местни жители. 
Повечето предпочитат да се обърнат 
към филипински или индонезийски 
имигранти, които струват по-евтино.

 
Мери, бивш координатор по „еко-

туризма“ към СФДП, натоварена да 
придвижи „отдолу нагоре“ един проект, 
който взема под внимание молбите на 
местните жители, ни описва ситуацията 
от края на 90-те, когато съществуват все 
още само пет еко-ложи: „Операторите 
смятаха, че дават шанс на местните 
жители, но те не се възползват от 
него. Те назначиха няколко души, но се 
оплакваха, че не идват на работа, кога-
то има сватба, например.“ Тя добавя: 
„Хората казват, че е правилно да по-
лучат работа, защото са местни. Но 
на това имат право само тези, които 
го заслужават. Иначе трябва да бъде 
назначен някой по-квалифициран.“ Без 
образование, с лош английски, местни-
те жители рядко отговарят на търсената 
работна ръка, дори да се цени тяхното 
познание за природата. От своя страна, 
те се оплакват от условията на работа 
и от липсата на свобода при работата 
на надница. „Предпочитам сам да 
съм си началник, дори ако трябва да 
преживявам само от риболов“, ни до-
веряват с нещо средно между гордост и 
примирение Зулкифлир, Аирул, Фейзал 
и много други жители – от Бату Путех 
до Абаи.

Да бъдат опазени животните 
от вредите, които им 
причиняват местните 
жители…

Следователно предимствата, които 
местните хора извличат от екотуризма, 
се оказват по-ограничени, отколкото 
внушават властите, когато ги подтикват 
да участват в опазването на природата, 
превърната в стока. „Ако нямаме полза 
от туризма, беше подхвърлил един 
местен през 1996, ще убием последните 
носати маймуни, за да няма туропера-
торът какво да показва“ (2)! Вече се 
налага едно чувство – туризмът тласка 
властите да се грижат повече за живот-
ните и причинените им от жителите 
вреди… отколкото обратното.

 
В замяна на това защитата на окол-

ната среда обслужва много ефикасно ин-
тересите на туристическата индустрия. 
Над 70 хил. души годишно посещават 
резервата, като броят им постоянно 
се увеличава, за което свидетелстват 
новите хотели. Главните атракции са 
орангутаните и борнейските слонове. 

При това, за да достигнете резервата, 
трябва да понесете прекосяването на сто 
и петдесет километра палмови планта-
ции, които принадлежат предимно на 
големи компании. „Моите туристи 
плачат, когато видят плантациите!“, 
уверява ни Албер, собственик на път-
ническа агенция в Кота Кинабалу и на 
еко-ложа в Сукау.

 
Според официално обявеното, през 

последните петнадесет години неза-
конните плантации са били разрушени, 
бракониерите – задържани или разубе-
дени, животните – изучени, защитени и 
обгрижени. Гъстотата на слоновете се 
увеличава, отсечените от 1950 г. насам 
гори израстват отново… Накратко, в 
близост до резервата, по протежение на 
реката, пейзажът постепенно се добли-
жава до очакванията на туристите. Знак 
за този успех е и това, че възможностите 
за прием на туристи са нараснали от ня-
колко примитивни палатки през 1990 г. 
до близо 340 стаи днес, т.е капацитет за 
над двеста хиляди нощувки. Петнаде-
сетина хотелски комплекса са съсредо-
точени около селата Сукау (над хиляда 
жители) и Билит (под двеста).

 
Мартин, инициаторът на проекта 

за туризъм на квартира при местните 
жители в Кинабатанган, е инженер по 
образование, попаднал под очарование-
то на Борнео. От 1991 г. той решава да 
работи в туризма в Сабах. Казва, че в 
началото бил шокиран, тъй като някои 
обиколки включват посещение на села-
та, без това да носи никаква полза на 
населението. Когато жителите поискат 
своя дял, туроператорът предпочита да 
напусне селото: „Тъй като има много 
села, много е лесно да се намери друго.“ 
Тази практика не се отразява върху 
посещаемостта на обиколката, защото 
не се вижда: „Туристите не са наив-
ни, но те не познават историята на 
маршрута и всичко изглежда толкова 
розово, толкова идеално…“ Те остават 
с убеждението, че се избрали изгодна 
за населението формула, докато то 
изобщо не влиза в сметката.

 
От края на 80-те години, по причи-

на на свръхексплоатацията на гората, 
селяните от Кинабатанган губят въз-
можността да бъдат наемани като дър-
восекачи в горските резервати. Сочат 
ги с пръст, защото секат незаконно от 
близката гора. Идеята да се рекламира 
туризмът като алтернатива на един 
обречен начин на живот си проправя 
път: „През 1996, разказва Мартин, чух, 
че правителството иска да се заеме с 
част от опазването на природата в 
Кинабатанган и да прокара проекти 
за селски туризъм. Затова се свързах 
със СФДП. Те имаха дарители, а аз 
имах едно село, което искаше да опита 
различен начин на живот, основан вър-

ху развитието на общността – Бату 
Путех. Опазването на биоразнообра-
зието  беше част от нашия проект, 
но целта на обитателите беше да 
преустановят незаконната сеч.“

 
Homestay program (отсядане при 

местен жител) изглежда проста про-
грама. Десетина селяни трябва да се 
съберат, да докажат, че тяхната област 
представлява туристически интерес, да 
устроят дома си така, че да отговаря на 
определени хигиенни правила и всичко 
е наред. След поредица дискусии и 
обучения т. нар. homestay е открит. Бату 
Путех създава последователи – четири 
подобни места се появяват между 1997 
и 2004 г. в Кинабатанган, шестнадесет – 
в Сабах. Всичко е просто – остава само 
да дойдат туристите, местните могат да 
печелят пряко от туризма.

Спретнати къщи, 
с телевизор в центъра 
на дневните

Въпреки това тази простота е 
само привидна. Хората с най-скром-
ни възможности не могат да заплатят 
необходимия ремонт. Обучението е 
безплатно, но се провежда до главния 
град Кота Кинабалу, на 400 километра 
от Кинабатанган. Разходите за път 
са равни на една месечна заплата на 
съпружеска двойка (около 100 евро). 
Повечето туропе ратори отказват да ра-
ботят с homestay, с изключение на една 
австралийска агенция, специализирана 
в приключенския туризъм, и още една, 
национална, създадена от жителите на 
Сукау.

 
От друга страна се получава раз-

минаване между голямото значение, 
което отдават на комфорта малайските 
граждани, включени в проекта, и жела-
нията на западните туристи, търсещи 
автентичност, приключение и тръпка. 
Там, където някои искат да си поиграят 
на Индиана Джоунс, те са приети в 
спретнати къщи, в чиито дневни те-
левизорът е в центъра. Е да, гостите 
седят на земята и ядат с дясната ръка, 
понякога дюшекът е поставен право на 
земята, а глигани ровят през нощта под 
подпорите на къщата. За най-големите 
късметлии маймуните ще организират 
малко представление, като си отмъкнат 
храна от кухнята, слоновете ще пока-
жат края на хоботите си в градината. Но 
като цяло, действителността никога не 
съответства на образа, който пътниците 
са си изградили за живота в джунглата. 
Перални машини, вентилатори, миксе-
ри, цинкови покриви, коли. В списъка с 
предмети, с които селяните се сдобиват 
благодарение на приходите от туризъм, 
липсват само мелачката на отпадъци и 
машинката за гофрети от песента „Жал-
ба за прогреса“ на Борис Виан.

Обратното, еко-ложите са построе-
ни от дърво на границата с гората 
и създават илюзията, че се сливат с 
джунглата. Отдалеченото им разпо-
ложение спрямо селата ограничава 
стоковия обмен между местни жители 
и посетители. Пазарните им умения 
и мрежите им ги превръщат в опасни 
конкуренти на модела homestay.

 
Окуражени от СФДП, през 2008 г. 

петима еколози решават да създадат 
асоциация за опазване на околната 
среда, учредявайки екотакса, включена 
в предплатата: „Целта ни е да опазим 
нашата инвестиция“, заявява пред-
седателят на асоциацията. Джунглата, 
животните и реката действително със-
тавляват основен ресурс за хотелиери-
те, без тях няма дейност. Благодарение 
на получените суми, те предлагат да 
финансират охранителен патрул, да 
установят общ код за добро социално 
поведение и отношение към околната 
среда и да участват в повторното зале-
сяване на областта.

 
Така, дори ако опитът за локално 

развитие на екотуризма води до недора-
зумения, които се дължат на разминава-
не в представите, този опит позволява 
да се разшири кръгът на защитниците 
на природата чрез създаване на зависи-
ма от околната среда икономика. Спо-
ред всички участници в организацията 
на туризма бреговете на Кинабатанган 
сега са опазвани по-добре, отколкото 
преди идването на туристите…

(2) Heiko K. L. Schulze, Villagers in 
Transition : Case Studies from Sabah, Малазайски 
университет, Сабах, 1999.
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финансова помощ, която няма 
нищо общо с едно спасяване“, 
заяви Луис де Гиндос – минис-
тър на икономиката и конку-
рентноспособността. А Рахой 
потвърди: „Става въпрос за 
един заем, който не засяга 
публичния дeфицит“).

Всичко това оставя впечат-
лението, че става въпрос за 
една страна в корабокруше-
ние. И обитателите ѝ откриват 
сега, че зад привидностите 
на „испанското икономическо 
чудо“, хвалено в продълже-
ние на няколко петилетки от 
правителствата на левицата и 
десницата, се крие модел на 
„строителен балон“, прояден 
от некадърност и алчност. Днес 
разбираме отчасти, противно 
на желанията ни, една от го-
лемите загадки на испанската 
история – как стана така, че 
въпреки планините от злато и 
сребро, докарани от Америка, 
страната се превърна от 17 век 
насам в „Двора на чудесата“, 
пълна с просяци, отритнати 
и бездомници? Какво стана 
с това огромно богатство? 
Отговорът е пред очите ни – 
некадърност и късогледство 
на управляващите, безкрайна 
алчност на банкерите.

Днешното наказание не е 
приключило. След като аген-
ция „Мудис“ намали през юни 
рейтинга на испанския дълг 
от А3 на Баа3 (една точка 
над „облигациите боклук“), 
премията  риск  стигна  до 
неудържими нива. Платежос-
пособността на Испания се 
спуска по наклон, който води до 
необходимостта от спасителна 
акция. И както за спасяването 
на банката, така и за спасява-
нето на държавния дълг, ще 
се плати огромна социална 
цена. В годишния си доклад 
за Испания Международният 
валутен фонд иска от прави-
телството да увеличи ДДС-то 
и да одобри колкото се може 
по-бързо още едно намаление 
на заплатите на държавните 
служители, за да се намали 
дефицитът. В един от работни-
те си документи експертите на 
МВФ препоръчват на Испания 
да улесни още повече увол-
ненията, да остави само един 
вид договори за назначения и 
да не се компенсират автома-
тично заплатите в зависимост 
от инфлацията (3).

Европейската  комисия 
също препоръчва вдигането 
на ДДС-то, приемане на нови 
ограничения, като удължава-
не на пенсионната възраст, 
контрол над разходите в ав-
тономните области, свиване 
на помощите на безработни, 
премахване на данъчните об-
лекчения за основно жилище 
и съкращения на държавната 
администрация. Всичко това… 
преди 2013 година. Тъй като не 
може да се девалвира еврото, 
ще се девалвира цялата стра-

на, като се намали равнището 
на живот с 20-25%...

От своя страна германската 
канцлерка изисква Испания 
да продължи радикалните 
икономически и данъчни ре-
форми. Въпреки кучешката 
вярност на Рахой, Меркел се 
противопоставя с нокти и зъби 
срещу каквато и да било мярка 
на правителството, която се 
отклонява от линията на стро-
ги ограничения и структурни 
реформи.

Берлин иска да използва 
шока от кризата и господства-
щата позиция на Германия, за 
да постигне една стара цел 
– политическа интеграция на 
Европа по германски модел. 
„Нашата задача днес, заяви 
Меркел в реч пред немския 
парламент, е да компенсираме 
това, което не се направи, 
когато бе въведено еврото, 
и да приключим с този затво-
рен кръг на увековечен дълг 
и неизпълнение на нормите. 
Знам, че е трудно, знам, че е 
болезнено. Това е Херкулесова 
задача, но е неизбежна“. Някои 
коментатори говорят вече за 
Четвъртия Райх…

Защото ако стане този „фе-
дерален скок“ и се напредне 
по пътя към един политически 
съюз, всяка държава-членка 
на ЕС ще трябва да се откаже 
от голяма част от своя сувере-
нитет. И един централен орган 
ще може пряко да се намесва 
в бюджетите и данъците на 
всяка държава, за да наложи 
изпълнението на споразуме-
нията. Колко страни са готови 
да загубят толкова много от 
суверенитета си? Въпреки 
че е неизбежна загубата на 
суверенитет в един проект за 
политическа интеграция като 
ЕС, все пак съществува голяма 
разлика между федерализъм и 
неоколониализъм… (4).

Впрочем в държавите, под-
ложени на спасителни планове, 
между които Испания, тази 
важна загуба на суверенитет е 
вече факт (5). Като опроверга 
Рахой, немският министър на 
финансите Волфганг Шойбле 
заяви, че „тройката“ (ЕЦБ, Ев-
ропейска комисия и МВФ) ще 
контролира преустройството 
на Испанската банка (6). Тази 
„тройка“ ще управлява макро-
икономическата и данъчната 
политика, с цел да продължи 
да налага реформи и ограни-
чения и да осигури приоритет 
за изплащането на дълга към 
Европейската банка и най-ве-
че към германската (7). Така 
от юни месец насам Испания 
разполага с по-малко свобода 

и с по-малък данъчен сувере-
нитет.

И всичко това без никаква 
гаранция, че ще излезе от кри-

Икономически садизъм
зата. Точно обратното. Както 
напомнят икономистите Нийл 
Фъргюсън и Нуриел Рубини: 
„Сегашната стратегия да се 
рекапитализират банките, 
като държавите взимат зае-
ми от вътрешните пазари на 
облигации или от Европейския 
механизъм за финансова ста-
билност, или от наследилия го 
Европейски механизъм за ста-
билност (ЕМС), се оказа съкру-
шителна в Ирландия и Гърция. 
Държавният дълг буквално 
избухна и държавата стана 
още по-неплатежоспособна, 
докато банките се превърнаха 
в голям риск, тъй като част 
от дълга е в ръцете им“ (8). 

Но след като тази садис-
тична политика не функцио-
нира, защо се поддържа „до 
смърт“? Защото капитализмът 
е подел нова офанзива с ясна 
цел – да унищожи социал ните 
програми на Държавата на 
благоденствие то, въведени 
след Втората световна война, 
за които Европа е последната 
крепост.

Но както казахме по-горе, 
трябва да внимава, защото 
„масите“ ръмжат…
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Боряна
КОСТОВА

тделил съм си това лято да се
занимавам с преместването на
агенциите, каза преди време
Симеон Дянков. И за разлика от
повечето му твърдения, това май

Разфасоването на
администрацията

О
Дянков се кани да доразруши държавата

Част от Министерството на икономиката, енергетиката и туризма отива от София в Пловдив

ще излезе истина. На портала на МС за
обществени консултации вече е качен про-
ект за промени в Закона за администраци-
ята, предложени за обществено обсъжда-
не. От него е видно, че някои от тях скоро
ще бъдат направени. Коментарите на граж-
даните са много, но съдържанието им (вж.
карето) никак няма да се хареса на идео-
лога на “реформата”, която буквално цели
да разфасова държавната администрация.
Той обаче надали ще ги прочете, тъй като
този портал е само за парлама...

Нека припомним, че още в началото на
мандата Дянков заяви

мераци „да мести камъните”

от едно място на друго, както едно време
се e правело в казармата, за да не стоят
войниците без работа. Тогава си беше
наумил, като подкокороса и премиера, да
разменят сградите на Столичната община
и Министерството на земеделието. Пък на
Борисов само му дай тема и му гледай
сеира! Маса време “показва знания”, обяс-
нявайки как най-импозантната сграда във
всеки град се дава на кметството, че така
било и в Европа, ама, видите ли, досега
никой не се бил сетил да направи това в
София. Впоследствие стана ясно, че Дянко-
вата идея хем е скъпа, хем е ялова, тъй
като ведомството на Мирослав Найденов
няма как да се побере на “Московска” 33.
И данданията отшумя.

После финансовият министър обвърза
заплатите на държавните чиновници с та-
кива критерии за оценка, че сега те или
трябва да гледат началника си в очите и да
му се кланят, или да вървят на борсата. За
жалост тази пролет Симеон Дянков  отново
изпадна в плен на новаторски страсти.

20 агенции излизат
от София

обяви вицепремиерът и се похвали,  че това
е важна част от административната му ре-
форма. Вместо да се преместват цели аген-
ции в провинцията, по-добре и по-евтино
ще бъде техните служители да работят от
разстояние през интернет, коментира пред-
седателят на Центъра за икономическо
развитие Георги Прохаски пред журналис-
ти. Обществени дебати обаче не се състо-
яха. Туризмът ще се управлява от Пловдив,
а НАП ще се настани във Велико Търново,
отсече безапелационно Бойко Борисов. И
разясни на простолюдието, че Пловдив бил
избран, защото е “център на туризма и е
бил средище на траки, римляни и визан-
тийци”. То такива средища у нас бол и
навсякъде, а лъвският пай от печалбите в
туризма се внасят от Черноморието, там
има и ВУЗ за кадри в бранша, ама кой да
ги знае и да ги съобразява тия работи. От
думите на премиера не стана ясно и сре-
дище на какво е бил Велико Търново, че
там да се гласят да запратят приходната
агенция. Президентът Плевнелиев също се
оказа голям познавач по темата - той апло-
дира реформата и веднага даде съвет:
“Държавната агенция по зърнопроизводст-
во е добре да бъде в Русе, Варна, Добрич
или друг земеделски район”. Нищо, че та-
кава агенция нямаме. Объркал се е вероят-
но човекът с Националната служба по
зърното. Нейсе.

Майтап, майтап, ама на чиновниците
смехът им е през сълзи. По последни дан-
ни преместването на двете дирекции на
МИЕТ - “Туристическа политика” и “Марке-
тинг, реклама и информация в туризма”,
трябва да стане още от 1 септември, като
заедно с тях отива и ресорният зам.-ми-
нистър Иво Маринов. При това положение
ще му се налага често да притичва между
града на тепетата и столицата, тъй като
трябва да участва в срещи и заседания на
министерството. Решено е също Агенцията
по рибарство и аквакултури да отиде в Бур-
гас, Агенцията по лозята и виното - в Пле-
вен, Агенция “Митници” - в Русе, Агенция
“Морска администрация” - във Варна. Меж-
дувременно властта кой знае как премисли
за НАП и засега я оставя в София. Но няма
никакви обяснения по какви критерии е
направено разпределението. Някой се по-
шегува, че Русе се е паднал на митниците,
понеже шефът им Ваньо Танов е от тоя

край, на същия принцип приходната аген-
ция трябвало да се готви за Харманли -
родния град на данъчен №1 Красимир Сте-
фанов. Дотук обаче е само началото в раз-
фасоването на администрацията. Дянков
обещава в близките седмици да бъдат обя-
вени новите адреси на още няколко аген-
ции. А Бойко Борисов се прицели и по-
нависоко, като се зарече след време да
изпрати в Пловдив почти цялото земедел-
ско министерство, барабар с Мирослав
Найденов. Окончателното преселение на
всички структури трябвало да стане до ля-
тото на следващата година. Ама за по-си-
гурно вицепремиерът да си плюе в пазвата.
Щото може да го препънат гафове, както
например този с първото преместване в
Пловдив. Там в края на април премиерът
отряза лентата на обновената четириетаж-
на сграда срещу Джумая джамия, където
трябва да се настани “Туризмът”, но само
след месец всичко мухляса и мазилката се
изрони. Сега скоростно върви нов ремонт,
който ще се плати от общината и ще бръкне
в джоба на пловдивските данъкоплатци за
около 150 000 лв.

На Дянков обаче му минава котка път
пред 100-процентовото изпълнение на пла-
новете за агенциите. Премиерът Борисов
не може да не се съобрази с това, че в
началото на следващото лято се падат и
парламентарните избори, та едва ли ще
иска да си сложи

още един „таралеж
в гащите”

Защото разселването на част от
държавната администрация не минава мир-
но и тихо. След като служителите от Аген-
ция “Митници” научиха, че скоро новото им
работно място ще е в Русе, т.е. на има-няма
330 км от София, те часове обсъждаха
какво да предприемат, за да спрат реше-
нието. Започват от днес протести, ефектив-
ни стачки, а не помогнат ли - масово ще
подават оставки. Последното не е без зна-
чение, като се има предвид, че става дума
за над 400 души. Но преди да пристъпят
към крайностите, служителите пратиха про-
тестна декларация до главния секретар на
МС Росен Желязков, после и до председа-
теля на Народното събрание, министър-
председателя, министъра на финансите и
до националния омбудсман. И чакат “от
умрял писмо”.

По признание на министър Дилян Доб-
рев половината от 40-те служители в ди-
рекциите по туризма също отказват да се
преместят в Пловдив. Голямо напрежение
и нагласи за напускане тресат всички аген-
ции. “Да, има силна съпротива, което ме
радва, понеже означава, че идеята е пра-

вилна”, казва самодоволно Дянков в интер-
вю за БНТ. Такава логика със сигурност ще
събуди професионален интерес сред ме-
диците. Според вицепремиера проблемът
е лесно решим, тъй като “които не искат да
се преместят, ще получат по една средна
месечна заплата и ще търсят друга рабо-
та”. Каза го с такава лекота, сякаш не става
дума за хора, а за някакви пионки, които
може да мести както и когато си иска. А
като цяло проектът ще засегне съдбите на
над 2500 държавни чиновници и техните
семейства.

Отгоре на всичко и досега никой от пра-
вителството не знае колко точно ще струва
преселването. Даже самият Дянков не е
наясно и в движение прави някакви

груби сметки без кръчмар

Веднъж обяви, че само за местенето
ще трябват между 50 и 70 млн. лева. После
спомена за 120 милиона. Напоследък се
отказа да уточнява и само повтаря, че раз-
ходите нямало да надскочат 100-150 000
лв. за агенция. Което си е направо смешно.

Промените в Закона за администраци-
ята предвиждат, когато държавен чинов-
ник откаже да се премести на работа в
друг град, да бъде уволнен и като обезще-
тение да му се изплатят до 2 работни за-
плати. (Защо ли Дянков посмали на една?)
Ако обаче пак се уреди на държавна служ-
ба, но с по-малка заплата, два месеца ще
получава предишното си възнаграждение.
Това са доста пари, които трябва да вземат
от хазната, сиреч от всички нас. Но има
други, по-сериозни разходи.

Значителни средства са необходими за
ремонти на сградите, в които ще се наста-
нят агенциите, както и за осигуряване на
нови жилища на служителите, които ще се
преместят, коментира пред медиите Мая
Манолова. Тя нарече безумна идеята на
Дянков чиновниците да бъдат настанявани
в общежития. Според червената депутатка
още пари ще трябват и за издръжка на
членовете на семействата им, като на все-
ки се полага по една четвърт чиновничес-
ка заплата. Повече от 350 000 лв. годишно
ще бъдат само командировъчните на мит-
ничарите, изчислиха от агенцията на Ва-
ньо Танов. По техни разчети годишният
наем за помещенията, в които ще се нане-
сат в Русе, няма да е по-малък от 760 000
лв. Няма съмнение, че поредната авантюра
на хер Флик (това прозвище Дянков полу-
чи заради приликата му с един герой на
комедийния сериал “Ало, ало”) ще доопо-
ска изтънелия и без туй фискален резерв.
Министърът по еврофондовете Томислав
Дончев опита да позамаже положението,
обещавайки евросредства за преместване-

то на агенциите. Но на пари за това от
Брюксел можем да се надяваме най-рано
през 2014 година.

 Пита се в задачката защо насред голя-
мата криза Симеон Дянков е тръгнал да
“разхожда” държавните агенции из Бълга-
рия? Защо през глава се хвърля в такава
“ безумна, екстравагантна и смешна рабо-
та”, както се изрази Сергей Станишев.
Според лидера на БСП властта клати ваго-
на, за да изглежда, че той се движи. Вярно,
това правителство не е кадърно да управ-
лява, но трябва да му признаем, че по
имитациите е цар. То обаче е

майстор и по мръсните номера

Които винаги са подмолни. И Дянков си
държи на своето, че преместването на аген-
циите е благородно дело, понеже така
капацитет щял да остава не само в София,
а и в другите градове, където има добри
университети. “От реформата ще се получи
съживяване на регионите чрез увеличава-
не на заетостта в провинцията”, обяснява
вицепремиерът. С което си заслужи освирк-
ването от синдикатите. Но и без да си проф-
съюзен деятел, не е трудно да разбереш,
че някакви си 20-30-50 свободни места са
капка в морето на безработицата, която
души градовете ни. Пък и нали тук, в Со-
фия, същият брой служители ще отидат на
борсата. Освен това държавната админис-
трация ще напуснат ключови експерти,
специалисти, които са се изграждали с
години и имат професионални натрупва-
ния, а ще ги заместят хора, които тепърва
трябва да навлизат в новата за тях дейност.
Тая работа отдалеч намирисва на “развали
къща, направи колиба”. Пък и Дянков, въпре-
ки оптимизма си, признава с половин уста,
че ефектът от реформата ще се разбере
едва след две-три години. Ами ако този
ефект се окаже негативен?

Идеята за агенциите е “меко казано,
нелепа, несериозна и неадекватна”, смята
бившият шеф на СДС Мартин Димитров.
Преместването им “само ще създаде хаос
в системата и намаляване на ефективност-
та на работата”, допълва картината лидерът
на КНСБ Пламен Димитров. Ами, че нали
точно такава е подривната цел на автора
на реформата, с която всъщност се залагат
управленски мини на следващото прави-
телство! И който и да дойде на власт след
ГЕРБ, би загубил поне година да развърне
администрацията на място и да сложи
дейностите й в ред. Дреме му на Дянков, че
от бъркотията ще загубят не само полити-
ците, а и българският народ. Той нали ще
е надалече и ще си гледа кефа във Ва-
шингтон. Ама казва ли ти някой какво има
да се случва занапред.

ОТ ПОРТАЛА ЗА ОБЩЕСТВЕНИ КОНСУЛТАЦИИ
Krebs: œ‡Ë, ı‚˙ÎÂÌË Ì‡ ‚ˇÚ˙‡
ÕˇÏ‡ Ô‡Ë Á‡ ‰ÂÚÒÍË Ì‡‰·‡‚ÍË Ì‡ ‚ÒË˜ÍË ‰Âˆ‡, ÌˇÏ‡ Ô‡Ë Á‡ ÔÓ-‰ÓÒÚÓÈÌË

ÔÂÌÒËË Ì‡ Ì‡¯ËÚÂ Ó‰ËÚÂÎË, ÌˇÏ‡ Ô‡Ë Á‡ ÒË‡ˆËÚÂ, Á‡ ÔÓÒÚ‡‰‡ÎËÚÂ ÓÚ
Ì‡‚Ó‰ÌÂÌËˇÚ‡ Ë ÁÂÏÂÚÂÒÂÌËÂÚÓ. ÕÓ ËÏ‡ Ô‡Ë Á‡ Ú‡ÁË „ÎÛÔÓÒÚ ÌÂ˜Û‚‡Ì‡. ŸÂ
ÒÂ ‰‡‰‡Ú Á‡ Ò‡ÏÓÚÓ ÔÂÏÂÒÚ‚‡ÌÂ ÒÂ„‡, ‡ ÒÎÂ‰ ÚÓ‚‡ Ë „Ó‰ËÌË Ì‡Â‰ Á‡ Á‡‚Ë¯ÂÌË
‡ÁıÓ‰Ë Á‡ ÍÓÏÛÌËÍ‡ˆËË, ÍÓÏ‡Ì‰ËÓ‚ÍË Ë Í‡Í‚Ó ÎË Ó˘Â ÌÂ. ŸÂ ÒÂ ‡ÁÛ¯Ë
ÌÂ˘Ó, ÍÓÂÚÓ ÙÛÌÍˆËÓÌË‡, Á‡ ‰‡ ÒÂ Ì‡Ô‡‚Ë Â‰ËÌ Ì‡ÎÛ‰ÌË˜‡‚ ÂÍÒÔÂËÏÂÌÚ.
 ‡Í‚Ó ˘Â ÒÚ‡ÌÂ, Í‡ÚÓ ÒÂ ÛÒÚ‡ÌÓ‚Ë, ˜Â ÚÓÁË ÂÍÒÔÂËÏÂÌÚ Â ÔÓÂ‰Ì‡Ú‡ „Â¯Í‡?
¬ÒË˜ÍÓ ÓÚÌÓ‚Ó ÎË ˘Â ÒÂ ÔÂÏÂÒÚË Ì‡Á‡‰? »ÎË ÔÓÒÚÓ ˘Â Á‡ÍËÂÏ ˆˇÎ‡Ú‡
‡‰ÏËÌËÒÚ‡ˆËˇ?  Ó„‡ÚÓ ËÒÍ‡ÚÂ ‰‡ Ò˙ÊË‚ˇ‚‡ÚÂ ‡ÈÓÌË, Ò˙Á‰‡ÈÚÂ ÛÒÎÓ‚Ëˇ Á‡
‡Á‚ËÚËÂ Ì‡ ËÍÓÌÓÏËÍ‡Ú‡ Ú‡Ï, ‡ ÌÂ ÏÂÒÚÂÚÂ ‡‰ÏËÌËÒÚ‡ˆËË.

Niki:  ¿ ¬¿ ≈ ÷≈À“¿????????????????
 ‡Í‚Ó ˘Â ÒÚ‡ÌÂ, ÍÓ„‡ÚÓ ÒÂ ‡Á·ÂÂ ÌÂÂÙÂÍÚË‚ÌÓÒÚÚ‡ Ì‡ ÚÓ‚‡ ÔÂÏÂÒÚ‚‡ÌÂ?

«‡ Ò˙ÊË‚ˇ‚‡ÌÂÚÓ Ì‡ ‰‡‰ÂÌ ‡ÈÓÌ Â ÌÂÓ·ıÓ‰ËÏÓ ‰‡ ÒÂ ‡·ÓÚË ÔÓ Ì‡ÏË‡ÌÂ Ì‡
ËÌ‚ÂÒÚËˆËË Á‡ Ò˙ÊË‚ˇ‚‡ÌÂ Ì‡ ËÍÓÌÓÏËÍ‡Ú‡, ‡ ÌÂ ÛÌË˘ÓÊ‡‚‡ÌÂ Ì‡ ‡‰ÏËÌËÒ-

Ú‡ˆËˇ ‚ —ÓÙËˇ Á‡ ÒÏÂÚÍ‡ Ì‡ ÚÂÔ˙‚‡ ËÁ„‡Ê‰‡ÌÂ Ì‡ Ú‡Í‡‚‡ ‚ ÔÓ‚ËÌˆËˇÚ‡.
≈Ï‡: ƒÂˆÂÌÚ‡ÎËÁ‡ˆËˇ?
¬Ò˙˘ÌÓÒÚ ‰ÛÏ‡Ú‡ ì‰ÂˆÂÌÚ‡ÎËÁ‡ˆËˇî ÓÁÌ‡˜‡‚‡ ‰ÂÎÂ„Ë‡ÌÂ Ì‡ ÔÓ‚Â˜Â Ô‡‚‡

Ì‡ ÏÂÒÚÌËÚÂ ÒÚÛÍÚÛË, ‡ ÌÂ ÔÂÏÂÒÚ‚‡ÌÂÚÓ Ì‡ ˆÂÌÚ‡ÎÌËÚÂ Á‚ÂÌ‡ Ì‡ ‰˙Ê‡‚-
Ì‡Ú‡ ‡‰ÏËÌËÒÚ‡ˆËˇÚ‡ ËÁ ˆˇÎ‡Ú‡ ÒÚ‡Ì‡. ¿„ÂÌˆËˇ ìÃËÚÌËˆËî Ë »ÁÔ˙ÎÌËÚÂÎÌ‡
‡„ÂÌˆËˇ ìÃÓÒÍ‡ ‡‰ÏËÌËÒÚ‡ˆËˇî Ë ‚ ÏÓÏÂÌÚ‡ ËÏ‡Ú Ú‡ÍË‚‡ ÒÚÛÍÚÛË. “Ó‚‡,
˜Â ‰‡‰ÂÌ‡ ‡‰ÏËÌËÒÚ‡ˆËˇ ˘Â ÒÂ ÔÂÏÂÒÚË ‚ ÍÓÈÚÓ Ë ‰‡ Â „‡‰, ÌÂ ÓÁÌ‡˜‡‚‡
ÌÂÔÂÏÂÌÌÓ, ˜Â ˘Â ÒÂ ÓÚÍËˇÚ ·ÂÁ·ÓÈ ÌÓ‚Ë ‡·ÓÚÌË ÏÂÒÚ‡ Á‡ ÏÂÒÚÌËÚÂ ıÓ‡.
Õ‡ÔÓÚË‚, ÔËÒÚË„‡ÌÂÚÓ Ì‡ ‰˙Ê‡‚ÌËÚÂ ÒÎÛÊËÚÂÎË ‚ ÌÓ‚Ëˇ „‡‰ Ò ·ÂÁ‡·ÓÚ-
ÌËÚÂ ÒË Ò˙ÔÛ„/Ë ÔÓ-ÒÍÓÓ ·Ë ‰Ó‚ÂÎÓ ‰Ó ÔÓ‚Ë¯‡‚‡ÌÂ, ÓÚÍÓÎÍÓÚÓ ‰Ó ÔÓÌËÊ‡-
‚‡ÌÂ Ì‡ ·ÂÁ‡·ÓÚËˆ‡Ú‡ ‚ ‡ÈÓÌ‡. »ÍÓÌÓÏËÍ‡ ÒÂ Ò˙ÊË‚ˇ‚‡ Ò ÔÓËÁ‚Ó‰ÒÚ‚Ó,
‡ ÌÂ Ò ÔÂÏÂÒÚ‚‡ÌÂ Ì‡ 300-400 ˜Ó‚ÂÍ‡ ÓÚ „‡‰ ’ ‚ „‡‰ ”. —ÔÂÚÂ ‰‡
Á‡·ÎÛÊ‰‡‚‡ÚÂ ıÓ‡Ú‡ ‚ Ò˙ÓÚ‚ÂÚÌËÚÂ „‡‰Ó‚Â, ˜Â ÔÂÏÂÒÚ‚‡ÌÂÚÓ Ì‡ ‡‰ÏËÌËÒÚ-
‡ÚË‚Ì‡ ÒÚÛÍÚÛ‡ Ú‡Ï ÏË„ÌÓ‚ÂÌÓ ˘Â Â¯Ë ÔÓ·ÎÂÏ‡ Ò ·Â‰ÌÓÒÚÚ‡ Ë ·ÂÁ‡-
·ÓÚËˆ‡Ú‡, ÚÓ‚‡ ÔÓÒÚÓ ÌÂ Â ‚ˇÌÓ. œÂÏÂÒÚ‚‡ÌÂÚÓ ˘Â ÌË ÒÚÛ‚‡ Ú‚˙‰Â ÒÍ˙ÔÓ.
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Искам
думата

Читателят преди всичко

iskamdumata@duma.bg

лед установяването
на новата власт през
1944 г. работех като
секретар на стопан-
ска комисия при ОФ

Новият ред ни превръща в малоумни скотове

Да си президент собственик на милиони левове, не е нито
грях, нито порок. Стига само състоянието да ти е придобито
по честен и законен начин, от който гражданите, които са те
избрали за държавен глава, не трябва да се срамуват.
Премиерът добре си беше направил сметката с предложения
от него кандидат за държавен глава и, както обикновено се
случва напоследък, оглупялата част от народа ни отново се
хвана на въдиците, избирайки за държавен глава незрялата
фигура на милионера Плевнелиев, загърбвайки умния, честен
и почтен Ивайло Калфин.
Плевнелиев взе президентския пост с решаващата помощ на
КС, който си затвори очите пред рекордно високите по брой
нарушения в тази пълна пародия на избори. Мисля, че е
редно за нас, обикновените българи, да си изясним някои
неща, свързани с бързото забогатяване на настоящия ни
държавен глава с милиони левове през годините на демо-
крацията. Как точно са придобити 2  милиона лева в пари, 5
жилищни имота на стойност около 10 милиона лева най-
малко, като само един от имотите - суперлуксозна сграда на
гръцкия остров Халкидики, е оценен за немалко пари.
Явно е, че с мълчанието си досега по горните въпроси
президентът ни прави на глупаци, паднали от Марс, кръгли
наивници, което си заслужаваме като избираме личности от
типа на Бойковия възпитаник Плевнелиев.

На България беше възложе-
на още една роля, създадена
още една грижа, която управля-
ващият екип се зае и изпълнява
с най-голям ентусиазъм. Ще бъде
сериозен пропуск, ако не се от-
бележи личният пример на Б.Бо-
рисов, Р.Плевнелиев и Ц.Цачева.

“Зарадва” се и народът
български, и как няма да се за-
радва, след като от последните
места в класацията на европей-
ските народи по всички показа-
тели, му беше отредено първото
място в изпълнение на много
важна за САЩ и великите сили
на Европа задача - координация
на усилията на сирийската опо-
зиция за сваляне на законно из-
брания президент на Сирия.

Ще се намерят песимисти,
които ще питат защо на България
се възлага тази задача, нима са
малко нейните грижи та й възла-
гат и чужди. Нима се е преборила
с корупцията, бандитизма, осигу-
рила е сигурността и спокойстви-
ето на своите граждани, безрабо-
тицата, катастрофите, неграмот-
ността, бюрокрацията, експлозии-
те, последиците от земетресение-
то и градушките. Нима е възкре-
сила земеделието и индустрията
и е осигурила заплати и пенсии
за едното преживяване. Песимис-
ти ще се намерят, които не забе-
лязват личните усилия на Б.Бори-
сов и Р.Плевнелиев, които не виж-
дат с какъв ентусиазъм ги посре-
ща народът, какви песни им пее,
какви кръшни хора извива, каква
врява вдига, та чак мъдрите слова
заглушава. Песимисти, които ще
твърдят, че бедните пенсионерки,
вместо да плачат - пеят, ядат и
пият и от осигурената софра не
стават. Но песимистът си е песи-
мист, нека мисли и говори, какво-

На 23 юни т.г. певецът
Роберт Абрашев, лауреат
на две награди “Гран при”
от  фестивала в Перник
през 2010 и 2011 г., откри
и закри шестия Междуна-
роден многожанров фести-
вал в града за трета по-
редна година.

Абрашев обаче е оби-
ден на организаторите за
нехайното им отношение
към неговата личност. Ко-
гато телевизия bTV решила

Промените
Димитрина ОВАНЕСЯН

С ентусиазма на онези дни...

нашенецът на новите веяния на
фалшивата демокрация (по мне-
нието на Чърчил)?

Думата ми беше за онази
“промяна” от преди повече от
половин век. След десетина го-
дини голямо напрежение за
утвърждаването на неукрепнала-
та икономически и политически
страна, в убеждаването или на-
силието над някои здраво свърза-
ни за буржоазния ред хора,
въпреки “закръгляването на про-
центите” , нашият народ повярва
в новия ред и се запретна за из-
граждането на новата икономи-
ческа база, стремеж към възпи-
тание на по-хуманни и културни
човешки отношения, масово по-
добряване на бита и условията
за живот на хората... Успехите на
държавата ни бяха видими за
света и страната ни се нареди
сред успяващите във всяко отно-
шение. Не ми е по силите да ана-
лизирам икономическите закони
и нашите грешки, но в следното
съм категорична: природен закон
е, че след всяко раждане
настъпва неговото отрицание -
разрушение, смърт, и ново раж-
дане и нова смърт. Ето защо ние

преживяхме нова “промяна” и
започна съзиданието на нов ред.
Къде виждам аз приликите и раз-
ликите между двете “промени”. И
в двете “промени” плъпнаха като
плъхове към властта често пъти
ограничени, неподготвени да уп-
равляват хора, защитени от своя
произход и партийна принадлеж-
ност. Тази слабост е особено го-
ляма в правителството на Бойко
Борисов. Какви са разликите?
Девети дойде с цел да даде на
изгладнелия народ хляб, равен-
ство пред законите, възможност
да уважава себе си и да живее
като човек, а не като малоумен
скот, в каквото иска да ни
превърне новият ред. Друга раз-
лика, още по-важна е, че през
този 45-годишен социализъм
съдбата на отделния човек за-
почна да придобива все по-голя-
мо значение. Даваше се път на
кадърното, трудоспособното. Раз-
бира се, не минахме без грешки
и извращения. След новата “про-
мяна” съдбата на отделния човек
напълно се елиминира, особено
на старите хора. Всеки може да
се огледа, да помисли и да си
прецени кога е било по-добре.

С
и съставях сводки за изпълне-
ние на производствените пла-
нове в околията. Председателят
на комисията закръгляше наго-
ре процентите в докладите до
центъра и на моите недоумява-
щи въпроси отговаряше: “Не бой
се, докато сведенията отидат до
София, процентите ще нараснат
не само до 95, както сме писа-
ли, но ще стигнат до 100. Ние
трябва да внушаваме на хората,
че вървим напред, да ги обод-
ряваме, да поощряваме ентуси-
азма, колективизма”.

Аз вярвах в ентусиазма, за-
щото сама го изпитвах. Едва след
години, когато се готвех за изпит
по съветска литература, се замис-
лих разколебана. В спора между
инж. Клейс и Глеб Чувалов в “Ци-
мент” на Гладков прочетох: “Енту-
сиазмът е като проливен дъжд,
непродължителен и вреден. Това
е неикономично харчене на си-
лите”, казва старият и опитен ин-
женер. “Ентусиазмът не е проли-
вен дъжд, а душевен огън, който
никога няма да угасне в душите
на комунистите” - му противоре-
чи Глеб Чувалов, честен и само-
отвержен строител на новото
време... Тогава, на 19 години, аз
посещавах частните стопани, ста-
раех се да им внуша вяра в ко-
лективизма, което те трудно про-
умяваха, а съдбата на отделната
личност не съществуваше за мен
като проблем.

Днес, в ХХI век, при развития
капитализъм, колониализъм, им-
периализъм, съдбата на отделния
човек също е без значение. Важ-
ни са печалбите на милиардери-
те и тяхната заробваща виртуал-
на икономика. Днес усещам, че
за кратко време българинът от
едната настройка - патриотизъм,
колективизъм, другарство, взаи-
мопомощ и пр., в които се възпи-
таваше след 9 септември, преми-
на много бързо в тяхното отрица-
ние. Защо така бързо се поддаде

“Откакто е станал наука, социализмът изисква
да се отнасят с него като с наука, т.е. да бъде
изучаван” - казва Енгелс в предговора на “Селска-
та война в Германия”. Тази повеля се отнася за
всички привърженици на научния социализъм (марк-
сизма) и най-вече за наемните работници и служи-
тели, чиито интереси отразява той. С още по-голя-
ма сила тя се отнася за членовете на партиите и
групите, които са си присвоили работническо и
комунистическо име и заявяват, че са представите-
ли на работниците и на служителите и че се борят
за социализъм и комунизъм.

Днес у нас на практика социалистическата на-
ука не се изучава. Няма и учебни партийни години
за членовете на партиите, които заявяват, че изпо-
вядват марксистката идеология. Разчита се на ста-
ри знания отпреди преврата през 1989 г., получени
в тогавашните партийни школи, университети и
учебни години, както и от тогавашните партийни
документи, книги, вестници и списания. Затова и

Читателят пита

Георги АСЕНОВ, Лом

Гледна точка

ПОЗОР ЛИ Е ИЛИ СЛАВА?
то си иска, няма кой да го слуша.
Както казва нашият премиер: Кер-
ванът си върви, а проблемите на
България решение нямат, те мо-
гат да почакат, но свалянето на
сирийския президент не може да
се отлага...

Да, но песимистите продъл-
жават да питат какво печели и
какво губи България, като руши
приятелските връзки с народите
от Азия. Връзки културни, иконо-
мически и политически, изграж-
дани с толкова усилия десетиле-
тия наред. И отговорът е, че пра-
вителството на Сирия бомбарди-
ра и избива цивилни и деца не ги
задоволява. И отново питат кога
и как преброиха убитите, как ус-
тановиха от кои куршуми и бом-
би са жертвите. Пък и това ли е
работа на българските политици.
Защо не се замислят за загубе-
ните пазари и спечелената ом-
раза на тези народи.

Политици като днешните ще
си отидат, историята ще ги за-
брави или няма да забележи, но
България ще бъде запомнена
като враждебна на азиатските
народи страна.

На политиците, забъркващи
България в този конфликт, пре-
поръчвам да прочетат историята
за похода на Александър Маке-
донски с цел да завладее точно
земите на Сирия, Ирак, Персия
(днешен Иран) и дори Индия. За
целта с огън и меч унищожавал
хората на цели райони и достиг-
нал Индийския океан, видял края
на света, но Македония вече не
видял. Ще си позволя един съвет:
изтеглете българския контингент
от чуждите територии и се за-
емете с проблемите на България.

Партиен живот

НАУЧНИЯТ СОЦИАЛИЗЪМ
ТРЯБВА ДА СЕ ИЗУЧАВА

изобилстват някои ненаучни постановки, намира-
щи се в партийните документи, които са служили на
едно друго време.

Трябва да се поучим от руските работници и
служители, които са отишли много напред в идейно
и организационно политическо развитие и са създа-
ли сравнително силни марксистки организации и
групи. Същите издават книги, вестници, списания и
др. Но в основата на всичко това стоят кръжоците
за изучаване на научния социализъм, които са
изградили в по-големите градове на страната. Всич-
ки те съчетават научнотеоретичната с практичес-
ката дейност. Това дава възможност да израстнат
добре подготвени кадри, които дърпат напред ця-
лото движение.

Така са постъпвали и българските марксисти и
по времето на Димитър Благоев, и в годините пре-
ди 9 септември 1944 г.

Българско работническо марксистко движение

Да пазим талантите!

Димитър НЕДКОВ, София

Незрящият
Абрашев
на сцената

да даде специалната награ-
да на Роберт Абрашев, ор-
ганизаторите не са се по-
грижили да я вземат, защо-
то той не бил в момента на
мястото на награждаване.
Роберт Абрашев е недово-
лен и от самата организа-
ция. Поканени са 1600 души
да стоят на открито под
жаркото слънце, без да са
създадени необходимите
условия за добро протича-
не на конкурса.

Много важно е да се ува-
жават хората, които са це-
нители на музиката и с го-
товност идват да помагат за
добрата кауза, а срещат
студенина и незаинтересо-
ваност от страна на органи-
заторите. Не е важно само
да спечелиш проект, а този
проект трябва да бъде на-
правен както трябва, с вло-
жени много усилия и труд.
Иначе остава само притес-
нението, неудобството от

лошите условия на работа
и това, че награди се дават
на председателя на Съюза
на инвалидите, на изпълни-
телния директор на Агенци-
ята за хора с увреждания,
което говори по-скоро за
нереално отчитане на дей-
ствителността. Тази практи-
ка я има отдавна, правят го
и други организации за
съжаление.

Таня ЙОВЕВА

Г-н президент, защо криете
истината за милионите си?
Г-н президент, защо криете
истината за милионите си?
Г-н президент, защо криете
истината за милионите си?
Г-н президент, защо криете
истината за милионите си?
Г-н президент, защо криете
истината за милионите си?
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Позиция Мисия Брюксел

ÚÓ ÊÛÌ‡ÎËÒÚË ÔËÒ‡ı‡, ˜Â ÌË˘Ó
ÌÂ ‡Á·Ë‡ ÓÚ Â‚ÓËÌÚÂ„‡ˆËˇ.
¡Â¯Â ‚ ¡˛ÍÒÂÎ ÔÂ‰Ë ÒÂ‰ÏËˆ‡,
ËÁ‚ËÍ‡Ì ÓÚ ¡‡ÓÁÛ, Í‡ÚÓ Á‡ Ô˙‚Ë
Ô˙Ú ‰‚‡Ï‡Ú‡ ÌÂ Ì‡Ô‡‚Ëı‡ ËÁˇ‚-
ÎÂÌËˇ ÔÂ‰ ÔÂÒ‡Ú‡ ÒÎÂ‰ ÒÂ˘‡-
Ú‡ ÒË. ŒÚÚÓ„‡‚‡ ¡ÓËÒÓ‚ ÓÒÚ‡‚Ë
ÍÓÏÛÌËÍ‡ˆËˇÚ‡ Ì‡ ‰Û„Ë. Õ‡ÒÚ˙ÔË
Ô˙ÎÂÌ ı‡ÓÒ - ‚˙ÚÂ¯ÌËˇÚ ÏË-
ÌËÒÚ˙ ÷‚ÂÚ‡ÌÓ‚ ÛÒÔˇ ‰‡ ‚ÎÂÁÂ ‚
ÍÓÌÙÎËÍÚ Ò ÔÂÁË‰ÂÌÚ‡ œÎÂ‚ÌÂÎËÂ‚ ÔÓ ÚÂÏ‡Ú‡ Á‡ Û‚ÓÎÌÂ-
Ì‡Ú‡ Ò˙‰ËÈÍ‡ ÃËÓÒÎ‡‚‡ “Ó‰ÓÓ‚‡ Ì‡ÔËÏÂ.

“‡Í‡ ËÎË ËÌ‡˜Â, ÷‚ÂÚ‡ÌÓ‚ ËÁ„ÎÂÊ‰‡ ÓÒ˙ÁÌ‡ ÌÂÛÏÂÌËÂ-
ÚÓ ÒË ‰‡ „Ó‚ÓË ÔÂ‰ ÔÛ·ÎËÍ‡ Ë Á‡‚˜Â‡ ÒË ËÁÏËÒÎË ÍÓ-
Ï‡Ì‰ËÓ‚Í‡ ‚ ¡‡‚‡Ëˇ, Ò‡ÏÓ Ë Ò‡ÏÓ ‰‡ ÌÂ ÍÓÏÂÌÚË‡
Á‡ÍÎ˛˜ÂÌËˇÚ‡ Ì‡ ‰ÓÍÎ‡‰‡ Ì‡ ÍÓÏËÒËˇÚ‡. ƒ˙Ê‡‚‡Ú‡ ÓÒÚ‡-
Ì‡ Ì‡ ‡‚ÚÓÔËÎÓÚ.

¿ 5-„Ó‰Ë¯ÌËˇÚ ‰ÓÍÎ‡‰ Ì‡ËÒÚËÌ‡ ÒÂ ÓÍ‡Á‡ Û·ËÈÒÚ‚ÂÌ,
Á‡˘ÓÚÓ ‚ÏÂÒÚÓ ‰‡ ‚‰Ë„ÌÂ ÏÓÌËÚÓËÌ„‡, Í‡ÍÚÓ ÌˇÍÓË Ì‡Ë‚-
ÌÓ ‚ˇ‚‡ı‡, ÚÓÈ Á‡ Ô˙‚Ë Ô˙Ú Í‡Á‡ ËÒÚËÌ‡Ú‡: ¡˙Î„‡Ëˇ Â
ÒÚ‡Ì‡, ‚ ÍÓˇÚÓ ‚Î‡ÒÚ‚‡ Ó„‡ÌËÁË‡Ì‡Ú‡ ÔÂÒÚ˙ÔÌÓÒÚ.

¬ ‰ÓÍÎ‡‰‡ ÌˇÏ‡ ÌËÚÓ Â‰ÌÓ ËÏÂ Ì‡ ÔÓÎËÚËÍ ËÎË Ï‡„Ë-
ÒÚ‡Ú - ÍÓÏËÒËˇÚ‡ Â ÔÂ‰ÂÎÌÓ ‰ËÔÎÓÏ‡ÚË˜Ì‡. ÕÓ ¡ÓËÒÓ‚
Ó˜Â‚Ë‰ÌÓ Â „ÛÁÂÌ. “ÓÈ ÒË ÁÌ‡Â Á‡˘Ó. œÂ‰Ë ÚË „Ó‰ËÌË ‚ÁÂ
‚Î‡ÒÚÚ‡, ‰ÓÈ‰Â ‚ ¡˛ÍÒÂÎ Ë ÔÓËÒÍ‡ ÍÂ‰ËÚ Ì‡ ‰Ó‚ÂËÂ.
¡‡ÓÁÛ ÏÛ „Ó ‰‡‰Â. ÕÓ ÏËÌ‡ ‚ÂÏÂ Ë Ì‡È-‰Ó·Â ËÌÙÓÏË-
‡ÌËÚÂ ÔÂ‰ÒÚ‡‚ËÚÂÎË Ì‡ Â‚ÓÍÓÏËÒËˇÚ‡ ÏË Í‡Á‡ı‡: ì¡Ó-
ËÒÓ‚ Ó·Â˘‡, ÌÓ ÌË˘Ó ÌÂ Ì‡Ô‡‚Ëî.

“Ë „Ó‰ËÌË ÔÓ-Í˙ÒÌÓ ¡˙Î„‡Ëˇ Â ÒËÏ‚ÓÎ Ì‡ ·ÂÁ‚Î‡ÒÚËÂ
Ë ÚËÛÏÙ Ì‡ Ï‡ÙËˇÚ‡. œÂÏËÂ˙Ú ÏÓÊÂ ·Ë ÒÂ Â Ì‡‰ˇ‚‡Î
Ì‡ ‰Û„Ó, Á‡˘ÓÚÓ ‡Á·Ë‡ ÌÂ˘‡Ú‡ ÔÓ Ò‚ÓÈ ÔÓÒÚË˜˙Í Ì‡-
˜ËÌ - ì‡Á ˘Â Ò˙Ï Ì‡È-‚ÂÌËˇÚ Ô‡Ê Ì‡ ÃÂÍÂÎ, ‡ Úˇ ˘Â ÏÂ
ÔÓ‰ÍÂÔˇ ‚ Â‚ÓËÌÒÚËÚÛˆËËÚÂî. ƒ‡, ‡Ï‡ ÎË‰ÂËÚÂ ‚ ≈— ÌÂ
‡ÁÒ˙Ê‰‡‚‡Ú Í‡ÚÓ ·‡·‡ËÚËÚÂ ÓÚ ¡‡ÌÍˇ.

ƒÓÍÎ‡‰˙Ú Â Ì‡È-‰Ó·ËˇÚ ÔÓ‚Ó‰ Á‡ ‚ÓÚ Ì‡ ÌÂ‰Ó‚ÂËÂ
‰ÓÒÂ„‡, Ï‡Í‡ ˜Â ‚ ¡˙Î„‡Ëˇ ìÛÒÔÂıî ‰ÓÒÂ„‡ Â ËÏ‡Î Ò‡ÏÓ
Â‰ËÌ ‚ÓÚ Ì‡ ‰Ó‚ÂËÂ.  ÓÏËÒËˇÚ‡ Á‡ Ô˙‚Ë Ô˙Ú ÒÔÓÏÂÌ‡‚‡
Á‡ ‚˙‚ÎË˜‡ÌÂÚÓ Ì‡ ÒÚ‡ÌËÚÂ-˜ÎÂÌÍË ‚ ÏÓÌËÚÓËÌ„‡. œÓ-
ÁÌ‡‚‡ÈÍË ÔÓÁËˆËËÚÂ Ì‡ ’ÓÎ‡Ì‰Ëˇ, ÚÓ‚‡ ÌËÍ‡Í ÌÂ ÏÓÊÂ ‰‡
ÌË ‡‰‚‡. ŒÒ‚ÂÌ ÚÓ‚‡ ÒÚ‡‚‡ ‰ÛÏ‡ Á‡ ÓÚÒÚ˙ÔÎÂÌËÂ ÓÚ ‰Ó-
„Ó‚ÓÂÌÓÒÚËÚÂ ÓÚ 2007 „., ÒÔÓÂ‰ ÍÓËÚÓ ÏÓÌËÚÓËÌ„˙Ú ÒÂ
ÓÒ˙˘ÂÒÚ‚ˇ‚‡ ÓÚ ÍÓÏËÒËˇÚ‡. ÕËÏ‡ Ú‡ÍÓ‚‡ ÌÂ˘Ó Â ‚˙ÁÏÓÊ-
ÌÓ, ·ÂÁ ¡˙Î„‡Ëˇ ‰‡ ·˙‰Â ÔÓÔËÚ‡Ì‡?

œ‡‚ËÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ ËÏ‡ Ò‡ÏÓ Â‰ËÌ ‡„ÛÏÂÌÚ Á‡ ÔÂ‰ ‰‡-
„ËÚÂ ÁËÚÂÎË - Ì‡¯ËˇÚ ‰ÓÍÎ‡‰ Â ÔÓ-‰Ó·˙ ÓÚ ÛÏ˙ÌÒÍËˇ. “Â
˘Â Ì‡ÒÚÓˇ‚‡Ú, ˜Â Á‡ Ô˙‚Ë Ô˙Ú ¡˙Î„‡Ëˇ ·ˇ„‡ ÔÓ ÓÚ‰ÂÎÌ‡
Ô˙ÚÂÍ‡, Á‡˘ÓÚÓ ÒÎÂ‰‚‡˘ËˇÚ ‰ÓÍÎ‡‰ Á‡ –ÛÏ˙ÌËˇ ˘Â Â ÒÎÂ‰
ÏÂÒÂˆË, ‡ Ì‡¯ËˇÚ ˘Â Â ‰Ó„Ó‰ËÌ‡.

—‡ÏÓ ˜Â –ÛÏ˙ÌËˇ ÌˇÏ‡ ÔÓ·ÎÂÏ Ò Ó„‡ÌËÁË‡Ì‡Ú‡
ÔÂÒÚ˙ÔÌÓÒÚ, Ú‡Ï Ì‡ÔËÏÂ ÌˇÏ‡ ÌËÚÓ Â‰ÌÓ ÔÓÍ‡ÁÌÓ Û·ËÈ-
ÒÚ‚Ó. œÓ·ÎÂÏËÚÂ Ì‡ –ÛÏ˙ÌËˇ Ò‡ ÂÁÛÎÚ‡Ú ÓÚ „Û·‡Ú‡ Ë„‡
Ì‡ Ô‡‚ËÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ Ì‡ ¬ËÍÚÓ œÓÌÚ‡, ÍÓÈÚÓ Á‡ ÏÌÓ„Ó Í‡Ú-
ÍÓ ‚ÂÏÂ ÔÓ‰ÏÂÌË Û‰Ó·ÌËÚÂ Á‡ ¡˙ÒÂÒÍÛ ‚Î‡ÒÚÓ‚Ë ÒÚÛÍÚÛ-
Ë Ò˙Ò Ò‚ÓË. ¬ÍÎ˛˜ËÚÂÎÌÓ Ë ÒÔÂˆË‡ÎËÁË‡Ì‡Ú‡ ÍÓÏËÒËˇ,
ÓÔÂ‰ÂÎËÎ‡ Í‡ÚÓ ÔÎ‡„Ë‡ÚÒÚ‚Ó ÌÂ„Ó‚‡Ú‡ ‰ÓÍÚÓÒÍ‡ ‰ËÒÂ-
Ú‡ˆËˇ.

–ÛÏ˙ÌËˇ Â ÒÚ‡Ì‡ Ò ÓÒÓ·ÂÌ ‚Ë‰ ‰ÂÏÓÍ‡ˆËˇ - Ú‡Ï,
ÍÓÈÚÓ ‚ÁÂÏÂ ‚Î‡ÒÚÚ‡, Á‰‡‚Ó ÒÂ ÓÍÓÔ‡‚‡ ‚ ÌÂˇ. ŒÒ‚ÂÌ ÚÓ‚‡
‚ –ÛÏ˙ÌËˇ Â ÔÂÁË‰ÂÌÚÒÍ‡ ÂÔÛ·ÎËÍ‡, ‚ ÍÓˇÚÓ Ò˙ÊËÚÂÎÒÚ-
‚ÓÚÓ ÏÂÊ‰Û ÔÂÁË‰ÂÌÚ Ë ÔÂÏËÂ ÓÚ ‰‚ÂÚÂ ÔÓÚË‚ÓÔÓÎÓÊ-
ÌË ÔÓÎËÚË˜ÂÒÍË ÒËÎË Â ÏÌÓ„Ó ÚÛ‰ÌÓ. œÓÌÚ‡ ‰‡ÊÂ Í‡Á‚‡,
˜Â Â ÌÂ‚˙ÁÏÓÊÌÓ.

“ÂÁË ‰ÌË ÍÓÏËÒËˇÚ‡ ÛÔ‡ÊÌË ˆˇÎ‡Ú‡ ÒË ÒËÎ‡ ÒÂ˘Û
ÔÓÚË‚ÓÍÓÌÒÚËÚÛˆËÓÌÌËÚÂ ‰ÂÈÒÚ‚Ëˇ Ì‡ œÓÌÚ‡. Õ‡È-‚Â˜Â Úˇ
„Ó ÔËÌÛ‰Ë ‰‡ ‚˙ÌÂ Ô‡„‡ Á‡ Û˜‡ÒÚËÂÚÓ Ì‡ ÔÓ‚Â˜Â ÓÚ
ÔÓÎÓ‚ËÌ‡Ú‡ ÓÚ ËÁ·Ë‡ÚÂÎËÚÂ ‚ ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ‡ Á‡ ËÎË ÔÓ-
ÚË‚ Ò‚‡ÎˇÌÂÚÓ Ì‡ ¡˙ÒÂÒÍÛ, ÍÓÈÚÓ ˘Â Â Ì‡ 29 ˛ÎË. œÂÁ
2007 „. ¡˙ÒÂÒÍÛ ÏËÌ‡ ÛÒÔÂ¯ÌÓ ÔÂÁ ÔÓ‰Ó·Ì‡ ÔÓˆÂ‰Û‡,
Í‡ÚÓ ÔÓÎÛ˜Ë ÔÓ‰ÍÂÔ‡, Ï‡Í‡ ˜Â ÌÂ ·Â ‰ÓÒÚË„Ì‡Ú Ô‡„‡ ÓÚ
50 ÔÓˆÂÌÚ‡+1 ÓÚ ËÁ·Ë‡ÚÂÎËÚÂ. ÕÓ ÚÓ„‡‚‡ ÌÂ ‚‡ÊÂ¯Â
ËÁËÒÍ‚‡ÌÂ Á‡ ‰ÓÒÚË„‡ÌÂ Ì‡ Ô‡„ Á‡ Û˜‡ÒÚËÂ. “ÓÁË Ô˙Ú ÒÓÌ-
‰‡ÊËÚÂ ÒÓ˜‡Ú, ˜Â ¡˙ÒÂÒÍÛ ÌˇÏ‡ ‰‡ ÔÓÎÛ˜Ë ÔÓ‰ÍÂÔ‡Ú‡ Ì‡
ÛÏ˙ÌˆËÚÂ, ÌÓ ‰ÓÒÚË„‡ÌÂÚÓ Ì‡ Ô‡„‡ Á‡ Û˜‡ÒÚËÂ, Á‡ ‰‡
·˙‰Â ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ˙Ú ‚‡ÎË‰ÂÌ, ÓÒÚ‡‚‡ ÔÓ·ÎÂÏ‡ÚË˜ÌÓ. “‡Í‡
˜Â ‚ÒÂ Ô‡Í ËÏ‡ ‚ÂÓˇÚÌÓÒÚ ¡˙ÒÂÒÍÛ ‰‡ ÒÂ ‚˙ÌÂ Ì‡ ·ˇÎ
ÍÓÌ. ¬ ÔÓÚË‚ÂÌ ÒÎÛ˜‡È Ó·‡˜Â, ‡ÍÓ ÔÓ‚Â˜Â ÓÚ 50% ÓÚ
Â„ËÒÚË‡ÌËÚÂ „Î‡ÒÓÔÓ‰‡‚‡ÚÂÎË „Î‡ÒÛ‚‡Ú ÒÂ˘Û ÌÂ„Ó,
¡˙ÒÂÒÍÛ „Ó ˜‡Í‡ Á‡Ú‚Ó, Á‡˘ÓÚÓ œÓÌÚ‡ Â Ú‚˙‰Ó Â¯ÂÌ ‰‡
„Ó ‚Í‡‡ Ú‡Ï, Í˙‰ÂÚÓ ÚÓÈ ËÁÔ‡ÚË ¿‰Ë‡Ì Õ˙ÒÚ‡ÒÂ. ≈ÙÂÍ-
ÚË‚Ì‡Ú‡ ÔËÒ˙‰‡ ÒÂ˘Û ·Ë‚¯Ëˇ ÔÂÏËÂ ÒÓˆË‡Î‰ÂÏÓÍ‡Ú
Ì‡ÒÚ˙‚Ë œÓÌÚ‡ Á‡ „Û·‡ Ë„‡, ‚ÍÎ˛˜ËÚÂÎÌÓ ‰Ó ÔÓ„‡Á‚‡ÌÂ
Ì‡ ÍÓÌÒÚËÚÛˆËˇÚ‡.

◊ÂÚ‡ ÛÏ˙ÌÒÍ‡Ú‡ ÔÂÒ‡ ÓÚ ÏÌÓ„Ó „Ó‰ËÌË Ë ÌÂ ÒÂ Ò˙ÏÌˇ-
‚‡Ï, ˜Â Õ˙ÒÚ‡ÒÂ Â ÍÓÛÏÔË‡Ì. ¿ œÓÌÚ‡ ÛÒÔˇ ‰‡ ÒË ÓÒË„ÛË
ÏÌÓÁËÌÒÚ‚Ó ‚ Ô‡Î‡ÏÂÌÚ‡ ËÏÂÌÌÓ ·Î‡„Ó‰‡ÂÌËÂ Ì‡ ÚÂÁË
‰ÂÔÛÚ‡ÚË, ÍÓËÚÓ ÒÂ ÒÚ‡ıÛ‚‡Ú ‰‡ ·˙‰‡Ú ÔÂÒÎÂ‰‚‡ÌË Á‡
ÍÓÛÔˆËˇ. œÓÎËÚËˆËÚÂ ˇ‰ÍÓ ËÏ‡Ú ÎÛÍÒ‡ ‰‡ ÒË ËÁ·Ë‡Ú
Ò˙˛ÁÌËˆË. ÕÂ ÏÛ Â ÎÂÒÌÓ Ë Ì‡ —Ú‡ÌË¯Â‚ ‰‡ Á‡˘ËÚ‡‚‡
Ú‡ÍË‚‡ Ò˙Ô‡ÚËÈˆË ÔÓ ÎËÌËˇ Ì‡ œ≈—.

¡˙ÒÂÒÍÛ ·Â¯Â Ì‡È-ÔÓÔÛÎˇÌËˇÚ ÔÓÎËÚËÍ ‚ –ÛÏ˙ÌËˇ, ÌÓ
Á‡„Û·Ë ÔÓ‰ÍÂÔ‡, ÒÎÂ‰ Í‡ÚÓ Ó‰Ó·Ë ÂÙÓÏ‡ Ì‡ Á‰‡‚ÂÓ-
Ô‡Á‚‡ÌÂÚÓ ‚ ÔÓÎÁ‡ Ì‡ ˜‡ÒÚÌËÚÂ Á‡ÒÚ‡ıÓ‚‡ÚÂÎË. ”‚ÓÎÌÂÌË-
ÂÚÓ Ì‡ ÔÓÔÛÎˇÌËˇ Á‰‡‚ÂÌ Á‡Ï.-ÏËÌËÒÚ˙ –‡Â‰ ¿‡Ù‡Ú
ÔÂÁ ˇÌÛ‡Ë ÓÚÔË˘Ë Ì‡Ó‰ÌË ÔÓÚÂÒÚË, ÓÚ ÍÓËÚÓ ˙ÍÓ‚Ó-
‰ÂÌ‡Ú‡ ÓÚ œÓÌÚ‡ ÍÓ‡ÎËˆËˇ ÒÂ ‚˙ÁÔÓÎÁ‚‡, Á‡ ‰‡ „‡·ÌÂ
‚Î‡ÒÚÚ‡.

«‰‡‚ÂÓÔ‡Á‚‡ÌÂÚÓ ‚ ¡˙Î„‡Ëˇ Â ÏÌÓ„Ó ÔÓ-„ÓÎˇÏ ·‡-
Ú‡Í, ÓÚÍÓÎÍÓÚÓ ‚ –ÛÏ˙ÌËˇ, ‰‡ ÌÂ „Ó‚ÓËÏ Á‡ ‡·ÒÛ‰ÌÓ
‚ËÒÓÍËÚÂ ˆÂÌË Ì‡ ÎÂÍ‡ÒÚ‚‡Ú‡. ≈ÚÓ Â‰ËÌ ÍÓÌÍÂÚÂÌ ÔË-
ÏÂ Á‡ Ï‡ÙËˇ. » ÔÓ‚Ó‰ Á‡ ‡ÁÏË¯ÎÂÌËÂ Á‡˘Ó ¡ÓËÒÓ‚ ÒÂ
ÍËÂ. “ÓÈ ÔÓÒÚÓ ÓÒ˙ÁÌ‡, ˜Â Í‡ˇÚ ÏÛ Â ·ÎËÁÓ.

Георги ГОТЕВ

В
Â˜Â ÚÂÚ‡ ÒÂ‰ÏËˆ‡ ÔÂÏË-
Â˙Ú ÒÂ ÍËÂ. Õ‡ ÒÂ˘‡Ú‡
Ì‡ ‚˙ı‡ Ì‡ 28-29 ˛ÌË ¡ÓÈ-
ÍÓ ¡ÓËÒÓ‚ ÒÂ Ó·Ë‰Ë, Á‡˘Ó-
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рочетох извадка от бю-
летина на Института за
пазарна икономика,
публикувана във в. “24
часа”.  Заглавието на

Внимание!

Нагла и груба
измама
Митът за всеможещата пазарна
икономика явно е загубил доста
от своя пропаганден блясък

П

Боян ЧУКОВ

материала бе “Митът за евтиния-
та от “онова” време” с автор Ни-
колай Вълканов. Отдавна не бях
чел такъв “букет” от нагли лъжи.
Подзаглавието на статията бе
“Сега покупателната способност
е с поне 20% по-висока, отколко-
то във възхода на социализма”.
Изглежда, че митът за всеможе-
щата пазарна икономика е загу-
бил доста от своя пропаганден
блясък, типичен за началото на
90-те на миналия век, та се при-
бягва до такива евтини трикове.
В публикувания материал с автор
Николай Вълканов са дадени за
сравнение цените през 1912,
1925, 1972 и 2010 г. на четири
продукта: свинско месо, мляко,
сирене и хляб.

Вижте разликата и огромните
разминавания в данните, показа-
ни в “24 часа”, и това, което е
написано в Статистически годиш-
ник (СГ). Вземаме за пример це-
ната на хляба. Според бюлетина
на Института за пазарна иконо-
мика през 2010 г. с покупателна-
та възможност на работната за-
плата човек може да си купи 558
кг хляб. Не е ясно защо авторът е
посочил 1972 г. като “възход на
социализма”. За въпросната го-
дина той дава средна заплата от
130,92 лв. През 1989 г., точно
преди “огромния крах на социа-
лизма”, според такива като Нико-
лай Вълканов средната заплата
е 295 лв. Сега да навлезем в “де-
тайлите”. През 2010 г. със средна
заплата от 641,66 лв. човек би
могъл да си купи в България 558
кг хляб. Според СГ-1991 г.(с. 153,
табл. 29) покупателната възмож-
ност на промишлените работни-
ци през 1989 г. им позволява да
си купят с една месечна заплата
съответно: “хляб пшеничен I ка-
чество - 740 кг, хляб пшеничен II
качество - 987 кг”. Очевидна из-
мама и заблуждаване на читате-
лите.

Сега да се спрем на цифрите,
които касаят млякото. Според бю-
летина на Института за пазарна

Висока покупателна
способност...

икономика през 2010 г. с покупа-
телната способност на месечна-
та работна заплата може да се
купят 522 литра прясно мляко.
Сега да видим какво казва стати-
стиката по въпроса през 1989 г.
Тогава промишленият работник е
имал възможност да си купи с
неговата заплата 822 литра пряс-
но мляко. Ако някой не вярва, да
прочете цитирания по-горе СГ-
1991 г. и съответните страници!

За да не бъдем толкова огра-
ничени само с два продукта -
хляб и мляко, ще дам на любите-

В днешно време и летните цени на плодовете и зеленчуците
са непосилни за много българи

лите на статистиката още някол-
ко цифри. През 1989 г. съгласно
цените на дребно покупателната
способност на промишлените
работници с една месечна запла-
та е: сирене - 114 кг, яйца - 2277
бр., боб - 493 кг, ориз - 296 кг,
лук - 987 кг, ябълки - 705 кг, кар-
тофи - 1345 кг, костюм мъжки
вълнен - 3,2 бр., балтон-мъжки -
3,9 бр., обувки мъжки половинки
- 14,7 чифта, обувки дамски по-
ловинки - 11,8 чифта, въглища
каменни /на едро/ - 8,2 тона,
ел.енергия - 9250 кВтч (!).

И понеже сега сме в ЕС е
много модно да се сравняваме с
останалите страни по света.
Вижте къде сме били тогава и
можете сами да прецените къде
сме сега. През 1986 г. средното
годишно потребление на мляко
на човек е:

 България - 194 л.
   В страните от Западна
   Европа е от 43 до 202 кг

 Гърция - 57 кг
 Турция - 15 кг
 САЩ - 129 кг
 Япония - 36 кг

Нали разбирате колко смеш-
но звучи песента на Тодор Колев
“Как ще ги стигнем американци-
те?” И за да няма съмнения за
цитираните по-горе цифри, съмня-
ващите се да прочетат НСИ-
България и светът в цифри-1990
г., стр. 53.

Да продължим със средното
годишно потребление на месо
на човек през 1986 г. в сравни-
телната му опция. И така:

 България - 74 кг.
   В страните от Западна
   Европа е от 59 до 107 кг

 Гърция - 78 кг
 Турция - 27 кг
 САЩ - 117 кг
 Япония - 38 кг

Справка - НСИ-България и
светът в цифри-1990 г., стр. 50.

По среднодневното потребле-
ние на калории в статистиката за
135 страни за 1987-1989 г. Бълга-
рия заема пето място, по потреб-
ление на белтъчини - шесто мяс-
то, по потребление на мазнини -
26 място, по потребление на ал-
кохол - 12 място (НСИ-България
и светът в числа-1992 г., стр. 30,
31, 32).

Накрая искам да цитирам Ни-
колай Вълканов, който към края
на своята статия стига до извода:
“Данните категорично оборват
мита, че при социализма стан-
дартът на живот е бил по-висок,
отколкото днес, дори сравнявай-
ки силните му години с период
на криза и спадащи доходи,
какъвто наблюдаваме днес.” Спо-
ред него през 2010 г. по отноше-
ние на хляба и млякото днес по-
лучаваме между 20 и 45% по-
висока покупателна способност
спрямо 1972 г. Николай Вълка-
нов взема въпросната година
като пикова, а аз ви предлагам
да сравните цифрите с тези от
1989 г., когато положението в
България е “ужасяващо” от ико-
номическата гледна точка на
траншоедите на Джордж Сорос в
България.

Уважаеми читатели, икономи-
ката работи с факти, с показате-
ли, с анализи на фактите и про-
цесите. В Република България не
съществува официален писмен
източник, документ, в който да се
съдържат факти и показатели:

 че в периода 1945-1989 г.
икономиката на България е била
неконкурентоспособна, неефек-
тивна и невъзходяща

 че през 1989 г. България е
била в икономическа криза.

Забележка: При написване-
то на този материал съм полз-
вал книгата на Иван Кремен-
ски “България в Европа и све-
та през ХХ век”.



24 ЧЕТВЪРТЪК 19 ЮЛИ 2012

Репортаж www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

апускаме Кавала
през Северозапад-
ната част на града,
откъдето се открива
панорамна гледка

Ева КОСТОВА

крепостта на стария Неапол. Зад
нас остава цялата красота и раз-
нообразието на един град край
Бяло море. Но утехата ни е, че
отиваме на остров Тасос, “зеле-
ния диамант на Егейско море”,
както го наричат.

От извитите тесни улички на
Кавала след малко излизаме на
Виа Игнатия - централната голя-
ма магистрала, която е построе-
на по пътя на старата Виа Игна-
тия. Малко по-малко от дясната
страна започва да се вижда и
планината на Кавала - Симво-
лон - Символ, унищожена през
1885 година от голям пожар, но
след това отново залесена с
малки дръвчета, които растат с
помощта на хората, разбира се,
както казва нашият гид Йонас.
Кавала е последният град на
район Македония, след това за-
почва район Тракия. Район, в
който се пресичат традиции и
обичаи на няколко народа -
гърци, българи, сърби, турци...

По пътя има какво да се види
- някога край населените места в
тази част на Гърция се е отглеж-
дал тютюн, но понеже вече тази
дейност не се финансира заради
изискванията на ЕС, хората са
потърсили алтернативни произ-
водства - най-вече царевица и
слънчоглед, отглеждат се и не
толкова известните за този рай-
он досега аспержи и киви. Този
край е много плодороден, защо-
то река Места минава наблизо.
Същата река, на която водите у
нас не се изпозват както трябва,

в Гърция прави чудеса - цареви-
цата е с човешки брой, тъмнозе-
лена на цвят, поливането, това
забравено от нас действие, си
казва думата при всички засаде-
ни и отглеждани тук култури на
всяка крачка, където земята не е
оставена да буренясва.

Стигаме до ферибота на Ке-
рамоти, откъдето се отива до
остров Тасос. Сега до пристани-
щето през новия гранично-про-
пускателен пункт от Златоград
се стига за толкова време, кол-
кото от родопския град до Плов-
див, но за съжаление по пътя

засега могат да пътуват само
коли и микробусчета, но не и
големи туристически автобуси.
Другият ферибот тръгва от Кава-
ла. На острова не се обръща
такова голямо внимание както на
Цикладските острови - Сантори-
ни, Миконос, Парос, те са и по-
вече рекламираните, отколкото
тези на северноегейското море,
споделя еккурзоводът ни. Но
това, от друга страна, е добре,
защото не е развален островът
от големи хотели, допълва той.
Нещо, в което се уверя-
ваме сами. Природата
тук е запазена, все още
има почти девствени ме-
ста. Самият остров е
дълъг 97 километра, а
има крайбрежна ивица
от 115 километра. Пъту-
вайки из него, човек
може да види имена на
райски отдалечени
кътчета, ненаселени с
толкова туристи малки
заливчета, каквито има-
ше, уви преди време, и
по нашето Черноморие,
най-вече южното. Кътче-
тата носят имена като “Романти-
ка”, “Парадайс бич”, “Златни
пясъци”... На острова се разхож-
дат кози, тук таме пейзажа пре-
сичат кариери с белия тасийски
мрамор, познат по цял свят.

Най-високата планина на ос-
трова е едва 1203 м, но това не
й пречи да изглежда величест-
вено на фона на слизащите към
брега склонове, част от които

опират до самите плажове със
средиземноморския бор, кипари-
сите, чинарите, маслините, веч-
нозелените храсти, смокините,
наровете... Постоянно тук живеят
около 16 000 души, но по време
на туристическия сезон населе-
нието чет няма. Многото зелени-
на и харктерният климат правят
острова предпочитан от семей-
ствата с деца. Той е само на 10
км от Кавала и е много харесван
и от българи и румънци, както и
от приминаващи северната част
на Гърция или Турция туристи.
Въпреки високите температури
островът е претъпкан точно през
юли и август, но дори и тогава
плажове има за всички.

В живописен залив фери-
ботът стоварва непрекъснат по-
ток от хора в най-големия град и
столица на острова Лимeнас. Ар-
хитектурата и забележителнос-
тите на стария град му придават
чудесна атмосфера. Вниманието
на многобройните му гости при-
вличат археологическият музей,
светилищата на Артемида и Ди-
онисий, както и разположеният
на върха стар театър, акрополът
и храмът на Атина.

Като истинско пътуване из
книжка с приказки изглежда
разходката из тесните улички
покрай белосаните и покрити с
каменни плочи къщурки в ста-
рата столица на острова Пана-
гия. В селцето има кафене с
името “На вересия”. Надпис
вътре обаче уточнява, че на
вересия се дава само на над 80-
годишните и то след специално
разрешение на децата им...
Село Панагия известно време е
било столица на острова. Името
си получило от църквата на
Богородица (1832 г.), чийто
празник се чества на 15 август.
По време на църковните праз-
ници и по време на нощното
бдене жените правят в двора на
църквата курбан.

Още Херодот пише за сели-
щето Кинира, а на южния бряг
на Тасос се намира известният
действащ женски манастир “Све-
ти Архангел Михаил”, основан в
началото на ХII в., разположен
източно от Потос, на 3 км запад-
но от Алики - надвиснал на ги-
гантска скала на стотина метра
над морето.

Трудно може да се изброят

всички чудесии на територията
на “зеления диамант на Егей-
ско море”.

Студия с кухня и оборудване
през пиковия сезон тук започват
от 40-50 евро наем, може да се
намерят места за престой и на
по-ниски цени, които през сеп-
тември падат още повече, но
времето все още е хубаво, ма-
кар че в Северна Гърция турис-
тическият период не е толкова
дълъг, колкото в южните части
на страната. През зимата на Та-
сос падат снегове, духа студен
вятър и температурите са стра-
ховити, казват местните.

Остров Тасос е към префук-
тура Кавала, а не е самостоятел-
на префектура, преди островът е

Източници сочат, че Тасос се явява на историческата
сцена в началото на VII в. пр. н.е. като колония на
парийците. Бащата на историята Херодот смята, че
финикийците са по тези места доста по-рано. Според
него островът дължи името си на сина на финикийския
цар Агинорас - Тасос, който според митологията
пристига тук, за да търси отвлечената си от Зевс
сестра Европи. Очарован от прекрасния климат и
красивата природа, Тасос не открива влюбената деви-
ца, но заедно с придружителите си остава там завина-
ги, а островът получава името си - Thassos.
Според друга легенда Тасос е Островът на сирените.
Прекрасните им гласове, долитащи от малките закъта-
ни заливчета, омагьосват всеки. Според легендите
именно там живеят и сирените, чиито гласове се
опитали да отклонят Одисей от пътя му към Итака.
Тасос е владян и от Филип II и се присъединява към
Македонската държава. След македонците следват

римляните, които през 197 година пр.н.е. пристигат в Тасос и
се приемат като освободители, защото римските легиони не
само не рушат, но допринасят отново за развитие на търгов-
ската дейност и дават нови предимства на населението.
Две години след падането на Цариград Тасос преминава в
ръцете на отоманците. През 1813 година везирът на Египет -
Мехмет Али, става гуверньор на Тасос, факт, който поставя
началото на още един светъл период за населението на
острова. Освобождава се окончателно от адмирал Павлос
Кунтурзотис и се присъединява към Гърция през 1912 г.

България гръцки остров. Нами-
ра се на около 300 километра
от София, близо до устието на
Места. С кола от София разсто-
янието може да се вземе за
четири часа. На Тасос виното е
другата му забележителност,
наред с меда, който го има само
тук, с мащерката и ригъна, ко-
ито туристите купуват, с чиста-
та вода.

В столицата Лимeнас на
древната агора плочките някъ-
де са покрити с избуяла трева.
Трева над вечността надали е
нещото, което иска да види ту-
ристът. На човек му се иска да
каже: ей, съседи, не подминавай-
те малките неща, които може да
ви донесе една временна депре-

РЕДОВЕ ОТ ИСТОРИЯТА
НА ОСТРОВА

имал кметове на всички населе-
ни места поотделно, сега има
само един за цял Тасос.

Островът е най-близкият до

Н

сия. Не позволявайте трева да
расте над вечността по земите,
където Гърция продължава и
днес да пише историята си...

Снимки Кристина СТОЯНОВА

към белите къщи, накацали на
припек и строени с една архи-
тектурна и градоустройствена
мисъл за човешки мащаби и без
познатото у нас разностилие на
границата на кича. Напускаме
крайбрежния булевард с него-
вите типично средиземноморски
палми и цветя, гордия виадукт и
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очаквайте

Култура

узиканти и танцьори
от девет страни ще се
съберат в столицата
за петия Междунаро-

Вечер, посветена
на Никола Вапцаров

Паметна вечер, посветена на
70-ата годишнина от разстрела
на поета-антифашист, носител
на наградата на световния съвет
на мира Никола Йонков Вапцаров,
организира Националният лите-
ратурен салон “Старинният фай-
тон”. Слово за поета, неговия
живот и дело ще произнесе по-
етесата Елена Алекова. Рецитал
по стихове на Н.Й. Вапцаров ще
изнесе актрисата Джуни Алексан-
дрова. Програмата предлага ли-
тературно четене с участието
на Велин Георгиев, Атанас Звез-
динов, Анибал Радичев, Алек-
сандър Ангелов, Трендафил Васи-
лев И др. Събитието е на 19 юли
от 19 Ч. в салона на НЧ “Младост”
- жк “Младост I” (до пазара и
метростанция “Младост I”).

„Забравени” филми
на Зануси и Бунюел
в кино „Одеон”

Най-продавания в Америка руски
художник показват в Пловдив
Най-продавания в Америка руски
художник показват в Пловдив
Най-продавания в Америка руски
художник показват в Пловдив
Най-продавания в Америка руски
художник показват в Пловдив
Най-продавания в Америка руски
художник показват в Пловдив

Фолклорна феерия
в центъра на София
Музиканти и
танцьори от
девет страни
ще участват в
международния
фестивал,
който започва
днес на алеята
пред НДК

ства във феста - “Боговица”.
Самодейците от читалище
“Средец” са носители два пъти
на “Голямата танцова награда
на София”. Дългогодишна тра-
диция има и фолклорният ан-
самбъл “Гоце Делчев”, осно-
ван през 1945 г. от композито-
ра Димитър Динев. Основна
цел на състава е издирването
и пресътворяването на стари-
те български песни и танци от
най-югозападните краища. В
програмата ще се включи и
танцовият ансамбъл “Зорница”
от народно читалище “Мла-
дост”. Ансамбъл “Кремиковци”
също е част от българската
група. Фолклорен танцов
състав “Средец” е с традиция
от далечната 1937 г., когато е
основан от група младежи.
Програмата си пред публика

ще представи и танцовият
състав “Здравец”, който освен
българските танци показва и
китайски, мексикански, турски,
кубински и бурятски фолклор.

Фолклорната танцова гру-
па към културната асоциация
на Неа Месемвриа от гръцка-
та префектура Солун идва с
автентични носии и костюми
от Гърция. Група “Сурийо син-
го будойо” от Джакарта
изпълнява традиционни ин-
донезийски танци. Италиан-
ската фолклорна група “Ми-
ромагнум” пристига от Мор-
мано. Със своите типични
червени и черни цветове над
70-те танцьори създават без-
брой форми и образи. Мекси-
канската група “Ацтлан” еже-
годно организира феерична
смес от музика, театър и танц.

Палестинският състав “Фуну-
ният” е с десетгодишна исто-
рия, основан от ентусиазира-
ни младежи, съчетаващи са-
мобитността и съвременния
танц. Турската формация е от
Одрин. 120-те танцьори раз-
ширяват програмата си и
вече не представят само фол-
клорните практики на Одрин-
ския регион, а и тези от Ела-
гиз, Силифке, Черноморския
и Егейския район. Украински-
ят ансамбъл “Роси Свитанку”
е с десетгодишна история.
Лвовският състав е с репер-
тоар, който включва повече
от 25 танца от различни ре-
гиони на Украйна. Фолклор-
на група “Седмица” идва от
сръбския град Угриновци.

Програмата на фестивала
започва в 20 ч. с официално
откриване пред НДК. Два
часа по-рано в Градската
градина ще има дефиле на
участниците. На 20 юли ще
има концерти с начало 19 и
19.30 ч. пред НДК и на Лят-
ната естрада в Борисовата
градина. На 21 и 22 юли на
Лятната естрада от 11 ч. за-
почва училище по танци за
всеки желаещ, а от 19.30 ч.
са концертите на основната
сцена пред НДК. По същото
време на 21-ви ще има кон-
церт в парка с Ротондата в
Банкя, а на 22-ри  - в парка
“Заимов”. Закриването е на
23 юли от 20 ч.
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ден фолклорен фестивал “Со-
фия”, който започва днес и
продължава до 23 юли, съоб-
щиха от Столичната община.
Програмата му ще е на чети-
ри сцени - открита сцена на
алеята с фонтаните пред НДК,
в парка “Заимов”, на Лятната
естрада в Борисовата гради-
на и в парка в Банкя.

От българска страна ще се
включат осем софийски съста-
ва. Съществуващият от повече
от 80-години фолклорен ан-
самбъл “Банкя” е познат не
само в столицата, а и в стра-
ната и чужбина с участието му
в международни фестивали.
Сравнително по-млад (на 27
години) е друг софийски тан-
цов ансамбъл, който ще уча-

“Защитни цветове” на Кши-
щоф Зануси (на снимката) от-
крива панорамата “Забравени
филми на големи режисьори” в
кино “Одеон” на 20 юли от 17.30
ч., научи БТА от филмотеката.
Останалите заглавия са “Семеен
живот” на Кен Лоуч, “Светът на
Бустър” на Биле Аугуст и “Днев-
никът на една камериерка” на
Луис Бунюел. Голямата награда
“Златни гдански лъвове”, награ-
дата за най-добра мъжка роля на
Збигнев Запашевич и наградата
за сценарий в Гданск, “Най-добър
полски филм” за 1977 г., “Златен
ибекс” за режисура в Техеран са
сред отличията на “Защитни
цветове”. Жана Моро, Мишел
Пиколи, Жорж Жере, Жан-Клод
Кариер (в ролята на свещеника)
играят в “Дневникът на една
камериерка” на Бунюел по романа
на Октав Мирбо. Връх в добрата
традиция на датското кино за
деца е “Светът на Бустър” на
Биле Аугуст, според познавачи.
“Семеен живот” на Кен Лоуч, от-
личен с наградата на ФИПРЕС-
СИ в Берлин, е драматична и
проблемна творба, анализираща
в детайли живота на 19-годишно
момиче.

Испанският тенор Пласидо Доминго
изнесе безплатен концерт на

Мувистар арена в Сантяго де Чили.
С тази изява завърши гостуването
на световноизвестния оперен певец

в Чили, където той се превъплъти
в ролята на Пабло Неруда в

операта “Il Postino”

“Сянката на моята душа” е театър на
сенките. Изпълнява се вече три години от
слепи деца под ръководството на режи-
сьора Велимир Велев, артист с изумител-
ни идеи и изключително креативен под-
ход. Представлението е красива картина,
които незрящи деца рисуват за нас.
Разтърсваща приказка, в която лишени
от зрение отварят очите на зрящите. Те
ни показват, че мечтите са достижими, че
можем да отворим сърцата си и да бъдем
съпричастни и добри.

Филмът на Дора Петрова “Невиждан
театър”, който ще бъде представен на
благотворителна прожекция на 20 юли от
19 ч. в Дома на киното, показва светлина-
та в тези млади хора, от която се ражда
този театрален феномен, както и абсурд-
ните препятствия, които го съпътстват,
научи ДУМА от Владо Трифонов.

Обезпокоителен е фактът, че за
всяко представление прожекторите, ко-
ито са основен фактор за осъществя-
ването му, се вземат под наем или от
Министерството на културата, или от
друга институция. Една от идеите на
тази прожекция е да се наберат сред-

Снимка ПРЕСФОТО/БТА

Екранизация разказва за театър на незрящи деца
Снимка АРХИВ НА ПРОДУКЦИЯТА

ства за купуване на необходимите про-
жектори, за да може тази гениална
изява, това  уникално и единствено по
рода си представление да продължи
да вдъхновява хората.

Филмът се представя за първи път в

България. На фестивала “МЕДИАЛЕ” в
Дармщат през май т.г. той спечели втора
награда. Дора Петрова е завършила “Ди-
гитални медии” в Дармщат, Германия, а в
момента е студентка по “Комуникационен
дизайн” в Майнц.

В годината, в която
една от най-великите
банди на всички време-
на празнува своя петде-
сети юбилей, феновете
на групата ще могат да
чуят първия у нас
“Tribute to Rolling Stones”.
Той e най-новият музи-
кален проект на Десо
Данчев - композитора и

Концерт и филмова прожекция
за юбилея на „Ролинг стоунс”

“Shine a Light” - реж. Мартин Скорсезе

основател на група “Ма-
стило”, научи ДУМА от
Елена Чопакова. Той
беше в основата и на
“Tribute to Queen”, който
обиколи цялата страна
през зимата. Двата про-
екта са част от идеята
му да прави трибют кон-
церти на най-големите
имена в рок музиката на

ХХ век. “Tribute to The
Rolling Stones” вече
пълни клубовете в стра-
ната с уникални аран-
жименти на Миг Джагър
и компания. След учас-
тия по цялото Черномо-
рие, момчетата ще сви-
рят и в София. На 19 юли
от 21 ч. феновете на
“Ролинг стоунс” ще мо-
гат да чуят “Satisfaction”,
“Angie”, “Anybody seen
my baby”, “God gave me
everything I want” и
много други в бар
“Studio” (срещу Руска-
та черква в столицата).
На сцената ще излязат
Десо, Николай Нико-
лов, Кирил Диков и
Иван Станев.

Първия си концерт
легендите от “Ролинг
стоунс” изнасят на 12
юли 1962 г. в несъщест-
вуващия днес клуб
“Марке” на “Оксфорд
стрийт” в Лондон. За
това си участие петима-
та  получават хонорар
от 31.5 лири. Така започ-
ва петдесетгодишната
история на бандата, бе-
лязана от върховни ус-
пехи, проблеми с влас-
тите, наркотиците и ал-
кохола. За изминалите
години в групата са сви-
рили 11 музиканти, като
единствени Миг Джагър
и Кийт Ричардс са в
състава й през цялото
време. Имат продадени

над 200 милиона албу-
ма по целия свят, а до-
скоро държаха и абсо-
лютния рекорд за при-
ходи от турне - 558 ми-
лиона долара носи на
групата турнето “А
Bigger Bang”, кръстено
на последния им албум
от 2005 г.

Пак по повод юби-
лея в Дома на киното ще
бъде прожектиран до-
кументалният филм на
Мартин Скорсезе “Shine
a Light” (2008) с участи-
ето на “Ролинг стоунс”,
Кристина Агилера, Бъди
Гай, Джак Уайт III, Бил
Клинтън - на 21 юли от
20 ч., научи ДУМА от
Владо Трифонов.
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Справочник

Район Място на пункта График  Телефон

“Средец” РС на БСП - ул. “Леге” 10, ет. 4 Понеделник-петък 9:00 - 17:00  029818161
Пространството до метростанция “Сердика”, пред “Уникредит Булбанк” Всеки ден 10:00 - 20:00 ч.

“Красно село” РС на БСП - ул.”Пчела” № 27 Понеделник-петък 9:00 - 18:00  028556150
жк “Красно село”, входа на пазар “Красно село”, откъм бул. “Гоце Делчев” Събота-неделя 10:00-14:00
Руски паметник, кръстовището на бул. “Ген. Михаил Д. Скобелев” и бул. “Цар Борис III” Неделя 11:00 - 15:00

“Възраждане” РС на БСП - ул. “Позитано” 20 Понеделник-петък 9:30 - 18:00  028107268
Кръстовището на бул. “Ал. Стамболийски” и ул. “Опълченска”, до входа на МОЛ “София” Събота и неделя - 10:00 - 16:00
Пазар “Димитър Петков”, от страната на бул. “Димитър Петков” Събота и неделя - 10:00 - 16:00

“Оборище” РС на БСП - бул.”Дондуков” 62 Понеделник-петък 9:00 - 18:00 029446010
Парк “Заимов”, пред кафенето, откъм бул. “Янко Сакъзов” Понеделник - петък 16:00 - 19:00
Пред МОЛ “Сердика” Понеделник - петък 16:00 - 19:00

“Сердика” Пространството между Централна ЖП гара и Централна автогара София Събота-неделя 8:00-19:00 029314171
кв. “Орландовци”, ул. “Съединение”, до бл. 3 Всеки ден 8:00 - 20:00 ч.
Лъвов мост Събота-неделя 8:00-19:00.

“Подуяне” РС на БСП - жк “Суха река”, бл. 11, вх. 1 Понеделник-петък 10:00 - 17:00 029441305
Пазар “Герена”, до светофара на кръстовището на ул. “Васил Кънчев” и ул. “Тодорини кукли” Понеделник-петък 16:30 - 19:30; събота-неделя 9:30-12:30
Пред читалище “Иван Вазов”, ул. “Макгахан” Понеделник-петък 16:30 - 19:30; събота-неделя 9:30-12:30.
жк “Левски Г”, пространството при магазините “Рода”, “Баумакс” и “Техномаркет” Понеделник-петък 16:30 - 19:30; събота-неделя 9:30-12:30

“Слатина” РС на БСП - кв. “Гео Милев”, ул.”Г. Галилей” 17 бл. 251 Понеделник-петък 10:00 - 17:00 028722457
Подлезът при хотел “Плиска” Понеделник-петък 17:00 - 19:30
Парк “Гео Милев”, центъра на парка Събота-неделя 10:00-13:00
Пазар “Ситняково”, до посолството на Република Румъния  Петък 17:00 - 19:30

“Изгрев” РС на БСП - кв.”Изток”, ул.”Пиер Дигейтър” №1 Понеделник-петък 13:00 - 19:00 028720325
жк “Изток”, пл. “Радой Ралин” Всеки ден 16:00 - 19:30
жк “Изгрев” и жк “Изток” - входове на метростанция “Ж. Кюри” Всеки ден 16:00 - 19:30
жк “Дианабад”, пресечката на бул. “Н. Габровски” и ул. “Кирил Цонев”, до магазин “БМБ” Всеки ден 16:00 - 19:30

“Лозенец” РС на БСП - ул.”Димитър Димов” 14 Понеделник-петък 10:00 - 17:00 028656995
Пространството пред метростанция “Стадион Васил Левски” Понеделник-петък 16:30 - 19:30
Кръстовището на бул. “Арсеналски” и бул. “Черни връх”, до входа на МОЛ “София сити център” Понеделник-петък 16:30 - 19:30
Градинката на площад “Журналист” Понеделник-петък 16:30 - 19:30

“Триадица” РС на БСП - ул.”Н. Буботинов”, бл. 31 Понеделник-петък 9:00 - 17:00 029520177
Централен вход на “Южен парк”, откъм бул. “Витоша” Понеделник-петък 16:00 - 20:00; събота-неделя 9:00 - 13:00
Кръстовището на бул. “Христо Ботев” и ул. “Прага” Понеделник-петък 9:00 - 18:00

“Красна поляна” Районен съвет на БСП “Красна поляна”, бул. “Вардар”, бл. 34 Понеделник-петък 11:00 - 17:30 028294615
жк “Красна поляна” - пазар “Росица”, срещу магазин за цветя Понеделник-петък 17:30 - 19:30; събота 10:30-13:30
жк ”Красна поляна” - 3-та част - трамвайна спирка на ул. ”Добротич”, до бл. №329 7:00-10:00 / 16:30 - 18:30

“Илинден” РС на БСП - кв.”Св. Троица”, траф. до бл. 303/Б Понеделник-петък 10:00 - 13:00 028283798

“Надежда” РС на БСП - жк “Надежда”, ул. ”Дравски бой” 6 Понеделник-петък 8:60 - 18:00 029382968; 028362170
бул. “Ломско шосе”, до магазин “345” Всеки ден 17:00 - 20:00
кв. “Свобода”, бул. “Ген. Жеков”, до магазин “ЕНА” Всеки ден 17:00 - 20:00
кв. “Надежда 5”, до магазин “Била” Всеки ден 17:00 - 20:00

“Искър” РС на БСП - жк “Дружба”, траф. до бл. 36 Понеделник-петък 10:00-17:00 029790811

“Младост” РС на БСП - жк “Младост I”, бл. 76 Понеделник-петък 9:00-17:00 028776084

“Студентски” РС на БСП - кв. “Дървеница”, ул. “Бели мел” 2А Понеделник-петък 10:00-17:00 02773334

“Витоша” РС на БСП - жк “Бъкстон”, ул. ”Мусала”, траф. до бл. 38 Понеделник-петък 15:00-20:00 028654871
кв. “Павлово”, пазара Понеделник-петък 16:00 - 20:00
До магазин “Фантастико”, крастовището на бул. “Братя Бъкстон” и ул. “Тодор Каблешков” Понеделник-петък 16:00 - 20:00

“Овча купел”  жк “Овча купел” 1, до търговския дом Събота-неделя 14:00 - 21:00 0896671214

“Люлин” РС на БСП - жк “Люлин”, бл. 348, магазин 1 Понеделник - петък 10:-18:00 028256825
жк “Люлин”, Кооперативен пазар, до тролейбусната спирка в посока центъра Събота - неделя 10:00 -12:00; 17:00-20:00
жк “Люлин”, до метростанция “Люлин”
Подлез на метростанция “Западен парк”
Подлез на метростанция “Сливница”
жк “Люлин”, бул. “Панчо Владигеров”, началната спирка на автобусите за гр. Банкя

Връбница жк “Обеля 2”, до входа на магазин “Т маркет” Сряда 17:00 - 20:00 029433376
жк “Надежда 6”, до магазин “Т маркет” Понеделник 17:00 - 20:00; четвъртък 17:00 - 20:00
жк “Надежда 5”, до магазин “Била” Понеделник 17:00 - 20:00; четвъртък 17:00 - 20:00
кв. “Модерно предградие”, до магазин “Лидъл” и “Кауфланд” Вторник 17:00 - 20:00; събота 17:00 - 20:00
с. Мрамор, площада Петък 17:00 - 19:30; неделя 17:00 - 20:00
с. Волуяк, площада Петък 17:00 - 19:30; неделя 17:00 - 20:00
До метростанция “Обеля” Вторник 17:00 - 20:00; сряда 17:00 - 20:00; събота 17:00 - 20:00

Нови Искър гр. Нови Искър, ул. “Искърско дефиле” 259 Понеделник-петък 17:00 - 19:00 029916507

СПИСЪК
на местата в София, на които ще се разположат временни пунктове

за събиране на подписи за национален референдум за развитието на атомната енергетика в България

ÂÚÇÏÎÌÅÍÀÍÈÅ

На 19 юли 2012 г. се навършват 3 години от
кончината на моята скъпа майка

Твоята любима дъщеря
Милена

Ã‡ËÌÍ‡
¿Ì„ÂÎÓ‚‡
“ÂÁËÂ‚‡

1923 - 2009

Много ми липсваш, мила мамо.
Поклон пред светлата ти памет!

In Memoriam
След тежко боледуване на 61-годишна
възраст вчера (18.07) в Брюксел почина
Иво Хаджиянков, дългогодишен служител
в системата на външната
търговия на България.
Завършил ВИИ “Карл
Маркс”, през седемдесетте
и осемдесетте години
работи в системата на
“Кореком”. През 1990 г. е
изпратен в Брюксел като
представител на “Виним-
пекс”, а през 1995 г. става
представител на фирмата
“Домейн Бояр” за Бене-
люкс. През 2000 г. си
създава собствена фирма за внос на
български вина в Белгия Ветаден. Поклон
пред паметта му.

МБАЛ ПО СПЕШНА МЕДИЦИНА "ПИРОГОВ"
бул. "Ген. Тотлебен" № 21
Регистратура: тел.: 9154-213, Централа: 9154-411
ОБЛАСТЕН ДИСПАНСЕР ЗА ПСИХИЧНИ
ЗАБОЛЯВАНИЯ СЪС СТАЦИОНАР
Адрес: ул. "Екзарх Йосиф" № 59, Тел.: 981-00-06
Денонощна спешна психиатрична помощ
СБАЛ ПО ЛИЦЕВО-ЧЕЛЮСТНА ХИРУРГИЯ
Адрес: ул. "Св. Георги Софийски" № 1,
Стоматологичен факултет, ет. 11
Тел.: 952-60-01, 954-48-22, 24-часов прием на пациенти
ВОЕННО-МЕДИЦИНСКА АКАДЕМИЯ
ул. "Св. Георги Софийски" 3
Бърза помощ: тел. 9225-543, Централа: 9226-000
СЛУЖБА ЗА ТРУДОВА МЕДИЦИНА “СЕНТ ТОМА - КО”
адрес: бул. “Цар Борис III” № 91
тел.: 953 1764, факс: 9588195
ЦЕНТЪР ПО ТРАНСФУЗИОННА ХЕМАТОЛОГИЯ
ул. "Братя Миладинови" 112,
тел. 92 104 17, регистратура 92 104 70
I-ВА МБАЛ ЕАД
Адрес: бул. "Патриарх Евтимий" № 37,
Тел.: 988-36-31
МБАЛ "ЦАРИЦА ЙОАННА"
Адрес: ул. "Бяло море" 8
Регистратура: тел. 9432-203, Централа: 9432-170

Спешна медицинска помощ

Cinema City
Адрес: София, Мол София, бул. Ал. Стамболийски 101
Cineplex
Адрес: София, бул. Арсеналски 2
Mtel IMAX
Адрес: София, Мол София, бул. Ал. Стамболийски 101
Арена Запад
Адрес: София, ж.к. Илинден, бул. Тодор Александров

Кина в София
64, до метростанция Вардар
Арена Младост
Адрес: София, кв. Младост 4,
Бизнес парк (до Технополис)
Влайкова
Адрес: София, ул. Иван Асен II
Дом на киното
Адрес: София, ул. Екзарх Йосиф 37
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о четете скоро

В РИТЪМА НА
ЗАБАВЛЕНИЕТО

Жив     т

К
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Кога разбираш, че си надхвър-
лил нормалното си тегло?
Когато си почиваш на плажа и
някой природозащитник се опита
да те върне обратно в морето...

БОГДАНА КАРАДОЧЕВА, певица
Проф. БОРИСЛАВ ВЛАДИМИРОВ,
ортопед-травматолог
БУЖКА ЛУКИЧ, политик
ИВАЙЛО МОСКОВСКИ, министър
на транспорта, информационните
технологии и съобщенията
ИВАН ЛЕЧЕВ, китарист и композитор
ИЛИНДА МАРКОВА, писателка
НИКОЛАЙ, Пловдивски митрополит
НЕДЯЛКА САНДАЛСКА,
председател на СД на Бороспорт
НЕЛКО КОЛАРОВ,
композитор, пианист
Проф. НИКОЛАЙ ОВЧАРОВ, археолог
РАДОСЛАВ ИЛИЕВСКИ,
член на НС на БСП

www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg
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19
Св. преподобна Мак-

рина († 370). Св. препо-
добни Дий Чудотворец
(† ок. 430). Намиране мощите на св. Сера-
фим Саровски (1903)

Преподобна Макрина била най-голяма-
та дъщеря на своите благочестиви родите-
ли Василий и Емилия и сестра на св.
Василий Велики. При рождението й дали
името на първомъченица Текла, но нейни-
те роднини и домашни привикнали да я
наричат Макрина с името на баба й. Май-
ката на Макрина усърдно се занимавала
с възпитанието на дъщеря си. Тя виждала,
че й предстоят много работи, че майка й
е отрупана с домакински грижи. С божи-
ята помощ тя усърдно се заловила за
работа. След известно време починал
баща й. Майка й добила чедо - най-малки-
ят син в семейството Петър. Семейните
грижи се умножили. Но и Макрина умно-
жила своите трудове, които не останали
без награда още в тоя живот. Децата из-
раснали. Братята се посветили на избрани
от тях поприща, а сестрите се омъжили.
Макрина убедила майка си да напусне с
нея света. Помежду им имало пълно съгла-
сие и любов. Всичко у тях било общо,
заедно се трудели и заедно изучавали св.
Писание.  Добродетелната св. Макрина
служила Богу вярно и неизменно през
целия си живот.
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“Какао бийч” обяви 2012
за година на промяна - пове-
че диджеи, по-разнообразни
като концепция партита и
вместо поп хитове - електрон-
на музика за ценители, като
над 30 световноизвестни дид-
жеи ще гостуват на суперклу-
ба в Слънчев бряг, сред кои-
то Роджър Санчес, Чикейн,
Свен Вет и Джош Уинк.

Сезона откриват “BG
Entertainment” с грандиозно
парти на 27 юли, със специ-
ални гости техно гуруто Джош
Уинк и италианският топ про-
дуцент Стефано Ноферини.
Партито продължава на след-
ващия ден с диджей Рамирес
и един от новите любимци на
родната хаус сцена - италиа-
неца Джо Ти Ванели. Следва-

30 èçâåñòíè äèäæåè
àêîñòèðàò â “Êàêàî áèé÷”
Те ще се вихрят зад пулта на морския клуб от 27 юли до края на август

щият уикенд е още по-тежък,
защото започва от сряда (1
август) с парти на “Ренесанс”
със специален гост най-добра-
та украинска диджейка Мари-
ка Роса, продължава на 2 ав-
густ с “Бийч банкет” на “Кома
груп”: американския ултра-хот
електродиджей Лий Фос и
кулминира на 3 август с хаус
легендата Роджър Санчес и
протежето му Баги Бегович.
За оцелелите в събота (4 ав-
густ) ще се погрижат звезда-
та на “Глобал ъндърграунд”
Дани Хоуелс и Мартийн тен
Велден.

Следващата седмица пар-
тито също започва в сряда (8
август) с италианската ъндър-
граунд сензация АнДжи КоРе
и продължава на 9 август с

първо гостуване у нас за бра-
зилеца Маркос Карнавал -
най-новия резидент на нюй-
оркския топ клуб “Pacha
NYC”, а 10 август ще остане
в историята като транс съби-
тието на годината с един от
основоположниците на стила
- Чикейн, един от най-успеш-
ните диджеи и продуценти -
Анди Мур и най-новите транс
звезди Али&Фила. Уикендът
завършва на 11 август с хаус
парти на “Илектрика” със
Стив Лоулър, Чус&Себалос и
Пирупа.

На 15 август гостуват
брейкбит шампионите “Стен-
тън уориърс”, на 16-и - руска-
та диджейка Нина Кравиц, а
на 17-и “Метрополис” пред-
ставя две от най-горещите

имена на минимъл сцената -
Дейвид Скулас и Матиас
Танцман, като това е само
загряване за 18-и, когато за
маратонски сет зад пулта ще
застане немското техно боже-
ство Свен Вет. А като бонус
идва лайфът на Кинк - наше-
то момче в лейбъла “Ovum
Recordings”.

От “Cacao Beach” са за-
пазили най-доброто за фи-
нал - турската хаус легенда
диджей Таркан ще направи
заедно с V-Sag традиционно-
то си парти тип “като за по-
следно” на 24 август. Ще има
още една финална вечер -
на 25-и на “Метрополис” гос-
тува английският майстор на
модерния звук - лондонча-
нинът Омид 16 Б.

ългаринът Dimmi
Argus (Димитър Арги-
ров) издaде нов
сингъл в Италия. Пе-
сента носи заглавие-
то “Wish I Could”. Пе-

Липсата на физическа активност е причина за един
от всеки десет смъртни случая в света, почти колкото
тютюна или наднорменото тегло, според изследване,
публикувано в британското медицинско списание
“Лансет”. Само през 2008 г. липсата на физическа
активност е била причина за 5,3 милиона смъртни
случая, от общо 57 милиона регистрирани в света.
Според д-р И-Мин Лий от
“Харвард медикъл скул” в
Бостън 6-10% от четирите
сериозни незаразни бо-
лести (сърдечносъдови за-
болявания, диабет от тип
2, рак на гърдата и на де-
белото черво) се дължат
на факта, че по-малко от
150 минути седмично се
упражнява умерена физи-
ческа дейност, както пре-
поръчва Световната
здравна организация.
Тази препоръка се равня-
ва на 30 минути бързо
ходене пет дни в седми-
цата, съобщава БГНЕС.

Според друго изслед-
ване, направено в 122 страни под ръководството на
д-р Педро Халал от университета “Пелотас” в Брази-
лия, една трета от възрастните и 4 от всеки 5 юноши
в света не полагат физически усилия, което увеличава
с 20-30% рисковете им да се сдобият със сериозни
заболявания. Най-бездейните възрастни се намират в
Малта (71%), Сърбия (68%), Великобритания (63%),
докато Гърция и Естония са в челната група съответно
със само 16% и 17%.

“В повечето страни липсата на движение се увели-
чава с възрастта и е по-голяма при жените, отколкото
при мъжете (34% срещу 28%). Липсата на физическа
активност се увеличава в страните с високи доходи”,
добавя д-р Халал.

Легендарният рок музикант
Джими Хендрикс оглави кла-
сация на списание “Rolling
Stone” за стоте най-добри ки-
таристи в света. Американски-
ят виртуоз на струните зае
първо място в списъка на про-
чутото музикално списание,
изпреварвайки Ерик Клептън,
Джими Пейдж, Кийт Ричардс и
Джеф Бек. Експертите, които
са гласували за най-добрите
100 китаристи, са Трей Анас-
тасио, Кърк Хамет от “Метали-
ка”, Албърт Хамънд, Джо
Уолш, Джо Пери от “Аеросмит”
и Лени Кравиц. Те са постави-
ли британския рок ветеран Пит
Таунсенд под номер десет в
класацията, съобщи БГНЕС.

„СЕДЕМ ЧАСА
РАЗЛИКА” ЩЕ ИМА
СЛЕДВАЩ СЕЗОН

е има следващ сезон на
“Седем часа разлика”, каза
в Албена единият от сцена-
ристите - Любен Дилов-син.
“Във филма разказваме
истински истории за пра-
восъдната система в Бълга-
рия и връзката й с полити-
ката. Колкото до прототипи-
те, те са реални. Оказа се,
че заради сериала мъж се
ожени в черква, която
показвахме в сериала, и ни
изпрати снимки”, добави
той. “Сценариите се пишат
трудно”, призна Дилов-син.
До 20 юли в курорта Албе-
на има работилница за
творческо писане за младе-
жи, съобщиха организатори-
те от издателство “Ентуси-
аст”. Участниците са 20
студенти от СУ “Св. Кл.
Охридски” и от Нов българ-
ски университет.

Дана РУСЕВА

Щ

Dimmi Argus с
нов сингъл в Италия
Dimmi Argus с
нов сингъл в Италия
Dimmi Argus с
нов сингъл в Италия
Dimmi Argus с
нов сингъл в Италия
Dimmi Argus с
нов сингъл в Италия

Най-застоял живот
водят хората в страни
с високи доходи

1326 поздравителни картички е получил све-
товноизвестният танцьор и хореограф Майкъл
Флетли от български фенове по повод 54-ия си
рожден ден, споделиха от мениджмънта на тан-
цово шоу номер 1 в света “Лорд ъв дъ денс”.
Всяка година на 16 юли основателят на най-
гледания танцов спектакъл на всички времена
получава милиони поздравления от целия свят,
а българските почитатели на харизматичната му
личност са едни от най-многобройните, разка-
зал самият той. Тази година “Лорд ъв дъ денс”
ще зарадва Варна и София с модернизираната
3D визия на спектакъла - на 17 октомври в ДКС
Варна и 19 октомври в зала 1 на НДК в София.
Билети все още има на промоционални цени,
които ще важат до изчерпване на количествата
- първите 1000 броя са с 10 лв. отстъпка, между
20 и 50 лв., след което ще бъдат между 30 и
60 лв., научи ДУМА от Елиза Стоева.

1326 КАРТИЧКИ
ОТ БЪЛГАРИЯ
ЗА РОЖДЕНИЯ ДЕН
НА МАЙКЪЛ ФЛЕТЛИ

Джими Хендрикс е китарист
номер едно в света

нове на бандата. Издател и дис-
трибутор e “Tanzan music” - един
от водещите италиански лейбъ-
ли за рок музика. Сингълът “Wish
I Could” вече е на дигитална дис-
трибуция в 240 страни. Семпъл
може да слушате гратис в
Youtube, Vbox, както и на офици-
алния сайт на певеца
www.dimmiargus.net.

Скоро ще бъдат публикувани
траклистата, обложката и дата-
та на издаване на предстоящия
албум. Дотогава Dimmi Argus
обещава на феновете още един
пилотен сингъл, научи ДУМА от
Меги Димчева.

Б
вецът подготвя и нов албум, кой-
то ще излезе до края на октом-
ври в Европа, а в началото на
2013 - в Япония и България.
Родното издание ще включва и
парчета  на група “Епизод” от
периода, когато Димитър Арги-
ров е неин вокал. Песните от ре-
пертоара на рок групата отново
ще са на български език и в тях
участие ще вземат бивши чле-
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нес ще е слънчево. В източните райони ще
духа слаб вятър от изток югоизток. Темпера-
турите слабо ще се повишат и максималните
ще са между 29° и 34°, в София около 30°.

Атмосферното налягане слабо ще се понижи и ще
бъде близко до средното за месец юли. В планините
ще е слънчево. В следобедните часове на отделни
места ще се появи купеста облачност. Вятърът по
високите части ще е слаб от север-северозапад.
Максимална температура на 1200 метра около 24°, на
2000 метра около 17°. По Черноморието ще е слънче-
во. Незначителни увеличения на облачността са
възможни над северната част. Вятърът ще е до уме-
рен от изток, югоизток. Максимални температури -
28°-30°. Вълнението на морето ще бъде 1-2 бала. Тем-
пературата на морската вода е 22°-26° по северното
крайбрежие и 27°-28° по южното.

Д Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

EUR
1.95583

USD
1.573600

GBP
2.414460

CHF
1.628500

ВАЛУТНИ КУРСОВЕ

Температурите ще се повишат с няколкоТемпературите ще се повишат с няколкоТемпературите ще се повишат с няколкоТемпературите ще се повишат с няколкоТемпературите ще се повишат с няколко
градуса и през почивните дни максималнитеградуса и през почивните дни максималнитеградуса и през почивните дни максималнитеградуса и през почивните дни максималнитеградуса и през почивните дни максималните
ще бъдат между 32ще бъдат между 32ще бъдат между 32ще бъдат между 32ще бъдат между 32° и 37 и 37 и 37 и 37 и 37°. В неделя над. В неделя над. В неделя над. В неделя над. В неделя над
планинските райони в Западна България ще сепланинските райони в Западна България ще сепланинските райони в Западна България ще сепланинските райони в Западна България ще сепланинските райони в Западна България ще се
развие купеста облачност и на места вразвие купеста облачност и на места вразвие купеста облачност и на места вразвие купеста облачност и на места вразвие купеста облачност и на места в
планините ще превали и прегърми. Предимнопланините ще превали и прегърми. Предимнопланините ще превали и прегърми. Предимнопланините ще превали и прегърми. Предимнопланините ще превали и прегърми. Предимно
слънчево ще бъде времето и през първатаслънчево ще бъде времето и през първатаслънчево ще бъде времето и през първатаслънчево ще бъде времето и през първатаслънчево ще бъде времето и през първата
половина от следващата седмица.половина от следващата седмица.половина от следващата седмица.половина от следващата седмица.половина от следващата седмица.
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ÒÂ ‰ÓÍÓÒÌÂÚÂ.
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ÙËÎÏ /3021 ÂÔËÁÓ‰/
17.05 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡

¬‡˜ÍÓ‚‡ /ÚÓÍ¯ÓÛ/
17.50 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË/Ô/
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.15 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡- ÂÍÓ Û-

·ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û
Ì‡Òî

18.20 “Â„ÎÂÌÂ ÚË‡ÊËÚÂ Ì‡ “Œ“Œ
2 Ë ¬ÚÓË “Œ“Œ ¯‡ÌÒ

18.35 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ -
ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ/Ô/

19.00 «‡ÍÓÌ˙Ú Ì‡ ƒÓÈÎ - Ú‚ ÙËÎÏ
/2 ÂÔËÁÓ‰/

19.45 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.40 ¡Õ“ Ú‡ÍÒË - ÚÓÍ ¯ÓÛ
20.50 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 ÕÂ˘‡Ú‡, ÍÓËÚÓ ÓÒÚ‡‚‡Ú - Ú‚

ÙËÎÏ /6 ÂÔËÁÓ‰/
22.00 —‚ÂÚ˙Ú Ì‡ ÊË‚Ó: ìƒ‡ ÔÓ-

„ÎÂ‰ÌÂ¯ ‰Û„Ëˇî
22.30 »ÍÓÌÓÏË˜ÂÒÍË ÌÓ‚ËÌË
22.55 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡ - ÂÍÓ Û-

·ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Òî
23.00 ƒÂÌËÒ Ë ÔËˇÚÂÎË - /Ô/

05.30 ìƒ‡Ï‡ Ë
√Â„î /Ô./ -
ÒÂË‡Î, ÂÔ.
11

05.50 ì√ÓÍËÚÂ
Ó‰ËÚÂÎË Ì‡ ·Ó„‡ÚËÚÂ
‰Âˆ‡î/Ô./ - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 27

06.45 ì“‡ÁË ÒÛÚËÌî - ËÌÙÓÏ‡-
ˆËÓÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò ‚Ó‰Â-
˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë ¬ËÍÚÓ
ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœËˇÚÂÎËî - ÒÂË‡Î, ÒÂ-
ÁÓÌ 9, ÂÔ. 11

10.00 ìÃ‡ÎÍË ÒÎ‡‰ÍË Î˙ÊÍËÌËî
- ÒÂË‡Î, Ò. 1, ÂÔ. 15

11.00 ì√ÓÍËÚÂ Ó‰ËÚÂÎË Ì‡ ·Ó-
„‡ÚËÚÂ ‰Âˆ‡î- ÒÂË‡Î, ÂÔ.
28

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ì«Î‡ÚÌ‡Ú‡ ÍÎÂÚÍ‡î - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 17
14.30 ì¿ÎÙî -ÒÂË‡Î, ÂÔ. 17
15.00 ì¿Ì‡ÚÓÏËˇÚ‡ Ì‡ √ÂÈî -

ÒÂË‡Î, ÒÂÁÓÌ 6, ÂÔ. 14
16.00 ìŒÚ˜‡ˇÌË Ò˙ÔÛ„Ëî - ÒÂË-

‡Î, ÒÂÁÓÌ 6, ÂÔ. 14
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ì»Á·Ó˙Ú Ì‡ À‡‡î - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 82
19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡

ÂÏËÒËˇ
20.00 ì¬ÂÏÂÚÓ ÎÂÚËî - ÒÂË‡Î,

ÂÔ. 10
21.00 ìÕËÍËÚ‡: ŒÚÏ˙˘ÂÌËÂÚÓî -

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 11
22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡

ÂÏËÒËˇ
22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî - ‚Â-

˜ÂÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ
23.30 ìƒ‡Ï‡ Ë √Â„î - ÒÂË‡Î,

ÂÔ. 12
00.00 ì Ó‰Ó‚Ó ËÏÂ: ◊ËÒÚ‡˜˙Úî -

ÒÂË‡Î, ÒÂÁÓÌ 2, ÂÔ. 2

05.40 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚÍÓ‚î
- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬ /Ô/

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî - ÒÛ-
ÚÂ¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

11.25 ì ÎÛ· Õ˛Áî - Ò‚ÂÚÒÍË ÌÓ-
‚ËÌË

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

12.00 ìŸ‡ÒÚÎË‚Ë Á‡Â‰ÌÓî - ÒÂË-
ÂÌ ÙËÎÏ

13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì»Á„Û·ÂÌË „Ó‰ËÌËî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÎËÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ˙ÌˆÂÚÓî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ìƒÛ„ËÚÂ ÓÚ˜‡ˇÌË Ò˙ÔÛ„Ëî

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
17.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚÍÓ‚î

- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬
18.00 ì—Ú‡ÌˆËˇ ÕŒ¬¿: —˙‰Â·ÂÌ

ÒÔÓî - Ì‡È-‰Ó·ÓÚÓ ÓÚ
ÒÂÁÓÌ‡

19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌÚ-
‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ì’‡‚‡È 5-0 ì - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ, 2 ÒÂÁÓÌ

21.00 ìœ˙ÎÌ‡ ÎÛ‰ÌËˆ‡î - ÍÓÏÂ-
‰ËÈÌÓ Ú‚ ¯ÓÛ

22.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
22.30 ìŒÚ ÏÂÒÚÓÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌËÂÚÓ:

Ã‡ˇÏËî - 10 ÒÂÁÓÌ
23.30 ìŒÒÏÓ ˜Û‚ÒÚ‚Óî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ
00.30 ìÀÂÍ‡ Ì‡ ÔÓ‚ËÍ‚‡ÌÂî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ

06.00 ì Ó‰Ó‚Ó ËÏÂ: —˙ÒÂ‰ÒÍË
‰Âˆ‡î - ‰ÂÚÒÍË ÒÂË‡Î

08.30 ì»ËÒî/Ô./- ÒÂË‡Î, ÂÔ.
13

10.00 ìÃÂÌÚ‡ÎËÒÚî /Ô./ - ÒÂ-
Ë‡Î, ÂÔ. 9

11.00 ìœ˙‚ËÚÂ 48 ˜‡Ò‡î/Ô./ -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 8

12.00 ì¡‡Ì‰ËÚÒÍËˇÚ œÂÚÂ-
·Û„î/Ô./ - ÒÂË‡Î, Ò. 6,
ÂÔ. 6

13.00 ì—Ì‡ÈÔÂËÒÚËî/Ô./- ÒÂ-
Ë‡Î, Ò.2, ÂÔ. 12

14.00 ìÃÂÚÂÓËÚÂÌ ‰˙Ê‰î/Ô./
- “ËÎ˙, —¿Ÿ,  ‡Ì‡‰‡,
2005 „., –ÂÊËÒ¸Ó: “ÂË
 ˙ÌËÌ„‡Ï, ¬ ÓÎËÚÂ:
—ÚË‚˙Ì ¡ÓÎ‰ÛËÌ, ≈ÈÏË
œ‡ÈÒ-‘‡ÌÒËÒ, ƒÊÓÌ
–‡ÎÒÚ˙Ì, ƒ˙Í ¡ÂÌÂ‰ËÍÚ
Ë ‰.

16.00 ìÃÂÌÚ‡ÎËÒÚ:  ‡‰Âˆ˙Ú Ì‡
ÏËÒÎËî - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 10

17.00 ìœ˙‚ËÚÂ 48 ˜‡Ò‡î -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 9

18.00 ì—Ì‡ÈÔÂËÒÚËî - ÒÂË-
‡Î, Ò.2, ÂÔ. 13

19.00 ì¡‡Ì‰ËÚÒÍËˇÚ œÂÚÂ-
·Û„î-ÒÂË‡Î, Ò.6, ÂÔ. 7

20.00 ì»ËÒî- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 14
21.30 ì≈ÍÒÔÂËÏÂÌÚ˙Úî- ÒÂË-

‡Î, Ò.2, ÂÔ. 14
22.30 ì”‰‡Ì‡ ÒËÎ‡î- ≈Í¯˙Ì,

“ËÎ˙, —¿Ÿ, 2006 „.
00.30 ì≈ÍÒÔÂËÏÂÌÚ˙Úî/Ô./ -

ÒÂË‡Î, Ò.2, ÂÔ. 14
01.30 ì69 Á‡‰˙ÎÊËÚÂÎÌË ÌÂ˘‡

‚ ÒÂÍÒ‡î - ÂÓÚË˜Ì‡ ÔÓ-
Â‰Ëˆ‡ Ì‡ PLAYBOY
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еселин Топалов е
сред 18-те грос-
майстори, които ще
вземат участие в
Гран при сериите

КИРСАН ИЛЮМЖИНОВ НЕ
ПРИЕ ОСТАВКАТА НА АЛИ НИ-
ХАТ ЯЗЪЧИ ОТ ПОСТА ВИЦЕ-
ПРЕЗИДЕНТ НА ФИДЕ. “Уважа-
еми Али, не смятам, че има как-
вато и да е причина вие да
напуснете длъжността си във
ФИДЕ. Затова не приемам мол-
бата ви за оставка и ви призо-
вавам да продължите да дава-
те блестящия си принос в на-
шата работа за благото на
шахмата”. Продължаването на
нашия впечатляващ прогрес е
най-добрият отговор на тези,
които се опитват да играят
неетични политически игри,
заблуждавайки отделни феде-
рации. Тази практика трябва
да бъде строго осъдена на Об-
щото събрание на Международ-
ната федерация в Истанбул”,
се казва в отговора на Илюм-
жинов. Накрая ФИДЕ прези-
дентът не пропуска да добави,
че с нетърпение очаква да
работи с Язъчи “още дълги
години”. Без изобщо да се бави,
турският функционер прие ре-
шението на шефа си и заяви,
че ще продължи да работи
“усърдно, както винаги”. Ситу-
ацията бе коментирана и от
президента на Европейския
шахматен съюз Силвио Данаи-
лов, който написа в блога си в
социалната мрежа туитър:
“Ако някой действително иска
да излезе в оставка, той не се
нуждае от разрешението на
Кирсан. Или аз съм пропуснал
нещо, или това беше обикно-
вен цирков номер?!”

          
В ЧЕРВЕН БРЯГ СЕ ПРОВЕ-

ДЕ 11-ОТО ДЪРЖАВНО ПЪР-
ВЕНСТВО ЗА ВЕТЕРАНИ, В
КОЕТО  ПРАВО НА УЧАСТИЕ
ИМАХА МЪЖЕ НАД 60 Г. И
ЖЕНИ НАД 50 Г. И в двете
надпревари участваха по 6
отбора, които се срещнаха по
кръгова система. При мъжете
победител и шампион на Бълга-
рия стана отборът на ШК “Ми-
хаил Тал” Ч.бряг с 11,5 т. Сребъ-
рен медалист е ШК “Орловец
97” Габрово, а бронзов - ШК
“Виктори” Благоевград. Мина-
логодишният първенец Спор-
тен клуб за хора с увреждания
“Хан Аспарух” София остана
четвърти с 6 т. За отбора
шампион играха Петър Орев,
Стефан Челаков, Стоян Стоя-
нов и Донко Георгиев. Победи-
тели на дъски станаха: на
първа дъска - Петър с 4,5 т., на
втора - Борислав Атанасов от
ШК “Орловец 97” - 4,5 т., а на
трета - Георги Чепандов (ШК
“Виктори” Благоевград) - 4 т.
Най-възрастни участници в
първенството бяха родените
през 1931 г. Радой Атанасов
от ШК “Орловец 97” и Николай
Ненчев от ШК “Спартак” Пле-
вен. При жените убедителни
шампионки станаха шахмати-
стките на ШК “Казанлък 21” -
Петранка Драганова и Диана
Дякова с 9,5 т. от 10 възможни.
След тях с 8,5 т. е отборът на
ШК “Ивис” София в състав Али-
ана Бричикова и Магдалена Са-
парева, а трети - ШК “Михаил
Тал” Ч. бряг с 6 т. Победителки
на дъски са съответно Пет-
ранка Драганова - 4,5 от 5 т.
и Диана Дякова - 5 т.  Най-
възрастна участничка в
първенството беше 72 г. Али-
ана Бричикова.

Карякин се присъедини към лидерите
на супертурнира в Дортмунд

Топалов пак се
включва в битка за
световната титла
Първите трима в ранглистата няма да играят в Гран при

Веселин
Топалов
няма да
се срещне
със световния
№1 Магнус
Карлсен в
тази
надпревара

галия, в Испания, където жи-
вее, и в Германия. 18-те уча-
стници са избрани по след-
ните критерии: загубилият
последния мач за световната
титла - Борис Гелфанд (Изра-
ел, 2738); четиримата най-
добре представили се на
Световната купа-2011 г.: рус-
наците Пьотър Свидлер
(2749) и Александър Гришчук

(2763) и украинците Василий
Иванчук (2769) и Руслан По-
номарьов (2726); шестимата
с най-висок среден рейтинг
за периода юни 2011-януари
2012 г.: американецът Хика-
ру Накамура (2778), предста-
вителите на Азербайджан
Теймур Раджабов (2788), Ву-
гар Гашимов (2737) и Шахри-
яр Мамедяров (2726), рус-

накът Сергей Карякин (2779)
и Топалов; един номиниран
от президента на ФИДЕ - Фа-
биано Каруана (Италия,
2773); шестима номинирани
от АГОН, компанията, на коя-
то ФИДЕ повери спонсорст-
вото и организацията на
Гран при сериите: Алек-
сандър Морозевич (Русия,
2770), Ван Хао (Китай, 2739),
Петер Леко (Унгария, 2730),
Лениер Домингеш (Куба,
2725), Аниш Гири (Холандия,
2696), Рустам Касимджанов
(Узбекистан, 2690). Общият
награден фонд на шестте тур-
нира е 1,44 милиона евро.

Прави впечатление обаче
отсъствието на първите три-
ма в световната ранглиста -
Магнус Карлсен, Левон Аро-
нян и Владимир Крамник.
Никой от тях не дава обясне-
ние за отсъствието си, а и
официалният сайт на ФИДЕ
мълчи по въпроса.

В
на ФИДЕ за сезон 2012/2013
г. Победителят в надпревара-
та ще получи правото да иг-
рае мач за световната титла
срещу настоящия й притежа-
тел Вишванатан Ананд. Фор-
матът включва 6 турнира, като
всеки от участниците може
да играе в максимум 4 от тях.
Първото състезание ще се
проведе в Лондон от 20 сеп-
тември т.г., а домакини на ос-
таналите пет са: Ташкент (21
ноември - 5 декември), Лиса-
бон (17 април - 1 мая, 2013
г.), Мадрид (22 май - 4 юни),
Берлин (3 - 17 юли) и Париж
(18 септември - 2 октомври).
Във всеки турнир ще участ-
ват по 12 играчи, като Топа-
лов е избрал да играе в ан-
глийската столица, в Порту-

С победа в петия кръг на супертурнира
в Дортмунд руският гросмайстор Сергей
Карякин се присъедини към лидерите Вла-
димир Крамник и Руслан Пономарьов. Три-
мата имат по 3,5 точки, а до края на над-
преварата има още 4 кръга. Тази година
турнирът отбелязва 40-я си юбилей и освен
тримата споменати водачи в него участват
още: Фабиано Каруана, Петер Леко, Арка-
дий Найдич, Матеуш Бартел, Даниел Фрид-
ман, Георг Майер, Ян Густафсон.

КАРЯКИН - ФРИДМАН
25.Тc8+ Тc8 26.Кc8 Оd4 27.Тb8 Оe5

28.Тa8 Оf4 29.Кa7+ Цe7 30.Тh8 Цd7 31.Кb5
Оe5 32.a4 Цc6 33.Кc3 Оc2 34.a5 Оg6 35.Кe4
Цb5 36.Тa8 h6 37.Цg2 f5 38.Кd2 Оd6 39.a6
Оf4 40.Кc4 Оh5 41.a7 Цa6 42.Кa5 Оc7 43.Тc8
Цa7 44.Тc7+ Цb6 45.Тg7 Цa5 46.Тh7 1:0

аскоро спечелилият световната
титла по блиц Александър Гриш-
чук обяви, че е взел златния медал
благодарение на два вида таблет-

Завличащият ход 62.Дf7! носи
незабавна победа на белите (верен
отговор Б), тъй като на 62ЕДf1+
(62ЕТg8 63.Te8 Дf1+ 64.Цg4 не
променя нищо: 64ЕДg1+ 65.Цh5 g6+
66.Цh6; или 62ЕТf7 63.Те8+ Tf8
64.Tf8x) 63.Цg4! (63.Og2?? Дd3+
64.Цh2 f3+ -+) 63ЕДg1+ 64.Цh5 g6+
65.Цh6 и положението на черните е
безнадеждно: 65ЕТf7 66.Те8 с
последващ мат. 1:0

Р. ГАНЖУРОВ - М. ПОПОВ, 2012 Г.

Отговор:

Слабостта на последния хоризон-
тал на черните е очевидна, но
положението на белия цар също е
уязвимо. Какво ще стане в случай
на 62.Дf7 Дf1+?
А) Черните печелят
Б) Белите печелят
В) Позицията е балансирана

Чаровният и
леко бохемски

вид на
Гришчук е в

унисон с
житейските

му нагласи

шампионът. - И тогава Борис ми даде ня-
какви израелски таблетки. Точно като в
“Матрицата” - червени и сини хапчета.
Няма да разкривам цялата схема, но в
общи линии преди лягане се пие червено
хапче, а на няколко пъти през деня - си-
ньо”, припомня си лечението Гришчук. И
после с присъщата си прямота си вкарва
нещо като автогол: “Имах усещането, че
това е някакъв допинг, защото при край-
ното физическо изтощение, което изпит-
вах, главата ми съобразяваше доста доб-
ре.” Шампионът чистосърдечно признава,
че изобщо не е  наясно какви са тези
таблетки, тъй като на опаковката имало
само надписи на иврит. “Борис просто ми
каза: “Вярвай ми и ги вземай” и аз го по-
слушах”. И за да “благодари” на спасителя
си, добавя: “Явно с това могат да се обяс-
нят последните успехи на Гелфанд в най-
важните състезания.”

Въпреки че повечето шахматни фору-
ми и блогове се подпалиха след това ин-
тервю, голяма част от феновете са склон-

ни да простят поредната ексцентричност
на талантливия Гришчук. Смятан за един
от най-обещаващите съвременни млади
шахматисти, 28-годишният руснак е и един
от малкото от елита, който си позволява
да живее като бохем. Според собствените
му признания той е един от петимата в топ
100, които все още пушат. Той самият не
крие, че му се случва да разтоварва от
шахматното напрежение с някоя и друга
чашка, а до неотдавна сериозно се коле-
баеше дали да не зареже черно-белите
квадрати заради покера, където също се
изявява доста успешно. Освен това млади-
ят гросмайстор притежава две много цен-
ни качества, нужни и за двата вида спорт
- изключително здрави нерви и висока
скорост на вземане на решения. Това му
помага да показва постоянно високи ре-
зултати в бързите шахматни дисциплини и
според специалистите единствено заболя-
ването му е попречило да се представи
по-добре на световното първенство по
ускорен шах, където остана пети.

Задача

ННННН
ки, предоставени му от друг участник в
първенството - Борис Гелфанд. В интервю
след края на надпреварата руският грос-
майстор благодари на израелския си ко-
лега, който му помогнал в труден момент.
“Разболях се още след първия ден на
първенството по ускорен шах (то се про-
веде преди блица и в него нашият Весе-
лин Топалов спечели бронзов медал след
победа в последния кръг именно срещу
Гришчук, б.а.), и то доста сериозно - с
температура и всичко останало, разказа

Гришчук станал световен шампион
с червени и сини таблетки
Гришчук станал световен шампион
с червени и сини таблетки
Гришчук станал световен шампион
с червени и сини таблетки
Гришчук станал световен шампион
с червени и сини таблетки
Гришчук станал световен шампион
с червени и сини таблетки
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гледайте

кратки

ФУТБОЛ

ПО БНТ 1
ЛИГА ЕВРОПА

18.30 Локо
Пд - Витес

21.00 Мура -
ЦСКА

ПО НОВА ТВ
20.00 Левски -

ФК Сараево
ПО ЕВРОСПОРТ

20:00 АИК - Хафнарфьордур

ерноморец Бургас е на път да реши още една
част от финансовите си проблеми, след като най-
вероятно логото на банка ще грее на екипите на
“акулите”. Договорът трябва да се подпише до дни.

БАНКА ПОМАГА
НА ЧЕРНОМОРЕЦ

Ч
ИВЕТ ЛАЛОВА №1
В ЕВРОПА ЗА ЮНИ

“Все още се надяваме да намерим генерален спон-
сор, чието лого да сложим на екипите си. Предстоят
разговори”, сподели изпълнителният директор на Чер-
номорец Пламен Киряков.

В същото време наставникът Димитър Димитров-Херо
е харесал 2-ма от дошлите на проби футболисти и ще им
предложи договори за по 2 години. Това са юношата на
Лил Хасан Исмаил и нападателят от Буркина Фасо Юсуф
Куатара, които бяха на проби около месец.

Ивет Лалова получи поредното признание за невероятния
успех, който постигна миналия месец. Българката печели ан-
кетата на европейската асоциация по лека атлетика за най-
добра състезателка на Стария континент за юни. Най-бързата
бяла жена в света грабна златен медал на 100 метра на евро-
пейското първенство в Хелзинки. Ден преди края на анкетата,
българката води с над 90%. До вчера тя имаше 92,3 %, докато
втората - шампионката на 100 метра с препятствия Невин Янит
(Тур), бе получила едва 4%. За сметка на това в класацията за
№1 в Европа при мъжете битката е доста по оспорвана. Води
Полат Арикан (Тур), който триумфира на 10 000 метра, с 33,8
%. Втори с 24,3 % е руснакът Сергей Моргунов - световен
рекордьор за младежи в дългия скок с 23,4%.

ЦСКА заменя Мораеш
с португалец
Тиаго Таржиньо
подписва с
„армейците”

Р
аздялата с Жуниор
Мораеш накара
ръководството на
ЦСКА да привлече
нов нападател.

Тиаго
Таржиньо

“Червените” вече са договори-
ли Тиаго Таржиньо, който си
стяга багажа и потегля за
България, съобщава вестник
“А Бола”. Той е португалец, на
26 години, като до края на ми-
налия сезон е бил собственост
на Витория Гимараеш. През
пролетта обаче е играл под
наем във Витория Сетубал,
като за 12 мача е вкарал 1
гол. В момента нападателят е
свободен агент. Той има 13
срещи за младежките нацио-
нални отбори на родината си
до 21 г. и 20 г. Това лято Тар-
жиньо беше пред трансфер
във Васлуй, където играе Жив-
ко Миланов, като дори кара-
ше подготовка с отбора. В по-
следния момент обаче настав-
никът на румънците се отказа

от него. В своята кариера Тар-
жиньо е бил преотстъпван
още в турския Манисаспор и
датския Рандерс.

ЦСКА вече привлече един
футболист от Витория Сетубал
- Бернардо Тангериня, който
може да играе и като защит-
ник, и като халф. В същия тим
пък през есента играеше но-
вият централен нападател на
Левски Жоао Силва.

ЦСКА ще играе довечера

със словенския Мура първия
мач от II предварителен кръг
на Лига Европа. Срещата е от
21.00 часа и ще бъде излъче-
на по БНТ 1. Стойчо Младе-
нов заведе само 17 футболис-
ти в Словения, а най-голямата
въпросителна около състава е
кой ще играе на върха на ата-
ката, след като и Мораеш си
остана в България, за да реди
трансфера си с Металург До-
нецк, и Мишел Платини, кой-

то въобще не беше картотеки-
ран.

“Надявах се двамата да
сформират добра двойка в на-
падение, но това не стана.
Сега разполагам с малка ва-
риативност в предни позиции.
Иначе отборът е готов. Какво-
то исках, беше свършено. На-
ясно съм със стартовия
състав, но на този етап няма
да го разкрия. Отиваме да по-
стигнем добър резултат. Не
можем и да си помислим за
някакво подценяване”, каза
Младенов.

“Напълно сме концентри-
рани, осъзнавайки какво тряб-
ва да направим. Не знам ня-
кой от нас да е печелил евро-
пейски турнири или да е по-
беждавал 3-4 пъти някой от
грандовете. По тази причина
не можем да си позволим ни-
какво подценяване, защото
всеки съперник може да ни
изненада. В ЦСКА има потен-
циал, като е важно да се на-
прави добра сплав между фут-
болистите”, заяви Христо Янев.

ГРУПАТА: Макенджиев,
Черни, Прокел, Попов,
Грънчов, Крачунов, Нилсон,
Бандаловски, Лукас, Коста
Янев, Янчев, Хр. Янев, Кара-
чанаков, Анисе, Присо, Йов-
чев и Шеридън.

Снимки БГНЕС

Франческо Тоти е изпреварил за топката Кристоф Дразан от Рапид
Виена при победата на Рома с 2:1 в контрола в австрийската столица.
Головете на ст. “Герхард Ханапи” нанизаха Миралем Пянич (14) и Давид

Писаро (53), а точен за Рапид бе американецът Терънс Бойд (28)

убрат Пулев се
размина с въз-
можността да
стигне до мач с

„ГАЗПРОМ” СТАНА
СПОНСОР И НА ЧЕЛСИ

Руската компания “Газпром” стана спонсор на
английския Челси. Енергийният гигант ще снабдява
носителя на трофея от Шампионската лига с газ и
електричество, както и ще взима участие в корпо-
ративни мероприятия. Договорът между двете стра-
ни е за 3 години. Преди седмица “Газпром” стана
официален спонсор на Шампионската лига за пе-
риода 2012-2015 г., както и на Суперкупата на
Европа за 2012, 2013 и 2014 г.

В последно време руската компания значител-
но увеличи участието си в различни спортни про-
екти. “Газпром” е собственост на футболния Зенит
Санкт Петербург и хокейния СКА Санкт Петербург.
Фирмата спонсорира Руския футболен съюз, Шал-
ке 04, Цървена звезда, хокейния Авангард Омск и
Континенталната хокейна лига.

КОБРАТА НЯМА
ДА СЕ БИЕ С КЛИЧКО

К
Владимир Кличко. Пър-
воначално се знаеше,
че Кобрата е на 2 побе-
ди от сблъсък с леген-
дарния украинец, но
сега нещата се проме-
ниха. Мениджъ-рът на
братята Кличко Бернд
Бенте обяви имената на
потенциалните съпер-
ници на Владимир
Кличко за бой, който е
планиран да се състои
в края на тази година.
Сред изброените боксь-
ори обаче Пулев не фи-
гурира.

Бенте съобщи, че
евентуалните претен-
денти са полякът Мари-
уш Вах, руснакът Денис
Бойцов, кубинецът Од-
ланиер Солис, кана-
децът Берман Стивърн

и Александър Устинов
от Беларус.

В последния си бой
Владимир Кличко за-
щити титлите си без
особени проблеми,
след като нокаутира
Тони Томпсън още в
шестия рунд. След
това Международната
боксова федерация
(IBF) обяви намерени-
ето си да организира
турнир с участието на
Пулев (№3 по рейтинг
на IBF), Томаш Адамек
(№4), Одланиер Солис
(№5), Александър Ус-
тинов (№6), които да
излъчат един претен-
дент за титлите на
Кличко. Адамек обаче
отказа участие в съ-
ревнованието и това
явно накара от IBF да
се откажат от турнира,
което пък стана ясно
от думите на Бенте.

Златан Ибрахимович бе представен
като ново попълнение на френския ПСЖ.

Той подписа договор за 3 години

Джеко сменя
Ибрахимович в Милан

Един Джеко ще замени Златан
Ибрахимович в Милан. Агентът на
футболиста на Манчестър Сити
Сеад Сушич потвърди, че прегова-
рят, след като шведът бе прода-
ден на ПСЖ. “Поддържаме връзка с
италианския клуб. Ще видим какво
ще стане идните дни. Аз харесвам
много Серия А, а още повече Ми-
лан. Евентуален трансфер би бил
чудесен”, каза импресариото.

Паспорт бави
трансфер
на Емил Ангелов

Емил Ангелов-Бабангида чака
единствено издаване на турски
паспорт, за да подпише договор с
Коняспор. В турската Втора лига,
където играе бъдещият отбор на
българина, могат да играят до
трима чужденци на възраст до 23
години. Поради тази причина един-
ственият вариант за бившия на-
падател на Черноморец, Левски и
Литекс е да си извади турски па-
спорт, за какъвто е подал доку-
менти.

Оттеглиха 500 000
билета от футболния
турнир в Лондон

Поради липса на интерес към
футболния турнир организатори-
те на Олимпийските игри в Лондон
оттеглиха от продажбата над по-
ловин милион билети. Официален
представител на организационния
комитет обяви, че има близо 800
000 непродадени пропуска и затова
500 000 от тях се “анулират”. До-
сега домакините твърдяха, че фут-
болът ще бъде сред най-популярни-
те спортове в Лондон. До момента
са продадени 1,4 млн, билети, кое-
то е повече от всеки друг футбо-
лен турнир, провеждан в Обедине-
ното кралство.

Капело взима
по 6 млн. евро
на година в Русия

Фабио Капело ще пристигне в
Москва до края на работната сед-
мица, за да проведе последни пре-
говори с ръководството на Руския
футболен съюз по договора си като
селекционер на националния отбор.
Очаква се италианският специа-
лист да подпише контракта си
утре. Неговата заплата ще е 6
млн. евро годишно, което е доста
по-малка сума от тиражираните
информации в медиите.
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Португалец
заменя
Мораеш
в ЦСКА
Стр. 31

гледайте

ПО БНТ СВЯТ
БАСКЕТБОЛ

18:15 ЕП за юноши
в София

ПО ЕВРОСПОРТ
КОЛОЕЗДЕНЕ

13.45 Тур дьо Франс
(Етап XVII, Банер дьо

Лушон - Перагод)
ПО ФИЛМ+

ТЕНИС
15.30 Турнир за мъже в Хамбург

Франк Шлек
изгърмя с допинг

Франк Шлек от Люксембург
напуска колоездачната обиколка
на Франция заради положителна
допинг проба, обявиха от отбора
му “РадиоШак”. Той е уличен в
употреба на забранения диуре-
тик ксипамид. Шлек е дал проба-
та от урина на 14 юли. Колоез-
дачът отрече обвиненията и
заяви, че ще съдейства на влас-
тите при разследването. Шлек,
който миналата година завърши
трети в Тура, до момента заема-
ше 12-а позиция. Очаква се отва-
ряне на “В” пробата. От “Радио-
ШаК” обявиха, че забраненото
вещество не се съдържа в нито
един медикамент, използван от
отбора. От полицията не са
претърсили хотелските стаи на
другите колоездачи и “РадиоШак”
продължава участие в Обиколка-
та на Франция.

Писториус 2-ри
на 400 м в Италия

Южноафриканският спринтьор
Оскар Писториус завърши 2-ри в
на 400 метра на турнир Луняно,
Италия. 25-годишният спортист
е с 2 ампутирани крака и се състе-
зава със специални протези. Пис-
ториус, който миналата година
спечели този финал, финишира за
46,56 секунди, а победител стана
Калвин Смит (САЩ) с 45,52 сек.
Това беше последно състезание
за Писториус преди Олимпийски-
те игри в Лондон, където ще
стартира с щафетата 4 по 400
метра на Южна Африка. През
август миналата година той вле-
зе в историята като първия па-
раолимпиец, който участва на
световно първенство по лека
атлетика наравно с напълно здра-
ви спортисти.

ригор Димитров обърна светов-
ния №32 Жулиен Бенето (Фр)
на старта на турнира в Гщаад,
Швейцария (358 000 евро).

алоян Махлянов-Котоошу не успя да спре
Великия шампион Хакухо в схватка от XI ден
на летния супертурнир по сумо “Нагоя ба-
шьо”. Исполинът от Джулюница бе избутан
точно за 4 секунди от монголеца с най-
разпространената схватка “йорикири”. Хаку-
хо, както и Харумафуджи продължават без
поражение, а Калоян е със 7 успеха и 4
загуби. Другият българин Даниел Иванов-
Аоияма пък е с баланс 5:6, след като записа
4-та поредна победа, поваляйки 173-килогра-
мовия Уакакою. “Синята гора” е с отрицате-
лен актив, но трябва да се отчете, че в
първите кръгове игра срещу най-силните
възможни съперници - шестимата “одзеки” и
Хакухо. Аоияма ще премери сили днес с
“Малкия танк” Такекадзе, а Котоошу ще
спори на дохиото с Мьогирю. Калоян има 2
победи от 2 мача срещу този сумист.

Марек Юнион-Ивкони Дуп-
ница започва с гостуване на
турския Аркас Спор Измир на
старта на Шампионската лига
по волейбол. Това стана ясно
след изготвяне на програма-
та в предварителна група “F”.
Дупничани са в група още с
Нолико (Белгия) и Каха КАИ
(Испания).

Клубът от Дупница получи
уайлдкард за най-престижния
европейски турнир и стяга се-
лекция. Първият мач на Марек
е на 24 октомври в Измир,
следват 2 поредни домакинст-

Гришо обърна
№32 в света
Гришо обърна
№32 в света
Гришо обърна
№32 в света
Гришо обърна
№32 в света
Гришо обърна
№32 в света

Григор Димитров
връща топката
от форхенд за
победата над
Жулиен Бенето

Нашият сломи Жулиен Бенето в Гщаад

ГГГГГ
Първата ни ракета в мъжкия тенис
продължава в турнира след 3:6, 6:4,
6:1 над поставения под №6 в основ-
ната схема. Хасковлията заслужи
6200 евро от наградния фонд и 20
точки за ранглистата, а в опит да
достигне за 2-ра поредна седмица
до 1/4-финал ще се изправи срещу
родения в Ямайка Дъстин Браун
(Гер, №138), който започна от ква-
лификациите и отстрани Сергей
Стаховски (Укр).

Мачът на Григор с Бенето, който
беше на крачка да отстрани не кого
да е, а Роджер Федерер (Швейц, №1)
на “Уимбълдън” преди 3 седмици,
продължи 2 часа. Двубоят започна
зле за родения в Хасково тенисист.
Той допусна ранен пробив, но успя
да го върне, за да доведе нещата до
3:4. Бенето обаче направи рибрейк в
следващото подаване на българина,
а след това затвори частта на свой
сервис и поведе с 1:0. Във втория сет
Гришо започна със светкавичен про-
бив. Той устоя на няколко атаки на
французина след завръщането му в
мача и в крайна сметка пробивът се
оказа решителен за победата му с
6:4 във втората част и изравняването
на резултата. В третия сет на корта
имаше само един тенисист. Бълга-
ринът буквално прегази опонента си
и спечели с 6:1, с което взе и мача.

Снимка БГНЕС

Котоошу не спря Хакухо Марек започва с турци
в Шампионска лига

ва, съответно на Нолико на 31
октомври и Каха КАЙ на 14 но-
ември. Програмата продължа-
ва с 2 гостувания, на 21 ноем-
ври и 5 декември в Испания и
Белгия и завършва с домакин-
ство срещу турците на 12 де-
кември. По-големият брой уча-
стници в Шампионската лига
през идния сезон (28 клуба)
определи и нов регламент.
Според него първенците от
всички 7 групи продължават в
следващата фаза, заедно с 5-
те 2-ри отбора с най-добри по-
казатели.
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